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1. ALGEMENE OPMERKINGEN

De leden van de CDA-fractie hadden met belangstelling en interesse
kennis genomen van het wetsvoorstel. Met de regering zijn zij van
mening, dat vereenvoudiging van regelgeving en decentralisatie belang–
rijke kaders zijn om wetten aan te toetsen.

De grote vraag bij de Algemene Bijstandswet (ABW) is of de wet, die
het sluitstuk is van de sociale zekerheid, voldoet aan de eisen van deze
tijd.

De leden van de CDA-fractie constateerden dat de regering een
zorgvuldige afweging heeft gemaakt. De adviezen en inzichten, die door
verschillende partijen zijn aangedragen, zijn zorgvuldig gewogen. Dit
heeft er toegeleid, dat er een uitgebreide memorie van toelichting is
ontstaan, die het lezen echter niet altijd even eenvoudig maakt, door
enerzijds de uitgebreidheid en anderzijds door de herhalingen van stand–
punten.

De leden van de CDA-fractie wilden graag een nadere standpuntbe–
paling van de regering vernemen op het voorstel om de IOAW en IOAZ in
de ABW te integreren. Je zou kunnen zeggen dat beide wetten bijstand
regelen met een eigen regiem. Zou het daarom niet logischer zijn de
hoofdlijnen in deze wet vast te leggen?

Sprekend over duurzaamheid en houdbaarheid, vroegen de leden van
de CDA-fractie zich af of de regering een uitgebreide opvatting heeft
over de vraag of deze heringerichte ABW een zeer voorlopig karakter
heeft, of dat ze voor de lange termijn bedoeld is (bij voorbeeld 10 jaar).
Zou een evaluatie over 5 jaar niet wenselijk en noodzakeiijk zijn? Kortom,
welke positie neemt dit wetsvoorstel in in de discussie rondom de
noodzakelijke vernieuwing van het sociale zekerheidsstelsel? Bovendien
was het voor de leden van de CDA-fractie een vraag hoe dit wetsvoorstel
zich precies verhoudt tot het proces van een zich verder verenigend
Europa. Heeft de regering bepaalde opvattingen over deze vraagstukken?

De leden van de CDA-fractie merkten op dat zij thans slechts op de
hoofdlijnen van het wetsvoorstel wilden ingaan in dit voorlopig verslag.
Nadere vragen van hun kant zouden in het eindverslag mogelijkerwijs aan
de orde komen.

De leden van de fractie van de PvdA hadden met belangstelling kennis
genomen van het voorstel van wet, dat een algemene herinrichting
beoogt van de regelgeving op het gebied van de bijstandsverlening, door
middel van integratie en codificatie, actualisering, modernisering van de
wetgevingssystematiek en verdere decentralisatie.

In hoeverre deze leden zich konden vinden in de hoofdlijnen van het
voorstel en in de uitwerking daarvan moge blijken uit het vervolg.

Hier wensten de leden van de PvdA-fractie echter reeds in te gaan op
het vraagstuk van de verhouding van de verantwoordelijkheden tussen
Rijk en gemeenten. De regering tracht met de voorgenomen herinrichting
onder andere een nieuw evenwicht te bereiken in de verdeling van
verantwoordelijkheden tussen Rijk en gemeenten. Een streven waarin
deze leden zich zeker konden vinden. De verhouding rijk-gemeenten,
centralisatie-decentralisatie en begrippen als autonomie en medebewind
lopen als een rode draad door dit voorstel van wet. De aan het woord
zijnde leden vroegen zich echter af of mogelijkerwijs met name het
financieel motief een belangrijke rol heeft gespeeld bij het voorstel van
de regering om de uitvoering decentraal en het toezicht op de uitvoering
centraal te houden, waarbij de minister van Sociale Zaken en Werkgele–
genheid in beleidszaken altijd het laatste woord kan hebben (zie de
artikelen 139 en 140 van het voorstel van wet). Deze leden plaatsten
vraagtekens bij de geldigheid van het financiële argument.
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Bij het beantwoorden van de vraag naar de verdeling van de verant–
woordelijkheden zou de noodzaak tot maatwerk het uitgangspunt moeten
zijn, zo waren deze leden van mening. Naar hun oordeel, zo vervolgden
zij, is algemeen erkend (en aanvaard) dat de rijksoverheid niet (meer) in
staat is bij de uitvoering van de Algemene Bijstandswet zelf adequaat
gevolg te geven aan dit uitgangspunt. Niet in kwantitatieve zin, als
gevolg van het grote aantal uitkeringsgerechtigden; niet in kwalitatieve
zin, gelet op de noodzaak tot het «..afstemmen van de bijstand en de
daaraan verbonden verplichtingen op de omstandigheden, mogelijkheden
en middelen van de betrokken persoon». Deze leden onderstreepten
geheel en al het belangrijke beginsel van de Algemene Bijstandswet dat
«...eigen inspanningen om in het bestaan te voorzien voorrang dienen te
hebben op het in laatste instantie bieden van financiële ondersteuning
door de gemeenschap», alsmede de doelstelling van deze herinrichting
om te komen tot «....een zuiverder afstemming van de bijstand op de
specifieke omstandigheden in het individuele geval». Het is hun
overtuiging dat dit alleen succes kan hebben indien maatwerk wordt
geleverd. Maatwerk door het bestuursorgaan dat het dichtst bij de uitke–
ringsgerechtigde staat, namelijk de gemeente. Juist die noodzaak tot
maatwerk en niet de financiële verhouding tussen rijk en gemeenten zou
dus naar het oordeel van deze leden bepalend moeten zijn voor de
verdeling van verantwoordelijkheden. Binnen die taakverdeling doet zich
uiteraard de vraag voor naar de controle door de rijksoverheid op de
uitvoering door de gemeente. In dit verband bepleitten de leden van de
PvdA-fractie een verdergaande decentralisatie dan thans door de
regering wordt voorgesteld. Zij vroegen een reactie van de regering op
deze overwegingen.

Het wetsvoorstel maakt overigens een onderscheid in «Algemene
bijstand» en «Bijzondere bijstand». Leidt dit onderscheid er niet toe, zo
vroegen deze leden, dat het de voorkeur verdient de naam «Algemene
bijstandswet» te wijzigen in «Bijstandswet»?

Gezien het belang van de Algemene Bijstandswet in het algemeen en
van de voorgenomen herinrichting in het bijzonder hadden de leden van
de VVD-fractie met grote belangstelling kennis genomen van het
wetsvoorstel. Zij hadden met instemming kennis genomen van de aan de
herinrichting ten grondslag liggende en als zodanig genoemde doelstel–
lingen, te weten een doeltreffender bevordering van de zelfstandige
bestaansvoorziening; een zuiverder afstemming op de specifieke
omstandigheden in het individuele geval en een verbeterde afstemming
op andere voorzieningen.

Naast de genoemde doelstellingen, dan wel daarvan afgeleid, achtten
zij ook het terugdringen van langdurige bijstandsafhankelijkheid, vermin–
dering van regelgeving en vereenvoudiging, - elementen welke in het
voorliggende wetsvoorstel in meer of mindere mate aanwezig zijn –, van
groot belang. Tegelijkertijd vroegen deze leden zich af, waarom de
regering er niet voor had gekozen om bij een omvangrijke herinrichtings–
operatie als deze niet tevens enkele andere principiële elementen, zoals
een verdere individualisering en vereenvoudiging van de normensyste–
matiek, te betrekken. Zij deelden mede daarop later terug te komen.

De leden van de fractie van D66 konden in algemene zin de doelstel–
lingen van de herinrichting van de ABW onderschrijven. Een doeltref–
fender bevordering van de zelfstandige bestaansvoorziening; een
zuiverder afstemming van de bijstand op de specifieke omstandigheden
in het individuele geval en een verbeterde afstemming van de ABW op
andere voorzieningen achtten de hier aan het woord zijnde leden belang–
rijke doelstellingen van het wetsvoorstel.

Een evenwichtige verdeling van verantwoordelijkheden tussen Rijk en
gemeenten en een vereenvoudiging en betere systematisering van de
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regelgeving zijn óók volgens deze leden noodzakelijke voorwaarden
teneinde de doelstellingen van het wetsvoorstel te bereiken. Toch
hadden de leden van de D66-fractie een aantal kritische opmerkingen en
een veelheid aan vragen.

De leden van de fractie van Groen Links hadden met grote belang–
stelling kennis genomen van het voorstel van wet. De omvangrijke
memorie van toelichting vormde een boekwerk op zich en de leden
hadden zich ingespannen dit tot zich te nemen. De voorbereidende
werkzaamheden van de regering hadden zij als bepaald imponerend
ervaren. De memorie was omvangrijk en meestal helder geschreven. De
rijke hoeveelheid goede commentaren bevestigden eens te meer de
indruk, dat hier sprake is van een wetsvoorstel dat veel tongen losmaakt
en veel verklaring behoeft.

Het viel hen op, dat de regering zich vooral zorgen maakt over de
versnipperde regelgeving, mogelijk gebrek aan samenhang en obstakels
voor op maat gesneden bijstandverlening door gemeenten. Dat konden
de hier sprekende leden waarderen, maar volgens hen was er beslist
meer aan de hand in bijstandsland, dat zich leende voor beschouwing en
beleidswijziging. Zij vroegen de regering in te gaan op vijf brandende
kwesties.

In de eerste plaats betreft het het verschijnsel van moderne armoede.
In het kader van de notitie Bijstands– en minimabeleid (Kamerstuk
22 538) komt dat ruim aan bod en daar zal zeker uitgebreid over
gesproken worden. Wat in het kader van dit wetsvoorstel speciaal
relevant is, is het volgende: het lijkt er sterk op dat de bijstand voor
algemene noodzakelijke kosten van bestaan op de langere termijn onvol–
doende is. Dat leidt ertoe, dat het beroep op de bijzondere bijstand
toeneemt en daarmee vervaagt het onderscheid tussen beide De
bijzondere bijstand is steeds minder een voorziening voor noodsituaties,
maar krijgt steeds meer karakter van een aanvullende algemene
voorziening. Ook het reeds lang bestaande gemeentelijke minimabeleid
en diverse kanalen voor schuldsanering hadden en hebben hun speci–
fieke functie verloren en hebben een betrekkelijk generieke werking. Als
deze situatie zich op grote schaal structureel voordoet, en de leden van
de Groen-Linksfractie vermoeden dat, moet een opwaardering van de
algemene bijstand overwogen worden. De hier sprekende leden van de
Groen-Linksfractie vroegen dan ook aan de regering hoeveel (langdurige,
d.w.z. langer dan 3 jaar) gerechtigden aanspraak (moeten) maken op
aanvullende voorzieningen in de vorm van bijzondere bijstand, schuldsa–
nering e.d. Welk aandeel hebben zij in de totale som van verleende
algemene bijstand? En is de regering bereid een opwaardering van uitke–
ringsniveaus te overwegen, met andere woorden specifiek bedoeld maar
generiek werkend beleid te vervangen door generiek beleid? Zij wezen in
dezen ook op de grote uitvoeringslast, die gemoeid is met de specifieke
last. De gedachte dat specifiek beleid goedkoper is, is voor een deel een
vorm van jezelf-rijk-rekenen.

Het verhogen van uitkeringsniveaus hoeft niet generiek voor alle
gerechtigden plaats te vinden. De leden van de Groen-Linksfractie
wierpen de vraag op in hoeverre de hoogte van de diverse sociale
minima niet ook afhankelijk moet zijn van de duur van de bijstandsafhan–
kelijkheid en de leeftijd van betrokkene. De jaren tachtig leren dat
naarmate bijstandsgerechtigden ouder worden en langere tijd van de
bijstand moeten rondkomen, zij te kampen hebben met schulden en
financiële noodsituaties. Schuldsanering, gemeentelijk minimabeleid en
bijzondere bijstand alleen lossen dat niet op. Bovendien werken ze niet
preventief.

Ook de problematiek van het zwart werken naast de bijstandsuitkering,
los van de vraag in welke mate dat zich voordoet en het oordeel
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daarover, heeft ook een relatie met de uitkeringshoogte en uitke–
ringsduur. En gegeven het feit dat, ondanks alle inspanningen van
gemeentelijke sociale diensten, arbeidsbureaus en de talloze nieuwe
stichtingen zoals Maatwerk, Trajectwerk e.d., vele mensen niet terug–
komen op de arbeidsmarkt, is de vraag dus gerechtvaardigd of de sociale
minima niet (ook) moeten worden afgestemd op leeftijd van betrokkene
en duur van de uitkering. Dat betekent, zoals de Commissie Sociale
Zekerheid in haar rapport «Tijd voor Zelfstandigheid» voor het
aanstaande congres van Groen Links heeft voorgesteld, hogere uitke–
ringen voor onder meer langdurig werklozen en ouderen. Een goede
gedachte, zo meenden de leden van de Groen-Linksfractie. Daarbij
spraken zij uit, dat dit tegen de huidige systematiek ingaat, maar dat dat
geen beletsel mag zijn om hierover een fundamenteel debat te voeren.
Daarvoor is de problematiek van langdurig en oudere bijstandsgerech–
tigden te belangrijk. Zij vroegen om commentaar van de regering.

In de tweede plaats hadden deze leden verwacht dat er meer funda–
mentele aandacht besteed zou worden aan mogelijke verzelfstandiging
van uitkeringsrechten en mede in samenhang daarmee het beperken van
het aantal leefvormen. Er is nogal wat veranderd sinds 1965. Opnieuw
waren zij teleurgesteld door de grote terughoudendheid van de regering
op dit terrein, maar zij hoopten dat de regering bij het komende
standpunt over de leefvormen een meer progressieve houding zou willen
innemen. Temeer daar, zoals de SER ook heeft opgemerkt, er een relatie
ligt tussen zelfstandige plichten, zoals de arbeidsplicht, en zelfstandige
rechten. Dat is nu actueel omdat de ABW wordt omgebouwd tot een
«vertrekhal» richting economische zelfstandigheid en vrïjwel alle gerech–
tigden worden geconfronteerd met een arbeidsplicht. Het betreft hier
dus niet alleen een principiële kwestie, maar ook een kwestie die grote
uitvoeringstechnische gevolgen heeft. In dit verband noemden zij ook het
goede voorstel van de vereniging DIVOSA en de VNG om het aantal
leefvormen te verminderen. Ook het Breed Platform Vrouwen voor
Ekonomische Zelfstandigheid had naar de mening van de hier aan het
woord zijnde leden gelijk. Zij stellen, dat de zinsnede «het ligt voor hand»
bepaald geen onderbouwing is van de stelling, dat voor het vaststellen
van de bijstand de gezinsomstandigheden bepalend zijn. Opnieuw
vormen de gehuwden de norm, worden samenwoners daarmee gelijkge–
steld en wordt voor de overige groepen 10%, 30% of 40% «gekort». Deze
leden vonden dat beslist geen opvatting die aansluit bij de huidige
maatschappelijke werkelijkheid, waarin economische zelfstandigheid op
diverse terreinen wordt bepleit en gestimuleerd.

In de derde plaats misten zij in de algemene toelichting een nadere
beschouwing over de (on)mogelijkheden cq. (on)wenselijkheid van
gemeentelijk inkomensbeleid in relatie tot gemeentelijke heffingen en het
kwijtscheldingsbeleid. De ruimte om gemeentelijk inkomensbeleid te
voeren - officieel heet het gemeentelijk minimabeleid - wordt beperkt
door de inperking van het kwijtscheldingsbeleid en daarmee wordt de
mogelijkheid van maatwerk, zoals de regering voortdurend bepleit,
ingekrompen. Dat is in tegenspraak met elkaar. Hiermee houden ook de
sterk stijgende gemeentelijke heffingen verband, die niet in de
koopkrachtplaatjes voorkomen en per gemeente sterk verschillen. Wat
de leden van de fractie van Groen Links betreft kon deze situatie zo niet
doorgaan. Er moet gewerkt worden aan hetzij een ruimere gemeentelijke
bevoegdheid inzake kwijtschelding hetzij een landelijke inkomenspolitiek,
waarbij in de koopkrachtplaatjes voor minima deze heffingen wel worden
meegerekend en grenzen worden gesteld aan de mogelijkheden gemeen–
telijke lasten onbeperkt te verhogen. De huidige situatie mag echter niet
gehandhaafd blijven. De gevolgen van de invoering van een beslagvrije
voet van 90% moeten naar hun mening dringend heroverwogen worden.
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In de vierde plaats vonden deze leden het uiteindelijke resultaat van de
beoogde vereenvoudiging en verheldering redelijk, maar beoordeelden zij
het vanuit oogpunt van decentralisatie en deregulering als bijzonder
mager. De omvang van de memorie geeft al aan, dat er heel veel uit te
leggen valt en dat wijst op een omvangrijke centrale regelgeving. Hier
merkten zij nog op dat een veel substantiëler wijziging van de ABW
eigenlijk noodzakelijk is. Vanuit uitvoeringsland kregen zij meerdere
malen de indruk dat de ABW zo ingewikkeld is, dat het baliepersoneel
meer oog heeft (moet hebben) voor de regels dan voor de mensen om
wie het gaat. De gewenste uitstroom uit de uitkeringen maakt mede
daarom in hun ogen nauwelijks progressie en dat is onwenselijk.

De leden van de Groen-Linksfractie waren van mening, dat men
daarom eigenlijk mag spreken van een crisis in de uitvoering. De
signalen, die VNG en de vereniging DIVOSA middels hun 10-puntenplan
afgeven, zijn bijzonder helder. Zo snel mogelijk zou een vergaande en
algehele herziening op touw gezet moeten worden, waarin deregulering
en vereenvoudiging centraal staan. Deze herinrichting vonden zij dan ook
een beetje een gemiste kans. Eigenlijk was een herziening in de geest
van Oort meer op zijn plaats, alhoewel daar natuurlijk meer sprake was
van lastenverlaging voor de hoogste inkomens dan van vereenvoudiging.
Meedenkend met de regering is haar opstelling ook vanuit financieel
oogpunt nogal vreemd, zo meenden de hier aan het woord zijnde leden.
De opbrengsten van verfijning van regelingen mogen er misschien zijn -
zie de recente besluitvorming rond de jongerenuitkeringen en de
verhaalsplicht van bijstand op ex-echtgenoten - maar de kosten van
uitvoering en belasting van het justitiële apparaat zijn niet berekend,
terwijl ze er wel zijn. Zoals gezegd hebben de leden van de Groen Links–
fractie de indruk gekregen, dat de ambtenaren van de sociale diensten
op dit moment hun meeste tijd kwijt zijn aan verhaal en terugvordering,
waarbij tegen hoge kosten relatief lage opbrengsten worden gegene–
reerd. Ander, belangrijker werk blijft liggen. De hier aan het woord zijnde
leden waren zich ervan bewust dat de regelzucht nogal geïnspireerd
wordt door geldgebrek aan de zijde van het ministerie van Sociale Zaken
en Werkgelegenheid. En de leden konden zich voorstellen, dat van de
zijde van de minister van Financiën een zorgelijk oog op de bijstandswet
wordt gehouden en een uiterste soberheid bij deze open-einderegeling
wordt geëist.

Verhoudingsgewijs (per gerechtigde) wordt er wellicht minder bijstand
verleend dan een tiental jaren geleden, maar de uitvoeringslast is
daardoor zozeer toegenomen, dat de belangrijkste aanpak om geld te
besparen - iemand aan werk helpen - niet of nauwelijks van de grond
komt. Daar is niemand mee gediend. De portemonnaie van gemeenten
en het Rijk wordt er niet voller van, het personeel komt niet toe aan echt
belangrijke werkzaamheden en raakt gedemotiveerd en gerechtigden
kunnen het helemaal niet meer volgen. Het is bovendien slecht voor het
maatschappelijk draagvlak, want de waarneembare rechtvaardigheid
gaat schuil achter deze overregulering. Ook in het genoemde rapport van
de vereniging DIVOSA en de VNG wordt hier uitdrukkelijk op gewezen en
dergelijke signalen zou de regering ter harte moeten nemen. Het beeld
doemt op, dat rijksambtenaren en decentrale uitvoerders elkaar op een
niet zinvolle wijze bezighouden met nieuwe regels en het omzeilen of
creatief toepassen daarvan, hetgeen weer nieuwe regels vraagt. Een
dergelijke regelwedloop is uitermate onwenselijk en fnuikend voor het
personeel en de gerechtigden. De leden van de fractie van Groen Links
namen aan, dat de regering niet de verborgen doelstelling heeft de ABW
via een exponentieel groeiende complexiteit zo onaantrekkelijk te maken,
dat binnen de kortste keren er geen gerechtigden meer zijn. Het is onge–
twijfeld goed bedoeld, desalniettemin zou de herinrichting uit meer
moeten bestaan dan het bij elkaar voegen van diverse regelgeving in één
wet, hoe wenselijk op zich ook.
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De leden van de fractie van Groen Links brachten hun grote zorg over
de onuitvoerbaarheid van de ABW ook tot uitdrukking door te suggereren
dat het welhaast onmogelijk lijkt niet te frauderen. Aan elk dossier zit
waarschijnlijk wel een luchtje, niet zozeer door een overmaat van calcule–
rende gerechtigden, maar door zeer complexe (werking van) regels. Deze
berichten over een zeer moeizame uitvoering zouden volgens de leden
van de fractie van Groen Links aanleiding moeten zijn een substantiële
deregulering te overwegen.

In de vijfde en laatste plaats bleven de leden van de fractie van Groen
Links hameren op het gebrek aan passende werkgelegenheid. Met het
algemene doel om de deelname aan betaalde arbeid te bevorderen
konden de leden uiteraard instemmen, maar voor vele gerechtigden is
geen passend werk beschikbaar. Gebrek aan kinderopvang, gebrek aan
mogelijkheden om betaalde en onbetaalde arbeid te combineren en het
gebrek aan (passende) arbeidsplaatsen frustreert de aanpak om de
sociale zekerheid betaalbaar te houden via vermindering van de
aanspraak daarop. Zo maar (oudere) bijstandsvrouwen de arbeidsmarkt
opsturen heeft weinig zin als daar geen passende arbeid tegenover staat.
Ook de problematiek van onvervulde vacatures, los van de vraag of deze
nu ernstige vormen aanneemt of normaal is voor een arbeidsmarkt, doet
niets af aan het gemis van voldoende werkgelegenheid. Al tien jaar lang
leunt de regering op een aanpak van loonkostenmatiging en stabilisatie
van collectieve lasten in combinatie met werkgelegenheidsbeleid, en dat
is absoluut onvoldoende voor vele bijstandsvrouwen, WAO-ers,
migranten en andere baanlozen die op de arbeidsmarkt terecht zouden
kunnen. Ook nu stoorden de leden van de fractie van Groen Links zich
aan de eenzijdigheid van het beleid: wel de plicht tot arbeid voor allen
opnemen in de ABW, maar tegelijkertijd geen nieuwe vormen zoeken
voor een betere verdeling van werkgelegenheid en onbetaalde arbeid.
Deze leden maakten zich er mede daarom druk over, omdat de aanpak
van de regering in hun ogen niet leidt tot een verminderd beroep op de
sociale zekerheid, waarmee ook deze regeling in de gevarenzone blijft.
Ontkoppeling, verlaging van uitkerïngshoogtes en beperking van rechten
dreigen voortdurend. Een niet erg aantrekkelijk perspectief.

De regering zou in het kader van een algemene arbeidsplicht voor alle
gerechtigden eigenlijk ook, voor de volledigheid, de gehuwde of
ongehuwde partners van kostwinners met een arbeidsplicht moeten
confronteren. Immers, ook zij genieten «een zekere uitkering» van de
overheid in de vorm van overheveling van de basisaftrek. Kan de regering
aangeven waarom zij dat niet overweegt?

Tegenover een arbeidsplicht zou ook een zorgplicht niet misstaan, zo
meenden deze leden. Immers, indien één helft van de mensheid de zorg
niet serieus neemt, kan moeilijk van de zorgende andere helft gevraagd
worden ook aan een arbeidsplicht te voldoen. Een dergelijke dubbele
belasting doet zich steeds vaker voor, naarmate vrouwen zich op de
arbeidsmarkt gaan begeven, hetgeen nogal vaak tot vervroegde
uittreding leidt. In verband hiermee hadden de leden van de Groen Links–
fractie ook de nodige kritiek op het gebrek aan ontplooiingsmogelijk–
heden in de bijstandsuitvoering, dat al vele jaren wordt geconstateerd.
Het is werkelijk niet met de realiteit te rijmen, dat van alle circa 600 000
gerechtigden herintreding op de arbeidsmarkt wordt verwacht. Dat
vraagt dus ook om een duidelijk beleid voor hen, die waarschijnlijk
(helaas) niet meer terecht kunnen op de arbeidsmarkt. Het bijstands–
beleid zou dus ook deels het karakter van een welzijnsbeleid moeten
hebben, dat niet alleen gericht is op de arbeidsmarkt. Een verruiming van
ontplooiingsmogelijkheden dient mogelijk te worden. De arbeidsplicht
dient daarbij opzij gezet te kunnen worden, als duidelijk is geworden dat
ze een loze bepaling is geworden. Een ruimhartiger goedkeuringsbeleid
ten aanzien van vrijwilligerswerk en scholing - die niet arbeidsmarktre–
levant is - moet tot de gemeenschappelijke beleidsvrijheid gaan behoren.
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De leden van de Groen-Linksfractie maakten geen bezwaar tegen een
arbeidsplicht, maar wensten wel een duidelijke positie voor hen, voor wie
deze plicht geen enkele betekenis heeft. Dat vonden zijn nu onvoldoende
het geval.

Hun algemeen commentaar afsluitend stelden de leden van de fractie
van Groen Links, dat de omvang van de memorie niet altijd recht
evenredig was met de kwaliteit van de voorstellen in dit wetsvoorstel. Zij
waardeerden de inspanningen van de regering, maar misten op essen–
tiële punten wat meer durf in een vernieuwing van de bijstandswet.

De leden van de fractie van de SGP hadden met belangstelling kennis
genomen van de voorstellen tot herinrichting van de Algemene
Bijstandswet. Zij konden zich goed vinden in de doelstelling van het
wetsvoorstel, namelijk deregulering en een verdere vereenvoudiging van
de regelgeving en een verdere decentralisatie. De grote dichtheid van
nadere regelgeving is zowel voor de uitvoerders van de ABW als voor de
bijstandsontvangers weinig doorzichtig en moeilijk uitvoerbaar. Deze
leden hoopten dan ook dat de keuze voor integratie van nadere regel–
geving in de ABW zelf en het weglaten van minder relevante bepalingen
zullen bijdragen tot een efficiëntere uitvoering van de ABW. Wel vroegen
ook de leden van de fractie van de SGP in navolging van de leden van de
CDA-fractie of de regering heeft overwogen om ook de IOAW en de
IOAZ die een nauwe verwantschap met de ABW hebben, in de nieuwe
ABW te integreren. Om welke redenen heeft de regering dat niet
gedaan?

De leden van de GPV-fractie hadden met waardering kennis genomen
van het voorstel tot herinrichting van de Algemene Bijstandswet. Naar
het oordeel van deze leden was de tijd rijp voor een aigehele herziening
van deze wet. Door het grote aantal uitvoeringsmaatregelen, door een
aantal recente ingrijpende wijzigingen van de wet en door de in de loop
der jaren ontstane jurisprudentie is een onoverzichtelijk geheel ontstaan.
Het wetsvoorstel zorgt ervoor dat weer meer samenhang in de regel–
geving kan ontstaan en dat de inzichtelijkheid wordt vergroot. Tevens is
gezocht naar een nieuw evenwicht tussen de belangen van rechtsze–
kerheid en rechtsgelijkheid enerzijds en het belang van decentrale regel–
geving anderzijds. Deze leden meenden dat de regering er redelijk in is
geslaagd een aanvaardbaar evenwicht te vinden tussen deze belangen,
die soms tegenstrijdig kunnen zijn.

Het lid van de RPF-fractie had met belangstelling kennis genomen van
het omvangrijke en belangwekkende wetsvoorstel. Hij complimenteerde
de huidige staatssecretaris van Sociale Zaken en Werkgelegenheid met
het initiatief de huidige wettelijke regelgeving met betrekking tot de
bijstand grondig te herzien. Dit lid was met de regering van oordeel dat
hiertoe aanleiding bestond. Hij had geconstateerd dat momenteel sprake
is van tal van knelpunten op het terrein van de bijstand. Voor een groot
deel zijn die een rechtstreeks gevolg van de huidige dichtheid van regel–
geving. De samenhang in deze regelgeving laat bovendien te wensen
over. Er bestaat voldoende aanleiding om te streven naar vergroting van
de effectiviteit in het functioneren van de ABW. Daarnaast achtte dit lid
het wenselijk dat de betrokkenheid van de gemeenten bij het bijstands–
beleid wordt vergroot. Een vergroting van de beleidsruimte van de
gemeenten leek hem in dit kader gepast. Hij verwees naar zijn inbreng bij
het wetsvoorstel dat de decentralisatie van de bijzondere bijstand
regelde. Dat hierbij spanning ontstaat tussen enerzijds rechtsongelijkheid
en anderzijds gemeentelijke vrijheid is evident. Dit lid hoopt dat de
nieuwe bijstandswet tot gevolg zal hebben dat in dit opzicht sprake zal
zijn van een zeker evenwicht.
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Het was dit lid opgevallen dat in de memorie van toelichting niet wordt
ingegaan op de budgettaire noodzaak tot herziening van de ABW. Hij
ging er dan ook vanuit dat dit element geen rol heeft gespeeld bij de
totstandkoming van het wetsvoorstel. Is deze conclusie terecht? Het lid
van de RPF-fractie kon het wetsvoorstel op verschillende hoofdlijnen
positief beoordelen. Niettemin wilde hij de regering een aantal vragen
voorleggen.

2. DE UITGANGSPUNTEN VAN DE ALGEMENE BIJSTAIMDSWET

Met de regering zijn de leden van de CDA-fractie van mening, dat
rechtszekerheid en rechtsgelijkheid voor de ABW de belangrijkste
elementen zijn. De leden van deze fractie wilden niet toe naar een
systeem van willekeur, maar zij hadden wel in dit voorlopig verslag de
behoefte met de regering van gedachten te wisselen over de uitgangs–
punten, de uitwerking en de houdbaarheid.

In deze gedachtenwisseling komen uiteraard ook aspecten van de
decentrale uitwerking, de decentrale verantwoordelijkheid, het inkomens–
en werkgelegenheidsbeleid en het systeem en de hoogte van de uitke–
ringen aan de orde.

De burger wordt door de ABW inkomensbescherming geboden, als
men niet in eigen onderhoud kan voorzien of over onvoldoende middelen
beschikt. Bij een zorgvuldige beoordeling, waaraan veel aspecten kleven,
wordt meegewogen of men zich verantwoord heeft gedragen. Heeft men
echter aan alle eisen voldaan dan kan men op basis van de leefsituatie
bijstand ontvangen conform de norm. Dat oogt of alle burgers, die op
bijstand zijn aangewezen, in dezelfde omstandigheden verkeren, merkten
de leden van de CDA-fractie op. De uitwerking naar de persoon in zijn of
haar leefsituatie kan echter in de praktijk tot aanmerkelijke verschillen
leiden.

Daarbij kan gedacht worden aan steun van familie, gunstiger woonom–
standigheden, bijverdiensten, in bezit zijn van het toegestane eigen
vermogen en in een gemeente wonen met hoge gemeentelijke lasten. De
leden van de CDA fractie vroegen zich dan ook af of een meer decen–
trale sturing en verantwoordelijkheid toch niet nader overwogen zou
moeten worden met daarbij een passend kwijtscheldingsbeleid.

Terugblikkend op het verleden zijn naar de mening van de regering
plaats en functie van de Algemene Bijstandswet in de afgelopen
decennia in wezen gelijk gebleven, zo constateerden de woordvoerders
van de PvdA-fractie. Vooruitblikkend wordt in de memorie van toelichting
aangesloten bij de conclusie uit 1984/1985 dat de Algemene
Bijstandswet in de nabije toekomst in het kader van het uitgebouwde
stelsel van sociale zekerheid een structurele rol zal blijven spelen.
Voorzover die conclusies juist zijn, lijken zij thans op zich niet voldoende,
zo reageerden deze leden. Zij vroegen de regering nader in te gaan op
huidige en te verwachten ontwikkelingen in de sociale zekerheid welke
invloed zullen of kunnen hebben op plaats, functie en inhoud van de
Algemene Bijstandswet. Zij noemden de vraag hoe de Algemene
Bijstandswet zich op de middellange termijn gaat verhouden tot nabijge–
legen wetgeving voor meer specifieke categorieën. De Algemene
Bijstandswet is immers het sluitstuk van het sociaal zekerheidsstelsel.

Ook vroegen zij zich af welke de gevolgen kunnen of zouden moeten
zijn van gewijzigde opvattingen over doelmatigheid en doeltreffendheid
van overheidsingrijpen. Soortgelijke vragen stelden deze leden ten
aanzien van de 1990-maatregel, alsmede de zich ontwikkelende
Europese sociale wet– en regelgeving. Voorkomen dient te worden dat de
voorgestelde herinrichting een ad hoc-maatregel zal blijken te zijn.

Tweede Kamer, vergaderjaar 1991-1992, 22 545, nr. 5 10



De leden van de PvdA-fractie noemden in dit verband een drietal
criteria waaraan de tekst van deze wet getoetst zou kunnen worden. Ten
eerste moet de wet aansluiten bij de maatschappelijke ontwikkelingen;
ten tweede zou de wet een effectief instrument moeten zijn om de
arbeidsparticipatie waar mogelijk te bevorderen. Tenslotte, maar zeker
niet in de laatste plaats, moet de wet uit te voeren en dus ook te
handhaven zijn. Juist op deze drie aspecten zagen de leden van de
PvdA-fractie een reeks relevante ontwikkelingen, waaraan zij enige
suggesties koppelden:

a. De opvattingen over arbeid zijn aanzienlijk veranderd. In 1964 was
een volledige baan voor de man heel gebruikelijk, nodig en ook mogelijk
vanwege - bijna - volledige werkgelegenheid in die tijd. Later kwam een
periode van stijgende werkloosheid. Grote aantallen mensen leken
geheel buitengesloten van de arbeidsmarkt. Binnen de Algemene
Bijstandswet werd veel immateriële hulp verleend. Thans is alle aandacht
weer gericht op arbeid en is de kans op het vinden van betaald werk voor
grote categorieën enorm gestegen: een ontwikkeling die het komende
decennium, hopelijk door zal gaan.

Inmiddels is echter het gebruik van de sociale zekerheidsregelingen
enorm toegenomen. Dat heeft niet alleen demografische oorzaken. Een
omvangrijk gebruik is nooit de bedoeling geweest en zou ons sociaal
zekerheidssysteem en een gelijkmatige inkomensontwikkeling, de
koppeling, kunnen bedreigen. Daarnaast zou het ons land in EG-verband
in een afwijkende positie kunnen plaatsen, juist op het moment dat de
grenzen open gaan.

b. De posities van man en vrouw zijn fundamenteel veranderd en
veranderen nog steeds. De trend in die ontwikkeling is onherroepelijk:
verzelfstandiging.

Ook waar mensen wel in gezinsverband leven is de verhouding
man-vrouw fundamenteel en blijvend aan het veranderen. Dat stelt, zo
veronderstellen de leden van de PvdA-fractie, toch grenzen aan de
mogelijkheid om de bijstand te verstrekken als gezinsbijstand. Het buiten
beschouwing laten van middelen waarover de partner beschikt zou,
volgens de regering een te zwaar beroep doen op de maatschappelijke
solidariteit; een standpunt dat ook reeds in eerdere nota's is ingenomen
en beargumenteerd. Toch wilden deze leden hier nog enkele vraagtekens
bij plaatsen. Wanneer, al is het maar in ruime mate, inkomen en
vermogen van de partner worden vrijgelaten, dan kan dat voor de
betrokken bijstandsgerechtigde toch een sterkere stimulans zijn om
betaalde arbeid te aanvaarden? De korting die thans direct wordt
toegepast en die dus neerkomt op een maximale marginale druk, kan
immers niet als een echte prikkel worden gezien. Zou (een zekere)
vrijlating van inkomen en vermogen van de partner ook niet kunnen
betekenen dat fraude en oneigenlijk gebruik op dit onderdeel minder
aantrekkelijk worden en dus kunnen worden teruggedrongen?

In nauw verband hiermede vroegen deze leden de regering haar visie
te geven op het werkdocument nr. 44 van het Centraal Planbureau:
«Belastingen en sociale zekerheid in discussie: individualisering en minis–
telsel», en gerichter, op de verzelfstandigingsvariant nr. 4 [d], op blz. 14.

Hierop aansluitend zouden deze leden ook graag een reactie van de
regering vernemen op een model waarbij elke individuele uitkeringsge–
rechtigde recht heeft op een uitkering van 50% minimumloon en waarbij
alleen recht ontstaat op een woonkostentoeslag van 20% minimumloon
wanneer betrokkene kan aantonen alleen te wonen.

Gaat het om een alleenstaande ouder dan is er ook recht op een
toeslag van 20% minimumloon voor de verzorging van het kind (de
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kinderen). Deze leden hadden de indruk dat fraude daarmee zou kunnen
worden teruggedrongen, zowel op het terrein van de sociale zekerheid
als op fiscaal terrein.

Interessant is, zo gaven deze leden als hun mening, niet alleen óf
verzelfstandiging in de Algemene Bijstandswet mogelijk is, maar vooral
hoe de Algemene Bijstandswet zó kan worden ingericht dat verzelfstan–
diging mogelijk is.

Zij voegden daaraan toe dat de positie van de vrouw wezenlijk is
veranderd. Niet alleen ten opzichte van de man, zoals reeds genoemd,
maar ook in breder maatschappelijk perspectief. Betaalde arbeid is een
serieuze optie; de combinatie van het verzorgen van kinderen, het
huishouden en betaald werk, hoe moeilijk soms ook, is aantoonbaar in
beeld gekomen. Het feit dat veel relaties eindigen (anders dan door de
dood) betekent dat ook vrouwen een zelfstandig bestaan moeten
opbouwen.

Leefvormen zijn sterk veranderd. Dat staat wel in de memorie van
toelichting, maar de leden van de PvdA-fractie vroegen zich af of de
gevolgen van dat feit niet verder gaan dan in de memorie genoemd.

Wie samenwoont wordt beschouwd als gehuwd en komt dus in
aanmerking voor een normuitkering ter hoogte van 100% van het
minimumloon. Wie alleen woont ontvangt 70%. Is daar, zo vroegen deze
leden, niet méér aan de hand. Alléén wonen is in tegenstelling tot
vroeger niet altijd een lot; het kan ook een bewuste keuze zijn. Door de
verhouding 100-70 stelt de overheid zich niet neutraal op met betrekking
tot de samenlevingsvorm: samenwonenden kunnen in aanmerking komen
voor een 100%-uitkering, twee mensen die voor voordeur delen kiezen
krijgen 120% en zij die apart gaan wonen krijgen tezamen 140%. Zonder
nu al te kiezen zal duidelijk zijn dat een hernieuwde discussie over die
verhoudingen wenselijk is, zo menen deze leden. Aansluitend hierop
verwezen deze leden naar de brief van de minister van Justitie (22 700,
nr. 1), waarin hij de Kamer mededeelt dat de regering de uitgangspunten
van de Commissie voor de toetsing van wetgevingsprojecten onder–
schrijft, dat de wetgever rekening dient te houden met het bestaan van
andere leefvormen dan het huwelijk.

Heeft dit regeringsstandpunt gevolgen voor het thans aan de orde
zijnde voorstel van wet, danwel kan dit op korte termijn het geval zijn, zo
vroegen de leden van de PvdA-fractie.

c. Fraude en oneigenlijk gebruik zijn sterk toegenomen.
Omdat de wet niet meer volledig op de werkelijkheid past? Omdat de

grote aantallen uitkeringsgerechtigden een intensieve controle in de weg
staan? Omdat het normbesef sterk is gewijzigd? De bewijslast, die nu
nog geheel ligt bij het College van Burgemeester en Wethouders, lijkt
deels te verschuiven in de richting van de aanvrager: met het verstrekken
van het sofinummer kan de aanvrager het ontbreken van voldoende
eigen inkomsten aantonen. Een discussie over de bewijslast lijkt onver–
mijdelijk. In dit verband wezen deze leden nog op de passage in de
memorie van toelichting, waarin wordt gesteld dat het begrip gezamen–
lijke huishouding aan de hand van de jurisprudentie op uitvoerbaarheid
en fraudegevoeligheid is doorgelicht.

Het kabinet concludeert dat de bevindingen in de ISMO-notitie
«Fraudegevoeligheid van de regelgeving met betrekking tot de
leefvormen in de bijstand» geen aanleiding geven het begrip gezamen–
lijke huishouding in het kader van de herinrichting van de Algemene
Bijstandswet te wijzigen. Deze conclusie is in het kader van de vigerende
Algemene Bijstandswet alsmede het ISMO-beleid correct. Maar is zij in
het kader van dit wetsvoorstel niet te voorbarig? Het is toch denkbaar dat
er meer oneigenlijk gebruik plaatsvindt dan feitelijk is opgespoord?

Kan het kabinet antwoord geven op de vraag of het begrip gezamen–
lijke huishouding past binnen de ontwikkeling van onze maatschappij

Tweede Kamer, vergaderjaar 1991-1992, 22 545, nr. 5 12



waarvan de verzorgingsstaat een afgeleide is? Het antwoord zagen de
aan het woord zijnde leden met meer dan gemiddelde belangstelling
tegemoet.

d. De bestuurlijke verhoudingen staan ter discussie. Er behoeft slechts
te worden gewezen op de Dl-operatie, op de nota Bestuur op Niveau en
op de regiovorming in de praktijk. Zo een ontwikkeling, veronderstelden
de leden van de PvdA-fractie, roept de vraag op welke regelgeving aan
de regio zou kunnen worden overgelaten, uitgaande van de opvatting dat
niet centraal moet worden geregeld wat op een lager niveau eveneens,
of beter, zou kunnen.

Tot slot van dit onderdeel stelden de leden van de PvdA-fractie nog het
volgende aan de orde.

De uitkeringsgerechtigden op grond van de voorgenomen Algemene
Bijstandswet zouden kunnen worden onderscheiden in drie categorieën:

- zij, die alleen een beperkt aantal jaren zeker niet volledig in eigen
inkomen zullen kunnen voorzien. Bijvoorbeeld alleenstaande moeders
met onvoldoende eigen inkomsten;

- mensen die slechts, naar mag worden aangenomen, een korte tijd
niet in voldoende eigen middelen kunnen voorzien;

- tenslotte zij, die bijna zeker nooit volledig in eigen inkomen zullen
kunnen voorzien en dus langdurig voor bijstand in aanmerking zullen
komen.

Zouden deze verschillen, zo vroegen deze leden, gevolgen moeten
hebben voor de bijstandsverlening en de daaraan verbonden
voorwaarden?

Kortom, zo besloten de aan het woord zijnde leden, er is behoefte aan
een meer uitgebreide argumentatie van de zijde van de regering waarom
de wijziging van de Algemene Bijstandswet beperkt zou moeten blijven
tot het herinrichten (het herschikken van hetgeen reeds geldt).

De leden van de Groen-Linksfractie hadden kennis genomen van de
opvatting van de regering dat de Algemene Bijstandswet de laatste
voorziening in het stelsel van sociale zekerheid is. Zij konden zich dat wel
voorstellen, maar wensten toch een wat bredere gedachtenwisseling met
de regering te voeren. Op het gehele stelsel van sociale zekerheid is
zowel uitvoeringstechnisch als wetsinhoudelijk nogal wat aan te merken.
Wat betreft de uitvoering wezen de leden op het gezamenlijke plan van
de fracties van VVD, D66 en Groen Links van juli 1992, waarin aange–
drongen wordt op een vergaande samenwerking op uitvoerend niveau
tussen zoveel mogelijk instanties, die zich bemoeien met arbeid en
inkomen. Ook in het kader een parlementaire enquête zal gekeken
worden naar het functioneren van de uitvoeringsorganen, waarbij
doelmatigheid en efficiency belangrijke criteria zullen zijn.

De leden van de Groen-Linksfractie waren van mening, dat de zo
gewenste samenwerking ook ondersteund zou moeten worden door
integratie van diverse uitkeringen. Zoals gezegd wordt op dit moment
binnen de partij van Groen Links een congresdocument besproken,
waarbij de minimumuitkeringen worden geïntegreerd tot een Wet op de
Algemene Inkomensvoorziening. Kort gezegd komt het erop neer, dat de
bijstandsregelingen, de studiefinanciering en de AAW voor
niet-werknemers worden geïntegreerd in deze WAIV. Dit met uitzon–
dering van de AOW vanwege haar opbouwkarakter. In het kader van de
WAIV is voorzien in een verzelfstandigd uitkeringsrecht, zodat de ANW
(met uitzondering van de overbruggingsuitkering) wordt afgeschaft.
Voorstellen voor een betere toegankelijkheid van de arbeidsmarkt voor
«zwakkere» groepen, lastenverschuiving en verdeling van betaalde en
onbetaalde arbeid vormen de onlosmakelijke keerzijde van deze
vernieuwing van de sociale zekerheid. Analoog aan de huidige praktijk
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geldt een toets op het inkomen uit arbeid. Een deel van de rechtheb–
benden kennen een arbeidsplicht en een verruimde vermogensvrijlating.
In een dergelijk stelsel verdwijnt de ABW als laatste voorziening. De
WAIV is een bodemvoorziening voor alle niet-werkenden tussen 18 en
65 jaar en werkenden voor wie tijdelijke WW-rechten zijn «verbruikt»,
dan wel de uitkering onder het sociaal minimum komt.

Volgens de leden van de Groen-Linksfractie biedt een dergelijk stelsel
grotere helderheid aan de burgers, is het efficiënter in de uitvoering
vanwege de uniformering van allerlei aanvullende regels met betrekking
tot arbeidsplicht, inkomens– en vermogenstoetsen, regels voor subsidie
in het kader van de IHS-en AAW-voorzieningen e.d. en wordt daarmee
het draagvlak voor de sociale zekerheid vergroot. En zoals gezegd, wordt
vergaande samenwerking tussen sociale instellingen sterk bevorderd. Dit
alles betekent natuurlijk dat de specifieke positie van de ABW als laatste
voorziening verdwijnt. Bovendien worden vormen van ongelijke behan–
deling beter bestreden dan nu het geval is. Zo vonden de hier sprekende
leden het vreemd dat een groot deel van bijstandsgerechtigden eigenlijk
thuishoort in de AAW vanwege volledige arbeidsongeschiktheid. Toch
zitten zij in de bijstand met duidelijk beperkende voorwaarden, terwijl
geen verschil is met AAW-gerechtigden. Dergelijke verschillen zijn op
den duur niet houdbaar, zo oordeelden de thans sprekende leden en zij
wensten de visie te vernemen van de regering inzake de mogelijke
toekomstige integratie van bepaalde verzekeringen. Is deze herinrichting
een tussentijdse operatie of eindstation tot aan 2000? De toelichting van
de regering op de uitgangspunten van de ABW ademt de sfeer dat de
ABW slechts een tijdelijke voorziening is. De realiteit is echter, dat de
ABW na de AOW en WAO het grootste beroep kent en vele gerech–
tigden permanent in de bijstand zullen blijven, ongeacht de inspanningen
om meer werk voor deze groepen te creëren. Dat vraagt, zo dachten
deze leden, om een andere benadering van deze minimumvoorziening.
Uiteraard mag de regering stellen, dat het de voorkeur verdient dat men
zelfstandig een inkomen verwerft, daar waren deze leden het mee eens.
Het is echter vreemd dit uitsluitend als uitgangspunt te blijven nemen,
terwijl de praktijk een andere is.

Wat wordt eigenlijk bedoeld met de stelling, dat niet alleen of zozeer
objectieve meetbare criteria het recht op bijstand afbakenen, maar dat
dit recht afhankelijk is van de concrete omstandigheden, waarin iemand
verkeert? De praktijk is toch, dat aan velen een genormeerde uitkering
gegeven wordt, waarbij een aantal toetsen gelden? Daarmee verschilt de
feitelijke werking van de ABW toch niet zoveel van de ANW, met uitzon–
dering van de vermogenstoets, de inkomensonafhankelijke uitkering en
de bijzondere bijstand? Kan de regering nader duiden wat zij bedoelt?
Hoe ver moet de verfijning van de bijstand gaan? En wat heeft dat te
maken met doelmatigheid? En hoe verhoudt de gewenste verfijning van
de financiële hulpverlening (deze moet opgewaardeerd worden) zich tot
de scherpe inperking van het kwijtscheldingsbeleid en de jarenlange
controverse over het gemeentelijk minimabeleid? Betekent deze wens
van de regering, dat gemeenten meer ruimte krijgen om op het individu
afgestemd beleid te voeren? Waaruit blijkt dat? Wordt overwogen de
gemeenten toe te staan belastingen kwijt te schelden, waarbij bij het
bepalen van de betalingscapaciteit niet van 90% maar van bijvoorbeeld
100% van het relevante sociale minimum wordt uitgegaan?

Ten aanzien van de afstemming van de bijstand op de gezinssituatie en
de relatie met de arbeidsplicht hadden de leden van de Groen Links–
fractie reeds kritische opmerkingen gemaakt. Ze vonden het jammer dat
de regering geen nader gehoor heeft gegeven aan de minderheid van de
Commissie Sociale Voorzieningen, die een geïndividualiseerd stelsel als
einddoel beschouwt.

Tweede Kamer, vergaderjaar 1991-1992, 22 545, nr. 5 14



Gebrekkig vonden de leden de beleidsmatige reactie van de regering
op het gegeven van de grote groep permanente gerechtigden. Een
kleiner beroep op de bijstand wordt werkelijk niet bereikt door het
opleggen van meer plichten aan betrokkenen of aan een grotere groep
van betrokkenen. De arbeidsmarkt laat in hun ogen de bijstandsgerech–
tigden voornamelijk links liggen. Ook daar zou beleid op geformuleerd
moeten worden.

Het lid van de RPF-fractie stelde vast dat in het onderhavige
wetsvoorstel de centrale uitgangspunten van de ABW zijn gehandhaafd.
Hij kon de beginselen, die hieraan ten grondslag liggen, onderschrijven.
De overheid dient een schild te zijn voor de zwakken in de samenleving.
Ze heeft de roeping om financiële bijstand te verlenen aan iedere
onderdaan, die in zodanige omstandigheden verkeert of dreigt te geraken
dat hij niet over de middelen beschikt om in de noodzakelijke kosten van
het bestaan te voorzien. Van de betrokkenen mag worden gevraagd dat
zij alle pogingen, die redelijkerwijs van hen mogen worden verwacht, om
zelf in het levensonderhoud te voorzien, hebben ondernomen. Dit lid ging
ervan uit dat de regering dit standpunt deelde, omdat bijstandsverlening
van overheidswege niet slechts beschermend, maar ook activerend van
aard moet zijn.

Hij had met tevredenheid vastgesteld dat de regering een nieuw
evenwicht tussen rechten en plichten voor ogen staat. Hij vroeg de
regering of het niet beter zou zijn te spreken van een «hernieuwd»
evenwicht.

De balans is immers pas de laatste decennia ten gunste van de rechten
doorgeslagen?

Het lid van de RPF-fractie constateerde dat het wetsvoorstel op
diverse punten afwijkt van de huidige opzet van de regelgeving. Er is
onder andere een aanzienlijk deel van de huidige nadere regelgeving in
het wetsvoorstel geïntegreerd. Dit juichte het aan het woord zijnde lid
toe, al heeft dat wel tot een zeer omvangrijke wet geleid. Een andere
afwijking betreft de actualisering. Het lid van de RPF-fractie meende dat
de huidige regelgeving op bepaalde onderdelen zeker moest worden
aangepast aan de eisen van de tijd. Toch zette hij vraagtekens bij de
noodzaak van sommige aanpassingen. Hierop kwam hij later terug.

Waarom is in de memorie van toelichting niet een uitgebreidere
beschouwing opgenomen over de opvattingen in de samenleving betref–
fende de zorg voor armen, met name waar het gaat om de taak van de
overheid? Kan hier alsnog aandacht aan worden besteed? De ABW ging
bij de invoerïng in 1965 uit van een decentrale aanpak. Hierop werd,
stelde het lid van de RPF-fractie vast, in de jaren '70 teruggekomen.
Gekozen werd voor versterking van het centrale aspect. Aanleiding
hiertoe was het ontstaan van forse verschillen in de mate waarin bijstand
werd verleend, tussen gemeenten onderling. Het RPF-fractielid ging er
van uit, dat de regering ook bij het tot stand brengen van het voorlig–
gende wetsvoorstel heeft gekampt met dit dilemma; in hoeverre is
decentralisatie wenselijk?

Dit lid vroeg de regering hoe zij verschillen in de hoogte van de
uitkering beoordeelt. Tot op welke hoogte acht zij ongelijkheid in dit
opzicht gerechtvaardigd? Zullen deze verschillen ooit geheel verdwijnen?
Ligt dat in de bedoeling van de regering?

Dit lid betreurde het dat in de uitvoeringspraktijk nauwelijks nog ruimte
bestaat voor persoonlijke aandacht voor de betrokkenen.

Cliënten van de Sociale Diensten dreigen te degraderen tot nummers.
Zal hierin verandering komen tengevolge van het wetsvoorstel? Zo ja,

waarop is deze verwachting gebaseerd?
Het lid van de RPF-fractie had kennis genomen van de uitgangspunten

van de ABW. Daarbij stelde hij vast dat met name het in de jaren '60
gehuldigde principe, dat de bijstand aan degenen die een gezin vormen
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wordt verstrekt als gezinsbijstand, aan betekenis heeft ingeboet. Hij
betreurde het dat in relatief korte tijd in dit opzicht een zo sterke koers–
wijziging heeft plaatsgevonden. Overigens wordt in de memorie van
toelichting ten onrechte verondersteld, dat de gedachte dat man en
vader hoofd van het gezin is in strijd is met de gedachte dat de partners
die een gezin vormen gelijkwaardig zijn. Gelijkwaardig is niet hetzelfde
als gelijk. Deelt de regering deze opvatting?

Het lid van de RPF-fractie constateerde een zekere spanning tussen
enerzijds het - met enige tegenzin? - handhaven van het beginsel van de
gezinsbijstand en anderzijds de zelfstandiger wordende positie van
partners ten opzichte van elkaar leidraad te laten zijn. Brengt de regering
zichzelf bovendien niet in de problemen, als dit beginsel consequent
wordt toegepast? Leidt dit niet op termijn tot een individualisering van de
bijstand? Is de enige oorzaak waarom daarvan wordt afgezien een
budgettaire? Het RPF-fractielid vroeg een nadere onderbouwing van de
zinsnede in de memorie van toelichting, waar wordt gesteld dat «de wet
beide partners aanspreekt als zelfstandige individuen, maar tegelijkertijd
rekening houdt met hun economische verstrengeling als leden van één
gezin.» Deze argumentatie kwam dit lid gekunsteld over. Wat betekent in
dit kader het streven naar economische zelfstandigheid voor elk
volwassen individu? Als elke volwassene recht heeft op deze zelfstan–
digheid, is het dan consequent ten aanzien van individuele uitkerings–
rechten een uitzondering te maken?

3. DOELSTELLINGEN VAN DE HERINRICHTING

3.1 Decentralisatie en vereenvoudiging

Met de regering vinden de leden van de CDA-fractie dat de hoogte van
het minimum inkomen en het inkomensbeleid een verantwoordelijkheid
zijn van de centrale overheid. Echter het verschil in beleid per gemeente
maakt het voor mensen soms prettiger om voor een inkomen in plaats A
te wonen dan in plaats B. Niet omdat de gemeente de Bijstandswet niet
uitvoert, maar omdat, door de op het individu toegesneden hulp van
bijzondere bijstand en eigen minimumbeleid en aanbod van voorzie–
ningen tegen gereduceerd tarief, mensen in de ene gemeente anders
behandeld worden dan in een andere gemeente, en hierdoor een hoger
besteedbaar inkomen kunnen ontvangen. Worden op deze manier het
inkomensbeleid en de rechtszekerheid en bescherming niet enigszins
ondergraven of in elk geval op de proef gesteld, zo vroegen deze leden
zich af. De burgers zullen op deze manier de indruk kunnen krijgen of
ervaren, dat naast het Rijksbeleid gemeenten ook zelf een inkomens–
beleid voeren.

De leden van de CDA-fractie vroegen zich in dit verband dan ook
verder af:

- Hoe kijkt de regering aan tegen het spanningsveld tussen enerzijds
de principes van decentralisatie en maatwerk en anderzijds de begin–
selen van rechtszekerheid/gelijkheid en gelijke behandeling in gelijke
gevallen?

- Is het gestreefde evenwicht wel bereikt?
- Heeft het een hoge prioriteit om het gemeentelijke beleid in alle

plaatsen in vergelijkbare gevallen met elkaar te doen sporen, of wordt
een ruime marge van afwijkend beleid aanvaardbaar geacht?

- Hoe ruim mag deze marge zijn?
- Lopen we niet het risico dat gemeenten sluipenderwijs een soort

eigen inkomenspolitiek gaan voeren?
- Realiseert de regering zich dat, zoals de VNG stelt, in dit voorstel er

nadrukkelijk niet voor is gekozen de gemeentelijke beleidsruimte te
vergroten?
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- Hoe ziet de regering de uiteenlopende interpretaties van de wet ten
aanzien van de vergroting van de beleidsruimte?

- Wat is de reactie van de regering op de opvatting van de vereniging
DIVOSA dat de wet in de uitwerking blijft steken?

In de memorie van toelichting wordt zonder aarzeling gesteld dat een
ontwikkeling als in de jaren zestig niet waarschijnlijk geacht wordt, zo
constateerden de leden van de CDA-fractie. Hoewel de vermelde
argumenten ongetwijfeld hout snijden, is het wellicht de vraag of het
daardoor geheel uitgesloten geacht moet worden dat vanwege een
dermate uiteenlopen van gemeentelijke beleidslijnen, er weer een proces
van centralisatie op gang gebracht wordt. Kan de regering haar optimis–
tische inschatting nader onderbouwen?

Uit de memorie van toelichting en het advies van de Raad van State,
die opmerkt dat gemeenten een grotere discretionaire bevoegdheid
krijgen, moesten de leden van de CDA-fractie opmaken dat de gemeen–
telijke overheden een belangrijke partner zijn in de uitvoering van de
bijstandswet en dat zij vaak een beslissende stem hebben. Dat bracht
deze leden tot de vraag of er voldoende gerekend is met deze decentrale
bevoegdheden bij de verdeling van de kosten tussen de gemeenten en
het Rijk. Het mag als bekend verondersteld worden, dat de leden van de
CDA-fractie zich bij meerdere gelegenheden hebben uitgesproken voor
een verdeling van 80-20. En juist omdat de regering opmerkt dat de
gemeenten in medebewind een grote verantwoordelijkheid hebben bij de
vaststelling van de hoogte van de bijstand (maatwerk), zouden zij ook
een andere financiële verdeling vanzelfsprekend hebben gevonden.

- Kan de regering daarom duidelijker aangeven vanwege welke
argumenten van de geraadpleegde instanties zij besloten heeft de
90-10-verdeling te handhaven?

- Wat is de mening van de regering over de stelling dat bij een
80-20-verdeling gemeenten een extra prikkel krijgen om maatwerk af te
leveren en bovendien om tot een actief terugdringingsbeleid van het
volume te komen?

- Hoe verhoudt het 90-10-standpunt zich ten opzichte van het advies
van de «commissie-Etty», die de overheid adviseert over de decentrali–
satie?

De leden van de CDA-fractie zijn er zich goed van bewust dat de uitke–
ringsgerechtigden over het algemeen bevreesd zijn voor verdere decen–
tralisatie. Toch meenden deze leden dit punt nadrukkelijk in de discussie
te moeten betrekken (deze herinrichting van de ABW moet immers
terdege beschouwd worden) omdat rechtsgelijkheid en –zekerheid plaat–
selijk verschillend kunnen uitwerken.

Voorts constateerden zij dat de regering terecht opmerkt, dat bij een
grotere beleidsverantwoordelijkheid ook een grotere financiële verant–
woordelijkheid past.

Deze leden zouden het op prijs stellen als nogmaals op hoofdlijnen
werd aangegeven waarom verdere decentralisatie of uitwerking op
gemeentelijk niveau niet mogelijk is, en hoe dan de financiële verhouding
tussen gemeente en Rijk zou moeten zijn. Bij grotere decentrale
bevoegdheid behoort volgens deze leden ook een «gepast» toezicht, zo
merkten zij op.

Hoewel de leden van de CDA-fractie niet alle «10 punten» van de
vereniging DIVOSA wilden bespreken, wilden zij toch opmerken dat de
voorstellen geboren zijn vanuit de praktijk van de uitvoering en niet al te
snel mogen worden afgeschreven als niet bruikbaar. Een vereenvou–
diging van regelgeving en grotere decentrale bevoegdheid kunnen hand
in hand gaan, zonder aantasting van de rechten van de burger. Gemeen–
telijke beleidsplannen zouden dan als een vanzelfsprekend instrument
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gebruikt moeten worden, zo meenden deze leden. Wil de regering haar
argumenten tegen een groot aantal punten nog eens heroverwegen?

Zo moesten de aan het woord zijnde leden constateren dat de verreke–
ningssystematiek van eigen inkomsten uit arbeid hen aansprak.

Wat is het principiële bezwaar om hier toe over te gaan?
Uit de discussies in het parlement, o.a. bij de decentralisatie van de

Bijzondere Bijstand en het vrijwilligerswerk, bleek dat een vrijlatingssys–
tematiek niet eenvoudig is: de spanning tussen de stimulans om uit de
bijstand te geraken en gevangen blijven in de bijstand door de «plussen»
(bijzondere bijstand etc.) is groot.

Zou bij de herinrichting niet meer gekeken moeten worden naar
maatwerk betreffende de vrijlatingsregeling?

Als mensen geen enkele kans meer hebben op blijvend en «in eigen
onderhoud voorziend» werk, dan zou daar toch in een bijstand rekening
mee gehouden dienen te worden?

Het advies van de commissie Sociale Voorzieningen van de SER was
voor de regering aanleiding om af te zien van een aantal voorstellen ter
vergroting van de gemeentelijke beleidsmarges. Daarbij ging het met
name om suggesties om de beoordelingsvrijheid van burgemeester en
wethouders te vergroten; suggesties die de leden van de PvdA-fractie
aanspraken. Is met het afzien van die voorstellen, zo vroegen deze leden,
gezegd dat de regering de argumenten van deze commissie geheel en al
deelt? Waren er nog andere inhoudelijke argumenten om in dit
wetsvoorstel af te zien van de hier genoemde vergroting van gemeente–
lijke beleidsmarges?

Een aantal overwegingen heeft ertoe geleid de bestaande financiële
verhouding van 90/10 voor wat de algemene bijstandsuitgaven betreft,
te handhaven. Is deze verhouding uitgangspunt bij het onderzoek (in het
kader van de zgn. decentralisatie-impuls) naar de mogelijkheid van
bekostiging door middel van een aan gemeenten te verstrekken vast
bedrag per bijstandsgerechtigde?

Met als uitgangspunt vereenvoudiging en systematisering van regel–
geving is, naar de mening van deze leden met recht een belangrijk deel
van de huidige nadere regelgeving in de thans voorgestelde wetstekst
geïntegreerd. Met de IOAW en de IOAZ is dit niet het geval. Kan de
regering aangeven waarom niet, zo vroegen ook deze leden in navolging
van de leden van de CDA– en SGP-fractie. Wat zijn de argumenten om
voor deze groepen uitkeringsgerechtigden het recht op een uitkering
middels afzonderlijke wettelijke regelingen vorm te geven? De aan het
woord zijnde leden deden de suggestie aan de regering te onderzoeken
of ook de IOAW en de IOAZ in de thans voorgestelde wettekst kan
worden geïntegreerd. In dit verband brachten de aan het woord zijnde
leden met nadruk naar voren dat het hen hierbij niet ging om een ingreep
in of een aantasting van de speciale rechten van betrokkenen, zoals
bijvoorbeeld de vermogensvrijlating. Waar het deze leden wel om ging is
de vraag of verdere vereenvoudiging mogelijk is.

Een van de belangrijke aanpassingen in het voorliggende wetsvoorstel
is, zo stelden de leden van de VVD-fractie, de verdere decentralisatie.
Hoewel een vergelijking met de decentrale benadering, zoals die was
gekozen bij de invoering van de ABW, naar de mening van de regering
niet geheel opgaat, waren zij niet geheel overtuigd door de argumenten
van de regering, dat niet gevreesd behoeft te worden dat een herhaling
van de toenmalige ontwikkelingen zich zou voordoen. Er mag dan nu een
landelijke normering zijn voor de algemene bijstand, dat laat onverlet dat
burgemeester en wethouders daar in belangrijke mate van kunnen
afwijken, aldus deze leden. Ook bij de verwijzing naar het landelijk
toezicht zetten zij vraagtekens, gezien het door de regering voorgestane
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verminderen en op afstand zetten daarvan. Het was voor hen dan ook de
vraag in hoeverre verwacht mag worden, dat over enige tijd niet toch zal
blijken, dat weer een stap terug, in de richting van nadere centralisaties
zal plaatsvinden. Op welke wijze denkt de regering, naast het door haar
voorgestane (minder intensieve) toezicht, de ontwikkelingen in dezen te
volgen en in hoeverre zijn er bijsturingsmogelijkheden? Mag in dit
verband vertrouwd worden op het adequaat functioneren van het
Bestuurlijk Overleg en andere soortgelijke contacten, waarnaar de
regering verwijst? Deze vraag was naar de mening van deze leden met
name relevant, gezien de correspondentie tussen de staatssecretaris van
Sociale Zaken en Werkgelegenheid en de vereniging DIVOSA met
betrekking tot het 10-puntenplan ABW (brief SZ/BV/UKB/AUB/3987),
waaruit zij afleidden, dat dergelijk overleg kennelijk niet altijd optimaal is.

Waar het betreft de verdeling van de verantwoordelijkheden tussen
Rijk en gemeenten, worden in de memorie van toelichting de specifieke
verantwoordelijkheden van beide overheden weergegeven en wordt
gesteld dat deze elkaars complement zijn. Zo wordt vermeld, dat de
Rijksoverheid in hoofdzaak verantwoordelijk is voor de algemene
bijstandsniveaus, voor de afstemming van de bijstand op de landelijke
beleidskaders en op andere voorzieningen, voor de wetshandhaving en
voor de kwaliteit van de centrale regelgeving. De gemeentelijke verant–
woordelijkheid betreft in de eerste plaats de zorg voor de verfijning van
de bijstandsverlening; de praktische ondersteuning van de bijstandsge–
rechtigde bij het herwinnen van een zelfstandig bestaan en maatregelen
die mede bepalend zijn voor het volume. Naar de mening van de leden
van de VVD-fractie suggereert deze omschrijving een splitsing in verant–
woordelijkheden en wekt deze de indruk, dat de overheid op Rijksniveau
niet meer verantwoordelijk is of zich niet meer verantwoordelijk voelt
voor de aan de gemeenten gedelegeerde verantwoordelijkheden. Zij
zouden het met een dergelijke interpretatie van complementaire verant–
woordelijkheid oneens zijn en vroegen een nadere uitleg. Gezien de
eindverantwoordelijkheid voor alle aspecten van de (uitvoering) van de
ABW stelden zij dan ook de vraag of er voor het Rijk voldoende mogelijk–
heden waren om aan die eindverantwoordelijkheid invulling te geven.

Deze leden gaven overigens aan, het niet eens te zijn met de uitspraak
van de regering dat kan worden vastgesteld, dat een versterking van de
gemeentelijke verantwoordelijkheid vooral aan de orde is ten aanzien van
de bijzondere bijstandverlening en het activerend beleid ten behoeve van
de bevordering van de zelfstandige bestaansvoorziening. Naar hun
mening ging een dergelijke uitspraak voorbij aan de verdere uitbreiding
van verantwoordelijkheden, onder meer ten aanzien van «het maatwerk».

De regering geeft aan dat decentralisatie een maatregel is, die de
doelmatigheid van de bijstandsverlening kan vergroten door de verant–
woordelijkheid voor de fijnafstemming op decentraal niveau te leggen.
Daarbij kan, naar de mening van de aan het woord zijnde leden worden
opgemerkt, dat decentralisatie op zichzelf die doelmatigheid niet zal
vergroten, maar dat dit in hoge mate afhangt van de wijze waarop op
decentraal niveau invulling zal worden gegeven aan de nieuwe taken en
bevoegdheden. Op welke wijze, anders dan via een eventuele aanwijzing
aan B&W, wordt aandacht gegeven aan dit aspect en hoe wordt zeker
gesteld, dat ook daadwerkelijk op een effectieve en doelmatige wijze
invulling wordt gegeven aan de taken en bevoegdheden op het decen–
trale niveau, zo vroegen zij.

Waar het betreft de aanwijzing, heeft de regering, met verwijzing naar
de ervaring, ervan afgezien een regeling op te nemen voor het geval een
gemeente een aanwijzing naast zich neer zou leggen. Deze leden
vroegen of het niet juist zo zou kunnen zijn, dat door het bestaan van een
dergelijke regeling de praktijk is dat aanwijzingen worden opgevolgd.
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De regering maakt melding van het feit, dat de vraag of ook de
bijstand aan zelfstandigen ter voorziening in de behoefte aan bedrijfska–
pitaal zal worden gedecentraliseerd nog onderwerp van nadere besluit–
vorming is. Wat is de reden dat een dergelijk besluit nog niet is genomen
en zo zijn weerslag had kunnen vinden in dit wetsvoorstel en wanneer is
een besluit dienaangaande dan wel te verwachten, zo vroegen deze
leden.

In relatie tot de decentralisatie is van groot belang het vraagstuk van
rechtszekerheid en rechtsgelijkheid. De regering geeft in dit verband aan
dat een evenwicht moet worden bewaard tussen de normstellende
bepalingen in de ABW en de discretionaire bevoegdheden van B&W.
Voor de leden van de VVD-fractie bleef de vraag bestaan in hoeverre de
rechtszekerheid en rechtsgelijkheid is verzekerd, gezien de meer uitge–
breide bevoegdheden en taken van B&W op het terrein van de
afstemming op de individuele behoefte, de ondersteuning in de richting
van het herwinnen van een zelfstandig bestaan, het uitstroombeleid enz.,
in combinatie met minder toezicht. Naar hun mening waren er in potentie
meerdere mogelijkheden voor het ontstaan van rechtsongelijkheid en
rechtsonzekerheid. Ook hier gold de vraag hoe de regering de ontwikke–
lingen in dezen denkt te volgen en zo nodig bij te sturen.

In dit verband vroegen de aan het woord zijnde leden, met verwijzing
naar het uitgangspunt van afstemming op de feitelijke behoefte en de
daarmee samenhangende afstemming op de in een bepaald geval speci–
fieke omstandigheden en mogelijkheden een nadere toelichting. Naar zij
hadden begrepen worden daaronder, naast de aan de persoon en
zijn/haar gezin gebonden omstandigheden, tevens andere exogene
omstandigheden en mogelijkheden van velerlei aard, zoals de arbeids–
markt, andere voorzieningen, andere cultuur enz. verstaan. Als dat
inderdaad zo is, in hoeverre kunnen verschillen in behandeling van
mensen, die overigens in gelijke omstandigheden verkeren, welke hun
oorzaak vinden in deze exogene omstandigheden, dan worden gezien als
rechtsongelijkheid?

In aansluiting daarop vroegen zij eveneens een nadere toelichting op
de tekst in de memorie van toelichting waarin wordt aangegeven, dat de
bijstandsafhankelijkheid een zodanige ontwikkeling laat zien, dat zich
verschijnselen voordoen die wijzen op maatschappelijke achterstand en
dat, indien zou worden voistaan met het verlenen van een in het
algemeen toereikende normuitkering, zonder acht te slaan op specifieke
omstandigheden die tot hogere kosten leiden, de geboden financiële
hulp te kort zou schieten. Betekent dit, dat de regering het mogelijk wil
maken, anders door middel van financiële consequenties, in te grijpen in
die kostenverhogende specifieke omstandigheden, en wat zouden
daarvan de gevolgen voor de rechtszekerheid zijn, zo vroegen deze
leden.

De leden van de VVD-fractie voegden hieraan overigens toe zich te
kunnen vinden in het beginsel, dat de bijstand wordt afgestemd op de
feitelijke behoefte in het afzonderlijke geval, zoals de regering voorstaat.

Naast voorgaande, mogelijk enigszins terughoudend klinkende opmer–
kingen, welke vooral zijn ingegeven door de zorg voor de rechtsgelijkheid
en rechtszekerheid, waren de aan het woord zijnde leden toch ook
geïnteresseerd in de eerder in de adviesaanvraag gedane voorstellen om
van een aantal onderdelen de centrale normering te vervangen door de
mogelijkheid voor B&W om de toe te passen aftrek op de normuitkering
en de hoogte van het vrij te laten vermogen in het individuele geval vast
te stellen. De argumenten tegen een uitbreiding van de gemeentelijke
beleidsmarge, verwoord door (een deel) van de commissie Sociale
Verzekeringen van de SER, achtten zij, met inachtneming van de
hierboven uitgesproken zorg op het terrein van rechtszekerheid en
–gelijkheid, niet overtuigend. Dat geldt voor het SER-argument voor de
voorkeur voor objectief vast te stellen factoren, waarvan de regering zegt
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dat het recht op bijstand niet volledig kan worden afgeleid uit geobjecti–
veerde voorwaarden, maar eveneens voor het argument dat het een
nadeel zou zijn dat dit meer controle van de feitelijke woon– en leefsi–
tuaties zou vergen. De aan het woord zijnde leden verzochten de
regering dan ook om een nadere, eigen argumentatie, anders dan de
verwijzing naar het advies van de SER-commissie, waarom is afgezien
van een verdere uitwerking van genoemde voorstellen in dit wetsvoorstel.

De leden van de VVD-fractie verwezen nogmaals naar de in het
wetsvoorstel voorziene toename van de gemeentelijke taken, welke naar
hun mening een grotere belasting voor de uitvoering zouden betekenen.
Zij constateerden tevens, dat de in het verleden ontstane grotere
belasting tengevolge van een groter beroep op de bijstand, juist ten
koste van een persoonlijke begeleiding was gegaan, zoals ook de
regering aangeeft. Zij vroegen dan ook aandacht voor dit probleem, zoals
zij ook in meer algemene zin aandacht vroegen voor de vraag of de
gemeenten over voldoende middelen en instrumenten beschikken om de
gedelegeerde taken adequaat te kunnen uitvoeren. De regering noemt in
dit verband scholingsprojecten en voorzieningen op het vlak van
maatschappelijke hulpverlening. Tegen de achtergrond van het feit, dat
dergelijke voorzieningen niet altijd of niet geheel onder het beheer of
onder de regie van de gemeenten vallen, bestond er bij de aan het woord
zijnde leden behoefte aan een nadere toelichting. In aansluiting op het
voorgaande verwezen zij naar de plicht van B&W om bij de vaststelling
van de bijstand alle relevante omstandigheden, mogelijkheden en
middelen van de aanvrager en zijn eventuele gezin te bezien. Dat leidde
hen, mede tegen de achtergrond van een adequaat bestrijden van
oneigenlijk gebruik en misbruik tot de vraag hoe B&W inzicht kunnen
krijgen in de relevante gegevens, die aanvragers niet spontaan aanreiken.
De aan het woord zijnde leden meenden, dat in het algemeen in het
wetsvoorstel geringe aandacht werd gegeven aan de opsporing van
misbruik en oneigenlijk gebruik en de instrumenten daarvoor. Zij vroegen
de regering ook deze aspecten in de gevraagde toelichting te betrekken.

De kritiek op de huidige ABW wordt veelal gekenmerkt door de
gebrekkige aansluiting tussen enerzijds Haagse regelgeving en anderzijds
de gemeentelijke uitvoeringspraktijk, zo merkten de leden van de fractie
van D66 op. Uit de toegezonden commentaren van VNG, de vereniging
DIVOSA en de afzonderlijke gemeenten blijkt het voorstel tot herin–
richting van de ABW niet onverdeeld positief ontvangen te worden. De
kritiek lijkt zich vooral te richten op zowel de onuitvoerbaarheid van een
aantal voorgestelde bepalingen als op het vasthouden aan centrale regel–
geving, die niet zal leiden tot een grotere gemeentelijke beleidsvrijheid.
Zo is het weliswaar een vooruitgang dat een belangrijk deel van de
huidige nadere regelgeving in de voorgestelde wetstekst wordt geïnte–
greerd, maar tegelijkertijd bevat de wetstekst alweer tal van mogelijk–
heden voor nadere ministeriële regelingen en algemene maatregelen van
bestuur. De hier aan het woord zijnde leden concludeerden uit Bijlage 2
bij de memorie van toelichting dat er zo'n 23 nadere regelingen zullen
vervallen doch dat er tevens zo'n 18 nadere regelingen verwacht kunnen
worden. De leden van de D66-fractie vroegen zich af of de regering een
nadere onderbouwing kan geven van de door haar uitgesproken
verwachting dat er geen gebruik zal hoeven worden gemaakt van al deze
nieuwe delegatiebepalingen.

In het licht van hun algemene kritiek vonden de leden van de Groen–
Linksfractie de doelstellingen van de regering onnodig bescheiden. De
leden van de Groen-Linksfractie konden zich de verantwoordelijkheids–
verdeling tussen Rijk en gemeenten binnen het kader van deze wet
voorstellen. Dat de regering de onzalige 80-20-verdeling van tafel heeft
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gehaald, kon op instemming rekenen van de hier sprekende leden. Zij
voelden echter ook wel iets voor de standpunten van de Raad voor de
Gemeentefinanciën en de Raad voor het Binnenlands bestuur. De
regering wijst die af met het oog op het vermoeden van «calculerende
gemeenten», die op haar kosten leuke dingen gaan doen voor de
mensen. Het kwam deze leden voor, dat de pot de ketel verwijt dat-ie
zwart ziet. Al gedurende tien jaar vangen de gemeenten de hardste
klappen op van het landeiijk bezuinigingsbeleid en de decentralisatie van
de bijzondere bijstand is ook niet veel meer dan het dichtschroeien van
een open-einderegeling op kosten van de gemeenten. De regering zou
moeten aangeven, wat nu eigenlijk het 10% aandeel van de gemeenten
rechtvaardigt. De bedragen worden landelijk vastgesteld, de
werkloosheid en het beroep op de bijstand is in hoofdzaak een macro–
economische aangelegenheid. Hier kunnen de gemeenten allemaal
weinig aan doen. Het Rijk wel, als ze wil. Dit pleit dus voor een
100-0-verhouding. Een fatsoenlijk uitstroombeleid zal zeker van de
grond komen, omdat gemeenten veel dichter bij de kritische burger
staan dan de regering in Den Haag. Met de talloze initiatieven op het
gebied van het gemeentelijk minimabeleid hebben de gemeenten aange–
toond soms meer begaan te zijn met het lot van de minima dan de rijks–
overheid. Dat geldt ook voor de vele initiatieven gericht op arbeidsin–
schakeling. Of waarom stelt de regering geen 100-0-verhouding in het
vooruitzicht voor die gemeenten die bijvoorbeeld daadwerkelijk werk
maken van samenwerking tussen GAB en GSD in de vorm van één loket,
zoals in de gemeente Huizen?

De leden van de Groen-Linksfractie konden zich indenken dat de
regering zich in een spanningsveld bevindt tussen de wens tot deregu–
lering en decentralisatie en noodzaak van rechtsgelijkheid. Dat inkomens–
en vermogenstoetsen niet voor decentralisatie vatbaar zijn konden zij
zich voorstellen. Zij spraken wel uit, dat zoveel mogelijk regelgeving tot
de gemeentelijke invloedssfeer moet gaan behoren. Het wetsvoorstel
bevat een zorgwekkende hoeveelheid mogelijkheden om centraal nadere
regels te stellen. Dat belooft niet veel goeds, zo dachten deze leden.

Zoals gemeld hadden de leden van de Groen-Linksfractie waardering
voor de inspanning van de regering om tot eenvoudiger regelgeving te
komen. Dat daarbij gekozen is voor een wetsopbouw zoals elders in de
sociale zekerheid gebruikelijk is, waardeerden zij.

De verdere decentralisatie, waarbij de gemeenten een grotere ruimte
krijgen bij de uitvoering van de ABW, beoordeelden de leden van de
SGP-fractie als positief. De AWB hangt nauw samen met het «minima–
beleid» en activerend arbeidsmarktbeleid, dat met name op lokaal niveau
gestalte krijgt. Door verdere decentralisatie kan een betere afstemming
bereikt worden, waarbij beter met de individuele omstandigheden van de
ontvanger en de lokale en regionale mogelijkheden rekening kan worden
gehouden. De leden van de fractie van de SGP zagen de herinrichting
van de ABW dan ook in verband staan met het proces van sociale
vernieuwing, waarbij de gemeenten ten behoeve van de sociaal
zwakkeren meer «maatwerk» leveren. Daarbij kan de burger ook aange–
sproken worden op zijn eigen verantwoordelijkheid om de mogelijkheden
die hij heeft ook daadwerkelijk te gebruiken. Binnen het geheel van de
sociale vernieuwing is de ABW voor de gemeenten een instrument van
zowel zorg als sturing ten opzichte van de ontvanger ervan. Hoewel het
wetsvoorstel beoogt te komen tot een verdere decentralisatie zijn er toch
nog talrijke bepalingen opgenomen op grond waarvan de minister
bevoegd is tot nadere regelgeving. Ook de leden van de fractie van de
SGP vroegen of hiermee het beginsel van decentralisatie niet kan worden
ondergraven. Zij wilden graag een rechtvaardiging van iedere delegatie–
bepaling en tevens wilden zij weten op welke wijze de minister van deze
bepalingen gebruik denkt te maken.
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Verdere decentralisatie betekent onvermijdelijk dat er differentiatie
optreedt tussen gemeenten wat betreft de uitvoering van de ABW. Nu in
hoofdlijnen de rechten en verplichtingen die de ABW met zich
meebrengt in de wet zijn vastgelegd en tevens het toezicht op de
gemeenten is geregeld, waren de leden van de fractie van de SGP van
mening dat een zeker verschil in de uitvoering van de ABW tussen
gemeenten acceptabel is. Ook dat behoort tot het «maatwerk». Het enige
punt van zorg was de regeling met betrekking tot de arbeidsplicht in het
geval er jonge kinderen thuis zijn. Hoewel dit zeker geen bijzaak betreft,
wordt de gemeenten hierin een grote mate van beleidsvrijheid gelaten.
De leden van de fractie van de SGP vroegen de regering dan ook of dit
onderdeel niet te belangrijk is om verschillen tussen gemeenten te recht–
vaardigen, en vroegen de regering om de ABW op dit punt te herzien.

Ook bij de leden van de GPV-fractie rees de vraag of de landelijke
normering van de reguliere bijstand, waarmee rechtsgelijkheid wordt
beoogd, wel voldoende is om die rechtsgelijkheid te verzekeren. Immers
de woon– en leefsituatie kunnen per woonplaats sterk verschillen. Voor
de woonlasten maakt het nog wel wat uit of men in Putten of in Zaanstad
woont. Een bijstandsgerechtigde op het platteland met een groentetuin
zal het gemakkelijker hebben dan iemand met een bijstandsuitkering op
een bovenhuis in de stad. De bijzondere bijstand is niet bedoeld en ook
niet in staat dit soort verschillen te elimineren. Moet dit niet tot de
conclusie leiden dat er wellicht toch wat meer nadruk dient te worden
gelegd op het element decentralisatie, om zo gemeenten meer mogelijk–
heden te bieden datgene te doen dat men nodig acht te doen voor
categorieën van bijstandsontvangers?

Met het incorporeren van de tekst van het BLN en BLD wordt de
laatste stap gezet in het proces van centraliseren van deze regelgeving.
De beleidsvrijheid van de gemeenten is op dit punt minimaal geworden.
Terecht overigens blijft er een geringe financiële medeverantwoorde–
lijkheid van gemeenten voor de uitstroom. Anders zou er helemaal geen
prikkel zijn die uitstroom te bevorderen. De vraag die in dit verband
echter rees is of de gemeente wel het orgaan is dat belast moet blijven
met de uitvoering van de reguliere bijstand. Immers in deze herziene
Bijstandswet komt het onderscheid tussen RWW en niet-RWW te
vervallen en wordt veel nadrukkelijker de eigen verantwoordelijkheid van
iedere burger om in het levensonderhoud te voorzien vorm gegeven.
Mede daarom wordt ook bepaald dat samengewerkt moet worden met
de arbeidsvoorzieningsorganisatie. De arbeidsmarktomstandigheden
bepalen voor een belangrijk deel de instroom en de uitstroom van de
bijstand. De arbeidsvoorzieningsorganisatie is regionaal opgezet, naar
anologie van de arbeidsmarkt. De vraag rijst of een bijstandsregime dat
steeds nadrukkelijker wordt beschouwd als een regeling voor (langdurig)
werklozen ook niet op regionale schaal georganiseerd zou moeten gaan
worden. Voor de gemeenten zou dan de uitvoering van de bijzondere
bijstand overblijven als een aanvullende voorziening waarover men
volledig zelf de zeggenschap heeft. Hoe oordeelt de regering daarover?

De leden van de GPV-fractie merkten op dat een belangrijke verdienste
van het wetsvoorstel is de deregulering. Weliswaar neemt het aantal
wetsartikelen fors toe, maar daar staat tegenover dat enige tientallen
uitvoeringsregelingen kunnen vervallen. Deze leden vreesden echter dat
deze winst slechts tijdelijk zal zijn, gezien het grote aantal delegatiebepa–
lingen dat het wetsvoorstel kent. Zou van alle mogelijkheden gebruik
gemaakt worden dan is de omvang van de nadere regelgeving weer even
groot als vóór de herziening. Deze leden waren niet gerust op deze
ontwikkeling, mede gelet op de uitvoerige passages in de memorie van
toelichting over het (rijks)toezicht op de uitvoering, waaruit blijkt dat de
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rijksoverheid toch grote moeite had met het uit handen geven van
bevoegdheden. Wat is de dwingende reden om als het gaat over de wijze
van heronderzoeken, de voorwaarden met betrekking tot arbeidsinscha–
keling, scholing of opleiding te beschikken over landelijke regelgeving?
Kunnen dit soort zaken niet zonder bezwaar aan het inzicht van de
gemeenten worden overgelaten?

Het iid van de RPF-fractie kon de drie doelstellingen van de herin–
richting van de ABW onderschrijven. Hij had begrepen dat de regering
de verantwoordelijkheden van de gemeenten belangrijk wil vergroten,
teneinde deze doelstellingen te kunnen bereiken. Dat het hierbij niet om
een gemakkelijke keuze gaat blijkt uit de tegenstrijdige adviezen die
terzake zijn gegeven. Uiteindelijk stelt de regering niet in die mate een
vergroting van de gemeentelijke beleidsruimte voor als aanvankelijk werd
beoogd. Hiervoor kan het RPF-fractielid begrip opbrengen, gelet op de
argumentatie van de regering. Een vergroting van de gemeentelijke
verantwoordelijkheid is met name aan de orde ten aanzien van de
bijzondere bijstand, van het activerend beleid en van voorlichting. Dat
eerste element is niet nieuw en dus nauwelijks relevant. Het tweede
element heeft grote gevolgen voor de gemeenten. Ontvangen die
daarvoor voldoende middelen? Het zal voor iokale overheden niet
meevallen om de uitstroom van uitkeringsgerechtigden te beïnvloeden,
als nauwelijks sprake is van een nieuw instrumentarium. Is becijferd hoe
gemeentelijke inspanningen zich kunnen terugverdienen? En zo ja, hoe?
Op grond van welke gegevens zijn de gemeentelijke inspanningen
begroot? Wat moeten gemeenten met de opmerking dat in de uitvoe–
ringspraktijk aan het uitstroombeleid nader vorm moet worden gegeven?
Kan daarover in dit stadium niet meer worden gezegd? Hij informeerde
wanneer de resultaten bekend worden gemaakt van het onderzoek naar
de mogelijkheid van een ander bekostigingssysteem. Het lid van de
RPF-fractie vroeg aandacht voor de stelling van de Interbestuurlijke
Projectgroep Sociale Vernieuwing (IPSV), dat gemeenten meer vrijheid
moeten krijgen in het bijstandsbeleid en dat het regeringsstandpunt
teveel gewicht toekent aan de rechtsgelijkheid. Hij miste een overtuigend
tegenargument van de kant van de regering. Het snijdt geen hout om in
reactie op de IPSV te zeggen dat de commissie Sociale Voorzieningen
van de SER ook wijst op het belang van de rechtsgelijkheid. Kan alsnog
een meer inhoudelijk argument worden gegeven?

Het lid van de RPF-fractie onderschreef het streven naar deregulering.
Hij was van mening dat de regering daarin in belangrijke mate was
geslaagd. Er blijven echter nog wel diverse delegatiebepalingen bestaan.
Zal hiervan in de praktijk niet vaker gebruik worden gemaakt dan de
regering veronderstelt? Ook dit lid vroeg waarop de verwachting van de
regering is gebaseerd dat niet van alle delegatiebepalingen daadwerkelijk
gebruik zal worden gemaakt.

3.2 Bevordering zelfstandige bestaansvoorziening

De bijstandswet is bedoeld om mensen te beschermen die niet in
eigen onderhoud kunnen voorzien en niet over voldoende middelen
beschikken. Het weer inschakelen in het arbeidsproces en daarbij de
helpende hand bieden, leek de leden van de CDA-fractie een uitstekende
en vanzelfsprekende zaak. Zij wilden daar wel bij opmerken, dat dat
beleid slechts kan slagen als er landelijk en plaatselijk een goed
arbeidsmark– en werkgelegenheidsbeleid gevoerd wordt. Inspanning van
gemeenten en uitkeringsgerechtigden vragen is dus een vanzelfspre–
kendheid, maar moet wel gestoeld zijn op goede samenwerking en reële
kansen. Deze leden zijn dan ook van mening dat de arbeidsvoorzienin–
genorganisaties zich ook moeten richten op de langdurig werklozen,
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ouderen en vrouwen, gelet op het bestand van de ABW. Immers, de
groep van langdurig bijstandsgerechtigden bestaat voor een groot deel
uit ouderen en alleenstaande vrouwen. Voor deze groep zal vooral het
reële scholingsaanbod ook van uitermate belang zijn om de kansen op de
arbeidsmarkt te vergroten.

Speciale aandacht vroegen deze leden voor het aanspreken van beide
partners in een gezin om in het onderhoud te voorzien. Hoewel zij op zich
de regel kunnen onderschrijven, zijn zij er toch enigszins huiverig voor als
de regel niet individueel en zorgvuldig wordt toegepast. Immers, in deze
maatschappij, waar steeds meer vrouwen op de arbeidsmarkt zijn, komt
ook een groep vrouwen voor die als vanzelfsprekend het huishouden
hebben gedaan en afhankelijk waren en zijn. Deze arbeidseis kan voor
deze groep wel eens te groot zijn. Is het mogelijk en niet meer verant–
woord een leeftijdsgrens te stellen van bijvoorbeeld 45 jaar en ouder,
waarboven de plicht tot arbeid komt te vervallen?

Ook de arbeidsinpassing van een alleenstaande met kinderen zal niet
alleen afhankelijk kunnen zijn van de leeftijd van de kinderen, maar ook
van de aard van de kinderen en de mogelijkheden van de ouder(s), zo
meenden deze leden. Wat moet er in de concrete praktijk verwacht
worden van inspanningsverplichtingen en hoe zien die eruit? Ligt er
achter de hele toelichting van de wet niet een iets te rooskleurig beeld
van het aantal beschikbare en mogelijke arbeidsplaatsen? Het beginsel
van de tijdelijkheid van het beroep op bijstand staat of valt hier toch
feitelijk mee?

Voor de leden van de CDA-fractie is het terugdringen van beroep op
bijstand door inschakeling in het arbeidsproces van groot belang. Maar
van even groot belang achtten zij het juiste gebruik van de ABW. Voor
een toetsing van rechthebben op en het houden van dat recht past een
controle– en fraudebestrijdingssysteem. Bij de herinrichting van de ABW
moet daarom ook de vraag gesteld worden of zoveel als mogelijk de
fraudegevoeligheid is teruggedrongen en of het systeem van toetsing en
fraudebestrijdingsbeleid voldoende of adequaat genoeg is.

Eén van de doelstellingen van de herinrichting is het bevorderen van
de zelfstandige bestaansvoorziening van bijstandsgerechtigden; een
doelstelling die door de woordvoerders van de fractie van de PvdA
geheel wordt onderschreven. Verwezenlijking van deze doelstelling vergt,
huns inziens, goede samenwerking tussen organisaties, zoals de
gemeenten en het Regionaal Bureau voor de Arbeidsvoorziening, en
afstemming tussen de Bijstandswet en andere voorzieningen.

In de memorie van toelichting werd door deze leden in dit verband het
studie– en beroepskeuzewerk gemist, terwijl dit toch een belangrijke rol
kan gaan vervullen in het traject naar een zelfstandige bestaansvoor–
ziening. Deze leden bleken zeer geïnteresseerd in de visie van de
regering hierop.

In de memorie van toelichting refereert de regering aan het advies «Op
eigen kracht» dat de toen nog bestaande Harmonisatieraad Welzijns–
beleid in 1987 opstelde. Met de regering onderschreven de aan het
woord zijnde leden de conclusie in dat advies, dat het vanuit de zorg
voor de bestaanszekerheid gewenst is voldoende aandacht te schenken
aan de samenhang tussen inkomen, zorg voor gezondheid en welzijn,
alsmede arbeidsinschakeling. Een consistent integraal beleid is naar hun
oordeel de meest effectieve manier om te komen tot een zelfstandige
voorziening in het bestaan. De leden van de PvdA-fractie waren enthou–
siast over de verwijzing van de regering naar sociale vernieuwing:
«... worden aan gemeenten nieuwe mogelijkheden geboden om, ter
bestrijding van maatschappelijke achterstanden, op lokaal niveau cruciale
beleidssamenhangen te versterken. Daarmee wordt ruimte gecreëerd om
op decentraal niveau verkokering tegen te gaan» (blz. 24 van de memorie
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van toelichting). Maar zij vroegen zich af of hier niet de wens de vader
van de gedachte is. Welk beleid staat gemeenten thans ter beschikking?
Wat zijn, of wat kunnen worden: cruciale beleidssamenhangen? En is het
niet juist zo, dat het ontbreken van de mogelijkheden als door de
regering terecht genoemd, het enthousiasme bij gemeenten voor sociale
vernieuwing helaas doet verminderen? Kortom, verdient het niet de
voorkeur alsnog gevolg te geven aan het advies om op grote schaal
verschillende wettelijke regelingen op het terrein van inkomen, werk en
immateriële zorg, ineen te schuiven, zoals door de Harmonisatieraad is
voorgesteld? Deze leden besloten met de vraag of de regering in een
bijlage wil aangeven welke extra beleidsruimte met de voorgestelde wet
aan de gemeenten wordt geboden en in welke artikelen die ruimte is
aangeduid.

Ten aanzien van alleenstaande ouders wordt in het wetsvoorstel
voorgesteld de arbeidsmogelijkheden zoveel mogelijk te benutten. De
verplichtingen worden afgestemd op de verzorgende taak die betrokkene
eventueel kan hebben voor één of meer kinderen onder de twaalf jaar.
Kan, zo vroegen de leden van de PvdA-fractie, een dergelijke uitspraak
ook worden gedaan waar het gaat om de verzorging van familieleden
(een familielid) die (dat) door betrokkene thuis worden (wordt) verzorgd,
waar anders intramurale opname nodig zou zijn?

Om de effectiviteit van de uitstroombevordering van bijstandsgerech–
tigden te verbeteren is bepaald dat burgemeester en wethouders moeten
samenwerken met de arbeidsvoorzieningsorganisatie. Met dit
uitgangspunt stemmen deze leden in. Berichten uit de gemeentelijke
samenïeving leren hun echter dat de samenwerking met een Regionaal
Bureau voor de Arbeidsvoorziening soms zeer breekbaar is. Met name
blijkt er een gemeentelijk gevoelen te zijn als gemeente in een minder–
heidspositie in het RBA-bestuur te verkeren. Als dit het geval is, dreigt
het «moeten samenwerken» slechts een dode letter in de wet te worden,
die nadelig kan uitwerken voor bijstandgerechtigden. Een mogelijke
versterking van de relatie tussen gemeenten en RBA-besturen (en dus
van bijstandsgerechtigden) zou de toekenning zijn van financiële
middelen aan gemeenten om, in samenwerking met de Regionale
Bureaus voor de Arbeidsvoorziening, een bepaalde uitstroom te reali–
seren. Hoewel deze leden nog op andere aspecten van de relatie tussen
gemeente en RBA zouden ingaan, vroegen zij hier reeds een reactie van
de regering.

Het creëren, op lokaal of regionaal niveau, van ruimte voor een
activerend beleid met betrekking tot arbeidsmarktgerichte scholing en
herintreding tot de arbeidsmarkt, is een essentieel element voor een
succesvol gemeentelijk uitstroombeleid. Premies, bonussen, vrijstellingen
en extra-uitkeringen, zijn, zo menen de leden van de PvdA-fractie, hierbij
mogelijke prikkels. Het valt op dat in het voorstel van wet geen centrale
richtlijnen worden gegeven met betrekking tot de hoogte van het bedrag
dat gemeenten of andere instanties kunnen verstrekken. Deze leden
vonden dat zeer verstandig. Gemeenten en andere instanties zijn zeer
wel in staat hier eigen beleid te formuleren. Houdt één en ander in, zo
vroegen deze leden, dat bij aanname van deze voorstellen ondubbel–
zinnig vaststaat dat het al dan niet toepassen van «prikkels» en de vorm
waarin deze gegoten worden, tot het decentrale beleid gerekend wordt?
Is dat het geval, waar deze leden vooralsnog vanuit gingen, dan kan er in
de toekomst geen aanleiding en titel meer zijn voor centrale sturing,
anders dan bijvoorbeeld een algemeen geformuleerde bepaling dat niet
meer dan een bepaald percentage van het verleende bijstandbedrag in
de vorm van «incentives» kan worden verstrekt. Ging het hier om incen–
tives die gericht zijn op de cliënt, er bestaat thans ook een incentive
gericht op de gemeente. Wat gebeurt daarmee zo vroegen deze leden.
Zij konden zich het voortbestaan van zo'n prikkel voor gemeenten goed
voorstellen.
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De doelstelling om de ABW dusdanig in te richten dat er sprake zal zijn
van een doeltreffender bevordering van de zelfstandige bestaansvoor–
ziening van bijstandsontvangers werd door de leden van de D66-fractie
in principe onderschreven.

De manier waarop deze doelstelling in het wetsvoorstel wordt vormge–
geven gaf echter aanleiding tot een aantal vragen.

Het wetsvoorstel laat een toename zien van het aantal aan de
bijstandsgerechtigden te stellen verplichtingen. Zo zullen in de toekomst
ook aan het «ABW-sec-bestand» verplichtingen worden opgelegd om te
komen tot een zelfstandige bestaansvoorziening. Het overgrote deel van
de voorgestelde verplichtingen zal gevolgen hebben voor de positie van
vrouwen in de bijstand. De leden van de fractie van D66 konden zich niet
aan de indruk onttrekken dat de ABW inmiddels grote groepen bijstands–
gerechtigden bevat waarvan nog slechts in geringe mate verwacht kan
worden dat zij zich op de arbeidsmarkt zullen begeven. Daarbij valt
bijvoorbeeld te denken aan oudere alleenstaande vrouwen, bijstandsge–
rechtigden op VUT-leeftijd en een toenemend aantal bijstandsgerech–
tigden dat in feite arbeidsongeschikt is maar geen recht meer kan doen
gelden op AAW/WAO-uitkering. Het niet langer handhaven van het
onderscheid tussen ABW/Rww leidt ertoe dat in principe aan alle
bijstandsgerechtigden verplichtingen kunnen worden opgelegd om hun
zelfstandige bestaansvoorziening te bevorderen. De leden van de
D66-fractie beschouwden de ABW evenals de regering als een laatste
vangnet in de sociale zekerheidswetgeving. De Rww kan daarbij echter
gezien worden als een sluitstuk van de werkloosheidsverzekeringen. Dat
zo zijnde kan er zodoende ook voor gekozen worden om de Rww los te
koppelen van de ABW en onder te brengen bij de werkloosheidsverzeke–
ringen in plaats van het opheffen van het huidige onderscheid tussen
ABW/Rww. Op die manier zou iedereen die nog perspectief heeft op een
zelfstandige bestaansvoorziening terechtkomen in de Rww en een ieder
die dat perspectief niet meer heeft terecht kunnen komen in de ABW.
Kan de regering een reactie geven op dit ook door het Breed Platform
vrouwen voor economische zelfstandigheid geopperde voorstel?

De leden van de fractie van D66 betreurden het dat de voorgestelde
herinrichting geen voorstellen bevat voor een wijziging van het in de
bijstand gehanteerde begrip «gezamenlijke huishouding». Sociale
diensten moeten in de huidige regelgeving nagaan of er sprake is van
wederzijdse verzorging tussen partners bij de bepaling van het al dan
niet voeren van een gezamenlijke huishouding (artikel 5 ABW). De leden
van de D66-fractie waren van mening dat de huidige begrippen
«gezamenlijke huishouding» en «wederzijdse verzorging» moeilijk
uitvoerbaar en fraudegevoelig zijn. Juist nu de regering een vereenvou–
diging van regelgeving voorstaat, had wijziging van de ABW op deze
punten voor de hand gelegen. In de notitie «fraudegevoeligheid van de
regelgeving met betrekking tot de leefvormen in de bijstand» (kamerstuk
17 050, nr. 142) blijkt nu juist dat artikel 5a tot grote uitvoeringspro–
blemen leidt bij de gemeentelijke sociale diensten. Zo blijkt het aantonen
van een «gezamenlijke huishouding» zeer arbeidsintensief te zijn.
Bovendien blijkt het bestaan van een gezamenlijke huishouding bijzonder
lastig te bewijzen. De in maart 1992 verschenen «10-punten-notitie» van
VNG/DIVOSA vraagt expliciet om duidelijke en toetsbare criteria in de
ABW. De leden van de fractie van D66 waren van mening dat inperking
van het begrip «wederzijdse verzorging» tot het nog slechts vaststellen
van de mate van financiële verstrengeling een bijdrage kan leveren aan
een meer objectieve maatstaf voor het bepalen van een «gezamenlijke
huishouding». Daarmee hoeven de gemeentelijke sociale diensten geen
privacygevoelige vragen meer te stellen dan wel intensief speurwerk te

Tweede Kamer, vergaderjaar 1991-1992, 22 545, nr. 5 27



verrichten naar zaken als het gezamenlijk inkopen doen, het gezamenlijk
op vakantie gaan en het verzorgen van de ander tijdens ziekte. De hier
aan het woord zijnde leden waren van mening dat bij de beoordeling van
het bestaan van een «gezamenlijke huishouding» subjectieve elementen
geen enkele rol dienen te spelen. Van wederzijdse verzorging zal
zodoende alleen nog sprake kunnen zijn ingeval er sprake is van een
bepaalde mate van financiële verstrengeling. Het kwam de hier aan het
woord zijnde leden voor dat artikel 3, lid 3 van het wetsvoorstel dusdanig
gewijzigd zou kunnen worden dat de passage «dan wel op andere wijze
in elkaars verzorging voorzien» zou kunnen vervallen.

De leden van de Groen-Linksfractie vonden het jammer, dat de
regering niet nader gehoor gegeven had aan de voorstellen van de
Harmonisatieraad Welzijnsbeleid. Zij stelt dat de mogelijkheden in het
kader van de sociale vernieuwing voldoende zijn. Dat betwijfelden de hier
aan het woord zijnde leden. Zij hadden reeds hun voorstel gememoreerd
om diverse organisaties op het gebied van arbeid en inkomen nader met
elkaar te laten samenwerken. Dat zou ook gevolgen moeten hebben voor
de diverse regelingen op dit terrein. Het verdient werkelijk aanbeveling
na te gaan welke regelingen kunnen worden geïntegreerd ter bevordering
van een samenhangend inkomens– en arbeidsbeleid. Dit is van kardinaal
belang voor een snelle en heldere uitvoering, alsmede voor het volume–
beleid ABW. De verkokering tussen diverse uitvoerders is vooral ontstaan
vanwege de aparte opzet van diverse regelgeving. Naar hun smaak was
de gewenste integratie en stroomlijning van diverse regels op het gebied
van arbeid, inkomen en welzijn nog ver te zoeken. Deze leden waren
derhalve benieuwd concreet te vernemen op welke terreinen de regering
de verkokering dan voldoende bestreden acht.

De doelstelling bevordering van een zelfstandige bestaansvoorziening
was in de ogen van de leden van de Groen-Linksfractie een teken van de
moderne tijd. De nadruk lijkt wel te liggen op plichten aan gerechtigden.
Dat vonden zij niet erg fraai. Het zou voor de hand liggen om een plicht
aan de overheid (Rijk en gemeenten) op te leggen om alles in het werk te
stellen een zelfstandige bestaansvoorziening mogelijk te maken. Dat zou
als eerste genoemd dienen te worden. Pas als die noodzakelijke voorzie–
ningen benoemd zijn, is het logisch de gerechtigden erop aan te spreken
naar vermogen te participeren in de aangeboden voorzieningen.

Ten aanzien van de «verbrede» werking van de arbeidsplicht hadden
de leden zich reeds kritisch uitgelaten. Ook hier is het vraagstuk van
samenhang tussen mogelijkheden en plichten actueel. Het activeren van
het ABW-sec-bestand veronderstelt dat onder deze gerechtigden zich
nogal wat potentiële arbeidsmarktklanten bevinden. Waarop baseert de
regering dat?

De eigen bijdrage wordt niet van toepassing verklaard voor bijzondere
bijstand ten behoeve van scholingsgelden. Hier misten de leden
aansluiting met de arbvo-scholingsregelingen. Waarom wordt op
regionaal niveau niet een systeem van scholingsgelden gevormd met
eenduidige regels, zo vroegen zij zich af?

Een van de doelstellingen van de ABW zal zijn het bevorderen van de
uitstroom naar een arbeidsplaats.

De leden van de fractie van de SGP wezen daarbij op het knelpunt dat
zich voor kan doen wanneer een bijstandontvanger een baan accepteert
en er vervolgens netto in inkomen op achteruitgaat, omdat bijvoorbeeld
de gedeeltelijke inkomensvrijlating in de ABW vervalt en hij geconfron–
teerd wordt met verwervingskosten. Een groter verschil tussen het netto–
minimumloon en de bijstanduitkering zou dit probleem ondervangen, zij
het dat de leden van de fractie van de SGP moeite hadden met de
sociale gevolgen van een mogelijke verlaging van het bijstandsniveau. Zij
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vroegen de regering of gemeenten niet een grotere vrijheid zouden
kunnen krijgen om extra prikkels in te bouwen voor bijstandontvangers
die een baan vinden. De al vaak genoemde 10-puntennota noemt onder
meer een eenmalige premie die eventueel naar evenredigheid moet
worden terugbetaald als men binnen een jaar weer een beroep doet op
de ABW. De leden van de fractie van de SGP wilden graag de reactie van
de regering op deze suggestie vernemen.

Om de uitstroom van bijstandontvangers te bevorderen, is goede
samenwerking tussen gemeenten en RBA's nodig. Wel vroegen de leden
van de fractie van de SGP wat onder de «bemiddeling» zoals in artikel
118 staat, moet worden verstaan; het zijn immers primair de RBA's die
bemiddelend optreden tussen werkzoekenden en werkgevers.

Tot de verplichtingen van de bijstandsontvanger behoort dat hij actief
naar werk zoekt en deelneemt aan activiteiten die zijn kans op de
arbeidsmarkt vergroten. De leden van de fractie van de SGP deelden dit
uitgangspunt, maar hadden er wel een aantal vragen over. De memorie
van toelichting stelt dat het verrichten van onbetaalde arbeid eventueel
kan worden verplicht wanneer dat de kansen op de arbeidsmarkt
vergroot. De leden van de fractie van de SGP vroegen de regering of die
relatie met de kansen op de arbeidsmarkt van wezenlijk belang is. Kan
een samenleving die enerzijds een burger voorziet van de noodzakelijke
middelen anderzijds niet vragen om een «tegenprestatie» in de vorm van
onbetaald werk, ook al heeft dat voor de arbeidsmarktpositie van de
betrokkene weinig relevantie? De leden van de fractie van de SGP
vroegen of het sanctiebeleid bij het weigeren van de in artikel 120
genoemde verplichtingen wel voldoende wordt toegepast. Zij vroegen
naar gegevens van de drie grote steden over het aantal personen dat niet
deelnam aan de heroriënteringsgesprekken, c.q. waarvan tijdens die
gesprekken bleek dat zij weigerden om verdere stappen richting de
arbeidsmarkt te ondernemen. Kan de regering ook aangeven op welke
wijze het sanctiebeleid ten opzichte van hen is uitgevoerd?

Ook vroegen deze leden in hoeverre bijstandontvangers een
verplichting om tijdelijk werk te aanvaarden, kan worden opgelegd. Zij
dachten daarbij aan werk in de tuinbouw, de bollenteelt en recent de
aardbeienteelt in Limburg, waarvan regelmatig berichten komen dat
ondanks bestaande werkloosheid er onvoldoende arbeidskrachten zijn
om dit werk te doen.

Deze leden wilden van de regering weten in hoeverre de herziene ABW
betere mogelijkheden biedt dan de bestaande om oneigenlijk gebruik dan
wel misbruik van de ABW te voorkomen.

De leden van de fractie van de SGP bleven bezorgd over de gevoe–
ligheid voor fraude en oneigenlijk gebruik. Met name de mogelijkheid
voor ongehuwd samenwonenden die feitelijk voldoen aan de situatie van
artikel 3 lid 2, maar zich op een andere wijze presenteren zonder dat het
gemakkelijk is om de juistheid ervan te controleren, baarde de leden van
de fractie van de SGP zorgen. Hoewel ook zij geen kant-en-klare
oplossing voor deze problematiek zagen, vroegen zij de regering of het
voorstel van de DIVOSA om alle situaties anders dan de alleenwonende,
de gezamenlijke huishouding en het een-oudergezin onder een categorie
van woningdelers te vangen en die categorie een uitkering van 60% toe
te kennen.

Terecht stelt de regering in haar reactie op de 10-punten nota dat op
zich de mogelijkheid tot fraude blijft bestaan. De voordelen daarvan
worden echter met de helft teruggebracht en dat vonden de leden van de
fractie van de SGP een voordeel. Zij zagen daarom graag een nadere
reactie van de regering tegemoet.
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3.3 Individualisering

De leden van de CDA-fractie wilden opmerken dat zij niet voor een
geïndividualiseerde uitkering zijn, immers de ABW is afgestemd op
behoefte en houdt rekening met draagkracht en leefeenheid. Als de
individualisering vanwege het behoefte-karakter terecht wordt afgewezen
moet toch serieus de vraag gesteld worden, vonden deze leden, hoe de
fraudegevoeligheid teruggedrongen kan worden. Wat zijn de voor– en
nadelen van een systeem basisrecht (uiteraard getoetst) van 50% met
een vermeerdering van 10, 20 of 40% als de aanvrager zijn leefsituatie
heeft aangetoond? De sociale diensten hoeven dan niet eerst te toetsen,
maar de aanvrager heeft de keuze om de fraudegevoelige informatie aan
te dragen, zo merkte deze fractie op.

Zou op deze manier niet meer maatwerk geleverd kunnen worden, of is
dit uitgangspunt te zeer in strijd met rechtsgelijkheid en rechtszekerheid?
Heeft de staatssecretaris overwogen om meer differentiatie aan te
brengen in uitkeringen? Een 55-jarige langdurig aangewezene op de
bijstand verkeer immers in een heel andere positie dan een jongere.

De leden van de fractie van Groen Links waren benieuwd te vernemen
welke concrete consequenties verbonden zijn aan het verfijnen van de
afstemming ten opzichte van de huidige situatie. Zagen zij het goed, dat
in dezen vooral de decentralisatie van de bijzondere bijstand een rol
speelde?

De hier aan het woord zijnde leden betreurden het, dat de toe te
passen aftrek op de normuitkering niet wordt overgelaten aan de
gemeente. Beter zou het nog zijn een aantal van deze aftrekregelingen
niet meer te hanteren. Zo wordt een belangrijke vereenvoudiging en
grotere herkenbaarheid van het stelsel bereikt. Daarbij zou gedacht
kunnen worden aan drie normuitkeringen: de alleenstaande, het eenou–
dergezin en de gezamenlijke huishouding. Zij zagen niet in waarom een
uitgebreider normenstelsel met aftrekmogelijkheden rechtvaardiger zou
zijn. Het lijkt toch zo te zijn, dat middels de uitgebreide normensyste–
matiek met een kanon op een mug geschoten wordt. Bovendien worden
mogelijkheden tot fraude sterk verminderd. Het kwam hen voor, dat de in
hun ogen doorgeslagen verfijning, opnieuw geaccentueerd in dit
wetsvoorstel, nooit voldoende nageleefd wordt en teveel risico's van
strategisch gedrag met zich brengt.

De leden van de fractie van de SGP konden van harte instemmen met
het principe dat bijstandsverlening geheel afgestemd dient te zijn op de
individuele omstandigheden. Wel vroegen deze leden zich af of het grote
beroep dat vooral in de grote steden op de ABW wordt gedaan, niet een
belangrijke belemmering is voor het leveren van «maatwerk». Zij vroegen
de regering in hoeverre het zinvol zou kunnen zijn om de uitvoering van
de ABW verder te decentraliseren naar deelgemeenten. Wat kunnen de
voor– en nadelen daarvan zijn?

In de nieuwe ABW blijven de uitgangspunten van de huidige ABW
gehandhaafd: complementariteit, afstemming op de feitelijke behoefte,
bijstandverlening als gezinsbijstand, de eigen verantwoordelijkheid en de
gerichtheid op het herstel van de zelfstandige bestaansvoorziening.

De leden van de fractie van de SGP zagen geen reden om van deze
uitgangspunten af te stappen. Een volledige individualisering van de
ABW zou naar hun mening te kort doen aan de verantwoordelijkheid van
de burgers die zij niet alleen voor zichzelf hebben, maar ook ten opzichte
van wie zij wettelijk of moreel een zorgplicht hebben.
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3.4 Complementariteit en afstemming op andere voorzieningen

Burgemeester en wethouders zijn binnen bepaalde marges bevoegd
tot verlening van bijstand over te gaan, ook als de instantie die bevoegd
is een voorliggende regeling uit te voeren in een individueel geval
oordeelt, dat geen vergoeding kan worden toegekend. Kan worden
aangegeven wat verstaan kan worden onder «bepaalde marges», zo
vroegen de leden van de PvdA-fractie.

De leden van de fractie van D66 hadden een opmerking met
betrekking tot de doelstelling aangaande een verbeterde afstemming van
de ABW op andere voorzieningen. Artikel 17, lid 3 van het wetsvoorstel
geeft aan dat géèn bijstand wordt verleend indien bij een beroep op een
voorliggende voorziening in het betrokken geval voor bepaalde kosten in
het geheel geen vergoedmg wordt toegekend. Een en ander zou
betekenen dat, indien de plannen van de regering ten aanzien van de
AAW-voorzieningen doorgang zullen vinden, de gemeenten hier in een
zeer bijzondere positie komen te verkeren.

Als de gemeente immers besluit om geen AAW-voorziening (voor leef–
en/of woonkosten) toe te kennen, zou zij ook geen vergoeding uit de
bijzondere bijstand hoeven toe te kennen. Is de regering zich bewust van
de problemen die zich zouden kunnen voordoen? Op welke wijze denkt
zij dit te voorkomen?

Hadden de leden van de Groen-Linksfractie het goed begrepen, dat in
het kader van de ABW het toch mogelijk blijft een bijdrage te geven aan
het financieren van bepaalde noodzakelijke kosten van bestaan, ook
indien een voorliggende voorziening een bijdrage uitsluit? Wat betekent
incidenteel in dit geval? Betekent het ook, dat bij herziening en wijziging
van diverse voorzieningen voortaan expliciet aandacht wordt besteed aan
de gevolgen voor bijstandgerechtigden van bepaalde uitsluitingsclau–
sules? Dat leek hen wel raadzaam. Als immers de gemeenten slechts
binnen de marges de ruimte hebben om inkomensgevolgen op te
vangen, dient dan al bij de centrale regelgeving nadrukkelijk hiermee
rekening te worden gehouden. In dit verband opperden zij om in betref–
fende wetsvoorstellen analoog aan de vaste hoofdstukken «gevolgen
voor vrouwen» en «gevolgen voor de arbeidsmarkt» een hoofdstuk
«gevolgen voor bijstandsgerechtigden» op te nemen.

Complementariteit is een van de beginselen waarop de ABW rust. De
memorie van toelichting stelt dat wanneer een instantie die bevoegd is
een voorliggende regeling uit te voeren tot een oordeel komt, dit door
het bijstandverlenende orgaan dient te worden gevolgd. In dit verband
vroegen de leden van de fractie van de SGP de regering om een reactie
op de uitspraak van de Raad van State dat de gemeente Noordoost–
polder een vergoeding als bijzondere bijstand moet geven voor een
sex-therapie, zolang de betreffende persoon een procedure hierover
heeft lopen bij een ziektekostenverzekeraar, terwijl de gemeente zich
beriep op het feit dat er (nog) een voorliggende voorziening aanwezig
was, namelijk de AWBZ. Ook wilden de leden van de fractie van de SGP
weten in hoeverre de regering het wenselijk vindt dat de vergroting van
de eigen verantwoordelijkheid van de gemeenten door decentralisatie
door (centrale) rechtspraak weer wordt teruggenomen.

Met betrekking tot het verlenen van bijstand in gevallen waarin een
voorliggende voorziening aanwezig was, wilden de leden van de fractie
van de SGP weten of de regering een indicatie kan geven hoe vaak dat in
het verleden is voorgekomen.
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4. HOOFDLIJNEN VAN DE VOORGESTELDE WET

4.1 Het recht op bijstand

Naar het oordeel van de regering zijn de voorstellen van (delen van) de
Emancipatieraad en de commissie Sociale Voorzieningen van de SER tot
invoering van een individueel recht op bijstand niet in overeenstemming
te brengen met de keuze van de regering om het complementaire
karakter van de Algemene Bijstandswet en het beginsel van bijstand als
gezinsbijstand te handhaven. De definiëring door de regering van het
beginsel van complementariteit is beperkt: «....de laatste voorziening vult
zonodig aan wanneer eigen middelen en andere voorzieningen niet
toereikend zijn om in het noodzakelijke te voorzien». De leden van de
PvdA-fractie zouden een meer uitgebreide beschrijving van de thans
geldende grondslagen van het beginsel van complementariteit op prijs
stellen. Het recht op bijstand vindt mede zijn begrenzing in het criterium
noodzakelijkheid: «De grens van wat voor het bestaan noodzakelijk is te
achten, is afhankelijk van de individuele situatie». Wordt dit uitgangspunt
niet te zeer beperkt door de handhaving van de landelijke normering van
de bijstandsverlening? Kan de individuele situatie niet het best beoor–
deeld worden op lokaal niveau? Ligt het niet voor de hand Burgemeester
en Wethouders, binnen een bepaalde bandbreedte, meer beleidsruimte
te geven bij het bepalen van de algemene bijstand?

In het voorliggende wetsvoorstel is, anders dan in de huidige ABW
waarin wordt uitgegaan van een rechtsplicht van de overheid, gekozen
voor een individuele rechtsaanspraak. De leden van de WD-fractie
konden met deze keuze instemmen, maar vroegen wel waarom dan toch
was gekozen voor de verplichting voor gemeenten om, in het kader van
een toetsplicht ten aanzien van de passendheid van het normbedrag, ook
ongevraagd na te gaan of er eventueel sprake is van bijzondere kosten
waarin de normuitkering niet voorziet.

De leden van de Groen-Linksfractie hadden reeds in eerder stadium
(bij het jongerendossier) hun bezwaren kenbaar gemaakt tegen een
vermeende dubbelheid: enerzijds worden jongeren van 18 tot 21 jaar als
economisch zelfstandig beschouwd, anderzijds leidt dat niet tot een
volwaardig recht op bijstand. Bovendien blijven de bepalingen in het BW
gehandhaafd, dat ouders in principe een onderhoudsplicht hebben ten
aanzien van de kinderen in deze leeftijdsgroep.

Waarom moet de ABW aansluiten bij het BW? Wordt het niet hoog tijd
dat het BW wordt aangepast aan de eisen en omstandigheden van de
moderne tijd? Waarom worden jongeren van 18 tot 20 jaar in zovele
opzichten als volwassen beschouwd en blijft dat hier achterwege, zo
vroegen zij de regering?

De hier aan het woord zijnde leden waren benieuwd te vernemen in
welke omstandigheden Nederlanders, die zich in het buitenland hebben
gevestigd, een recht op bijstand kunnen doen gelden onder de huidige
regeling.

Het lid van de RPF-fractie had er kennis van genomen dat de regering
een individuele rechtsaanspraak als vertrekpunt heeft gekozen, terwijl de
wetgever in de jaren '60 het accent legde op de rechtsplicht van de
overheid. Dit lid voelde zich meer aangesproken door laatstgenoemd
accent, dat de verzorgende taak van de overheid benadrukt, maar hij
meende dat dit punt niet van doorslaggevend belang is bij de beoor–
deling van het wetsvoorstel.

Hij was met de regering van oordeel dat het recht op bijstand niet
geheel kan worden afgeleid uit geobjectiveerde voorwaarden. Inderdaad
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kan slechts door het geheel van relevante omstandigheden in
ogenschouw te nemen worden vastgesteld of het recht op bijstand
bestaat. Dit lid vroeg of dit wel vaak tot beoordelingsproblemen zal
leiden. Hoeveel waarde moet worden gehecht aan de inhoud van artikel
14, waarin wordt bepaald dat het recht afhankelijk is gesteld van het
betoonde besef van verantwoordelijkheid voor de voorziening in het
bestaan? Zal ooit iemand, die een verzoek om bijstand doet, om deze
reden een uitkering worden onthouden?

Het lid van de RPF-fractie erkende dat zonder het noodzakelijkheidscri–
terium het recht op bijstand onbepaald zou zijn. Het is duidelijk dat
bepaalde kosten niet tot de noodzakelijke kosten van het bestaan in de
zin van de ABW kunnen worden gerekend. Waarom is ervoor gekozen
enkele van deze kosten in artikel 16 te nomen? Het gaat hier immers niet
om een limitatieve opsomming? Dit lid wilde voorts weten waarom
verstrekkingen in natura in het kader van de uitvoering van de ABW niet
zijn toegestaan.

4.2 De vorm van de bijstand

Naar aanleiding van de passage in de memorie van toelichting over de
vorm van de bijstand was bij de leden van de VVD-fractie de vraag
gerezen naar de overwegingen om de huidige aflossingsperiode van een
krediethypotheek te bekorten tot 10 jaar in combinatie met een rentevrij–
stelling.

4.3 De hoogte van de bijstand

4.3.1 Systematiek

Is bij de verandering in de systematiek van de wet vereenvoudiging van
de bedragen overwogen, zo vroegen de leden van de PvdA-fractie? Is
een dergelijke vereenvoudiging te realiseren door bij voorbeeld een gelijk
vast bedrag per persoon, ongeacht de leefvorm (met lagere bedragen
voor jongere personen) en alle bedragen af te ronden op bijvoorbeeld 25
gulden? Wat is het oordeel van de regering over die mogelijkheid?

Wie kunnen bij verstrekking van een premie voor het voltooien van een
noodzakelijke scholing of opleiding, tot derden worden gerekend? Wat
wordt verstaan onder het voltooien van een noodzakelijke opleiding? Kan
dat het moment van het behalen van een diploma of getuigschrift zijn?
Of aanvaarding van arbeid? Of is hier sprake van beleidsvrijheid van de
instantie die de premie uitkeert? In tegenstelling tot in het onderhavige
voorstel van wet, blijven in de IOAW en de IOAZ de begrippen
woonplaats en vaste woonplaats gehandhaafd. Wordt, afgezien van de
eerder gemaakte opmerking over mogelijke integratie van Algemene
Bijstandswet, IOAW en IOAZ, overwogen deze begrippen aan te passen,
zo vroegen de leden van de PvdA-fractie.

Dat bijstandsverlening bij verblijf in een inrichting volgens het voorstel
van wet in principe moet plaatsvinden door de gemeente waar de
inrichting is gevestigd leek de leden van de PvdA-fractie een voor de
hand liggende keuze. Aansluiting zoeken bij het Burgerlijk Wetboek voor
de bepaling van de woonplaats is logisch.

Dan blijft er echter een financieel probleem voor de gemeente waar de
inrichting is gevestigd. Is de veronderstelling van de regering juist dat
zich geen aanzienlijke fmanciële effecten zullen voordoen? Er doen zich
immers te allen tijde financiële effecten voor de gemeente van vestiging
voor. Ten eerste als gevolg van de 10% gemeentelijke bijdrage. Ten
tweede vanwege de noodzakelijke vergroting van de gemeentelijke
ambtelijke capaciteit. De gemeentelijke vraag naar financiële compen–
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satie leek de aan het woord zijnde leden dan ook begrijpelijk. Zij vroegen
de regering nader op deze bezwaren en opmerkingen in te gaan.

Een belangrijk instrument voor burgemeester en wethouders om
kennis te nemen van (wijzigingen in) de omstandigheden van de
ontvanger van bijstand is het verplicht maandelijks in te vullen en in te
leveren inlichtingenformulier. Waarom is naast deze onderzoeksver–
plichting voor Burgemeester en Wethouders tevens in het voorstel van
wet de verplichting tot heronderzoek opgenomen? Is er niet het risico dat
zo dubbel werk nodig is met inefficiëntie als gevolg? Is de kans niet
aanwezig dat de beleidsmatige klemtoon op het heronderzoek komt te
liggen en niet op het gewenste onmiddellijke optreden bij wijziging van
de omstandigheden? Artikel 77, lid 1 leek de leden van de PvdA-fractie
voldoende duidelijk. Daarenboven zijn de Colleges van Burgemeester en
Wethouders zich toch volledig bewust van hun verantwoordelijkheid in
deze.

Onduidelijk was voor deze leden of burgemeester en wethouders in
specifieke individueel te beoordelen situaties de mogelijkheid hebben af
te wijken van het in het voorstel van wet bepaalde, dat de algemene
uitkering aan ieder van de echtgenoten voor de helft wordt uitbetaald,
ervan uitgaande dat beide echtgenoten recht op een uitkering hebben.
Indien het antwoord is dat de Colleges hier geen beleidsruimte hebben,
vroegen deze leden een motivering. Wat beargumenteerd wordt met
gelijke behandeling voor vrouwen en mannen kan immers ongelijk
uitwerken, bij voorbeeld wanneer de vrouw de zorg heeft voor de
kinderen en de man het daarvoor benodigde deel van de bijstand niet
beschikbaar stelt.

Met betrekking tot de verschillende bedragen in relatie tot de verschil–
lende situaties en categorieën verwezen de leden van de VVD-fractie
naar hetgeen zij daarover in het voorgaande hadden gesteld. Zij voegden
daaraan echter nog toe, dat met name door het opnemen van de afzon–
derlijke uitkeringsbedragen voor personen jonger dan 21 jaar en voor
schoolverlaters van 21 tot 27 jaar, gerelateerd aan een ander behoefte–
criterium, bestaande berekeningsmethoden en daarmee samenhangende
onderlinge verhoudingen, overigens met instemming van deze leden,
werden losgelaten. Dat bracht hen, in aansluiting daarop, tot de
gedachte van een verdere harmonisering van de uitkeringen voor 21- en
22-jarigen, analoog aan die voor 18, 19 en 20-jarigen. Naar aanleiding
van het voor deze categorie doorbreken van het principe, dat de
bijstandsnorm voor een echtpaar gelijk is aan het netto-minimumloon,
vroegen deze leden de regering aan te geven in hoeverre dat ook voor
andere categorieën mogelijk is. Ook de constatering, dat voor de
23-jarige of oudere schoolverlater inmiddels een bijstandsniveau tot
stand is gebracht, dan onder het voor die leeftijdscategorie tot nu toe
gehanteerde minimum is gezakt, leidde tot een overeenkomstige vraag:
in hoeverre is dat dan ook voor andere groepen mogelijk?

De regering had naar de mening van deze leden terecht gezocht naar
een oplossing voor de geschetste problematiek met betrekking tot de
periode waarover de algemene bijstand wordt vastgesteld. Het was deze
leden gebleken dat ook aan de door de regering voorgestelde oplos–
singen nog bezwaren kleefden. Deze bezwaren waren onder andere
verwoord door de vereniging DIVOSA, welke vereniging als oplossingen
voorstelt om het recht op uitkering te doen ontstaan op de dag van
aanvraag, tenzij B&W zwaarwegende argumenten hebben om hiervan af
te wijken en om B&W de inkomsten te kunnen laten toerekenen aan een
in redelijkheid vast te stellen periode, indien gelet op de aard van de
werkzaamheden en de hoogte van de inkomsten dit in de rede ligt. De
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leden vroegen de regering om een reactie op deze voorstellen. Zij
voegden hieraan overigens toe, dat de door de regering genoemde aan
de maandsystematiek mogelijk verbonden onbillijkheden door hen niet
als zodanig werden ervaren. Vanuit de gedachte dat de bijstand is
gericht op de behoefte kunnen de geschetste situaties, waarin duidelijk
geen of minder sprake meer is van behoefte, dan ook niet worden gezien
als een aanleiding om te komen tot een uitzondering. De gedachte dat er
sprake is van een ontmoediging sprak deze leden niet aan, uitgaande van
de in dit wetsvoorstel opgenomen algemene verplichting tot arbeidsparti–
cipatie en korting wanneer men, al dan niet ontmoedigd, niet voldoet aan
de verplichtingen. Vanuit deze opvatting en tegen de achtergrond van
het tegengaan van verdere detaillering in de regelgeving meenden zij dat
de voorgestelde uitzonderingsmogelijkheden achterwege dienden te
blijven.

De leden van de fractie van Groen Links zouden graag vernemen wat
de strekking is van de materiële bepaling van de voorgestelde woonkos–
tentoeslag. Wie komt daarvoor in aanmerking? Welke omstandigheden
gelden hier? Op welke wijze wordt een scheiding tussen IHS en WKT
bereikt?

Ten aanzien van de woningdelersregeling vroegen de leden van de
fractie van Groen Links zich werkelijk af hoelang deze nog moet bestaan.
Algemeen wordt dit als een van de meest fraudegevoelige en niet erg
zinvolle bepalingen in de bijstandswet gezien. Waarom volhardt de
regering in het handhaven hiervan, zo vroegen zij zich af.

De leden van de fractie van Groen Links vonden het jammer, dat de
regering geen consequenties wilde verbinden aan het beperken van de
alleenstaande-oudernorm tot ouders met kinderen onder de 18 jaar.
Vanaf 18 zou dan immers een zelfstandig uitkeringsrecht moeten
ontstaan. Dat is niet voor alle jongeren van bedoelde leeftijdsgroep het
geval, zo begrepen zij. De regeling voor de alleenstaande ouder met een
niet economisch zelfstandig kind tussen 18 en 21 jaar vonden zij
ingewikkeld. Begrepen zij het goed, dan wordt voor deze alleenstaande
ouders een 100% uitkering voorgesteld. Zagen zij dat juist? Wat is de
reden hiervoor? Waarom worden, zo vroegen zij ten overvloede, de uitke–
ringen voor alle jongeren van 18 tot 21 niet volledig verzelfstandigd?

Ten aanzien van de middelen vroegen de leden van de fractie van
Groen Links of de volgende situatie denkbaar is: er wordt in het jaar t+ 1
belasting en premie volksverzekeringen teruggegeven over het jaar t,
waarin bijvoorbeeld een (hoog) inkomen uit arbeid (zeg januari tot mei)
gecombineerd is met een bijstandsuitkering (tot december). In het jaar
t+1 is persoon in kwestie nog steeds bijstandsgerechtigd. De teruggave
geschiedt niet op basis van aftrekposten, maar komt tot stand vanwege
een te veel betaalde loonbelasting. Wat zijn de consequenties van deze
belastingteruggave voor de bijstandsuitkering? Worden deze dan in
mindering gebracht op de uitkering? En wat gebeurt er in dit geval als er
geen belastingteruggave plaatsvindt, maar extra inkomstenbelasting
moet worden betaald?

Hoe vaak komt het voor dat gerechtigden in een dergelijk geval, waarin
aanvullende belasting verschuldigd is over een voorafgaand jaar, een
voorziening hebben getroffen? Of komen zij meestal in de problemen en
ontstaat dan een oninbare belastingschuld? Wordt dit reeds bij de
bijstandsaanvraag betrokken?

Kan de regering aangeven in welke situatie, waarin eventueel
permanent recht op bijstand bestond, er sprake kan zijn van een aanslag
inkomstenbelasting achteraf?

Ten aanzien van de termijn van 1 jaar waarin aanvullende bijstand voor
buitengewone verwervingskosten mogelijk is, vroegen deze leden zich af
of het voorstel van de SER niet beter is. Immers, na èén jaar betaalde
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arbeid op het minimumniveau zal niet snel een substantiële inkomsten–
verbetering gerealiseerd zijn, zodat het netto-inkomen onder bijstands–
niveau blijft liggen. De kans daarop is na twee jaar meestal groter. Zagen
deze leden het juist, dat deze situatie zich vooral bij kostwinners
voordeed of doelde de regering ook op ex-gerechtigden die in deeltijd
werken?

Volgens de memorie van toelichting kan de bijstandsnorm eventueel
worden verhoogd indien men niet verzekerd is tegen ziektekosten of
tegen de geldelijke gevolgen van arbeidsongeschiktheid. De leden van de
fractie van de SGP vroegen zich af hoe deze passage zich verhoudt met
het principe van het tonen van voldoende eigen verantwoordelijkheids–
besef, aangezien ieder, gemoedsbezwaarden uitgezonderd, een verze–
kering daartegen kan afsluiten. De leden van de fractie van de SGP
vroegen bovendien of in deze gevallen de bijstand niet in de vorm van
bijzondere bijstand verleend dient te worden.

Met betrekking tot sancties, zoals in artikel 14 is weergegeven,
vroegen de leden van de fractie van de SGP de regering of de verlaging
van de bijstand, zoals die wettelijk aan B&W is opgelegd, niet te ver
gaat. Zij dachten daarbij met name aan de situatie waarin een bijstands–
ontvanger niet, zoals artikel 76 vraagt, het inlichtingenformulier tijdig
inlevert. De leden van de fractie van de SGP konden zich voorstellen dat
er tal van situaties kunnen zijn waarin de bijstandontvanger onopzettelijk
niet tijdig het formulier inlevert. Is een wettelijke verplichting tot
verlaging of opschorting van bijstand dan niet een te zwaar middel, dat
voor de verleners van de bijstand ook onevenredig grote lasten met zich
mee kan brengen? Dienen B&W niet een ruimere beoordelingsmarge te
krijgen bij de vraag of in dat geval de bijstand wordt verlaagd dan wel
opgeschort, zo vroegen de leden van de fractie van de SGP?

ledere bijstandsontvanger dient maandelijks een inlichtingenformulier
af te geven aan de bijstandsverlenende instantie. De leden van de fractie
van de SGP vroegen de regering of deze verplichting niet een te zware
administratieve last legt op de bijstandsverlenende instantie; is een
twee-maandelijkse verplichting niet te overwegen, dan wel de
mogelijkheid om bepaalde groepen vrij te stellen van deze verplichting?

4.3.2 Bijzondere bijstand

De leden van de fractie van D66 hadden nog een aantal opmerkingen
met betrekking tot de uitvoering van de motie-Schimmel (kamerstuk
21 644, nr. 17) die tijdens de parlementaire behandeling van het
wetsvoorstel decentralisatie van de bijzondere bijstand werd aange–
nomen. Uit de op 31 maart 1992 naar de Kamer gezonden brief van de
staatssecretaris van Sociale Zaken en Werkgelegenheid (kamerstuk
21 644 nr. 18) maakten de hier aan het woord zijnde leden op dat de
motie in feite nog niet wordt uitgevoerd. De motie verzoekt de regering
zelf voorlichting te (doen) verzorgen omtrent de mogelijkheden van
bijzondere bijstand in het algemeen. Uit de bedoelde brief begrepen de
leden van de D66-fractie dat de regering zelf nog niet voornemens is
algemene voorlichting te verzorgen. Is de regering van plan de motie op
dit punt op korte termijn wel te gaan uitvoeren? Zijn de medio mei 1992
verwachte uitkomsten van het SWOKA-onderzoek naar gemeentelijke
voorlichting reeds bekend?

De leden van de D66-fractie wilden de regering er bij deze nog eens
op wijzen dat onder andere uit onderzoek van Konsumenten Kontakt
genoegzaam is gebleken dat het niet-gebruik van de bijzondere bijstand
een forse omvang heeft en voorlichting zodoende geen overbodige luxe
is.
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4.3.3 De middelen

Voor de leden van de VVD-fractie was hetgeen in het wetsvoorstel was
vermeld ten aanzien van de situatie dat een van de gehuwden geen recht
op bijstand heeft en de verwoording daarvan in de artikelen 33 en 55
niet geheel duidelijk. Zij vroegen om een nadere uitleg, met name gericht
op de relatie met het beginsel dat rekening dient te worden gehouden
met de binnen het gezin aanwezige middelen.

Met betrekking tot de vrijlating van het vermogen, hadden de aan het
woord zijnde leden kennisgenomen van de bepaling, dat spaargelden
welke in de bijstandsperiode worden opgebouwd niet als vermogen in
aanmerking worden genomen. Naast de opmerking dat zij zich afvroegen
of een dergelijke bepaling realistisch is tegen de achtergrond van de
uitspraak van de regering dat voor degenen die over een inkomen op
bijstandsniveau beschikken geen draagkracht aanwezig zal kunnen
worden geacht, vroegen deze leden hoe een overschrijding van het
«bescheiden» vermogen tengevolge van sparen tijdens de bijstandspe–
riode kan worden vastgesteld en gecontroleerd. De daarop aansluitende
vraag luidde of dergelijke bepalingen, tegen de achtergrond van de wens
tot vereenvoudiging en rekening houdend met het uitgangspunt van de
behoefte, wel zinvol zijn?

Aangaande hetzelfde onderwerp, de vrijstelling van een bescheiden
vermogen, stelt de regering dat het haar thans voorkomt, dat een
algemene verruiming van de vermogensvrijstelling van personen van 65
jaar en ouder voorbijgaat aan de vrijlating van de oudedagsvoorziening.
Voor de hier aan het woord zijnde leden was de strekking van deze
bepaling niet geheel duidelijk. Was het nu zo, dat naar de opvatting van
de regering de vrijlating van f 5200,-, resp. f 10400,- zijnde f 3400,-
resp. f 6800,- onder het algemene vrijlatingsniveau voorbij gaat aan de
vrijlating van de oudedagsvoorziening van f 28,35 resp. f 56,70 per
maand? Deze leden vroegen om een verduidelijking.

De leden van de fractie van D66 hadden met belangstelling kennisge–
nomen van de inhoudelijke wijzigingen ten aanzien van het inkomen
betreffende vrijlatingsbepalingen. Het voorstel om bij de vrijlating van
arbeidsinkomsten de verwervingskosten niet in mindering te brengen op
de bijstandsuitkering konden de aan het woord zijnde leden onder–
schrijven. Wel vroegen zij zich af wat de regering verstaat onder «buiten–
gewone» verwervingskosten? Mede naar aanleiding van een schriftelijk
commentaar van de vereniging DIVOSA meenden de aan het woord
zijnde leden er goed aan te doen te wijzen op de wetsteksten bij artikel
52, derde lid sub e, waar gesteld wordt dat de vrijlating niet van
toepassing is op het inkomen uit arbeid dat de belanghebbende niet of
niet tijdig aan B. en W. heeft gemeld. Hieruit kan volgens de vereniging
DIVOSA worden afgeleid dat na een geconstateerde fraude men alsnog
recht heeft op twee jaar vrijlating. Is dat juist? Volgens artikel 49 van het
wetsvoorstel zal de periode gedurende welke met bovenbedoelde
verwervingskosten rekening zal worden gehouden één jaar bedragen. De
leden van de fractie van D66 signaleerden dat een deel van de SER (zie
advies 91/08) de aftrek van verwervingskosten voor een periode van
maximaal 2 jaar wilde toepassen en een ander deel in het geheel geen
reden zag om een beperking in de tijd aan te brengen. De hier aan het
woord zijnde leden hadden behoefte aan een nadere onderbouwing van
de opvatting van de regering om voor de duur van de periode waarin de
aftrek kan plaatsvinden aan te sluiten bij de verlening van bijzondere
bijstand voor de kosten van kinderopvang (maximaal één jaar).
Vooralsnog achtten de hier aan het woord zijnde leden het logischer
wanneer de aftrekmogelijkheid aansluiting zou vinden bij de regeling
voor gedeeltelijke vrijlating van arbeidsinkomsten (maximaal 2 jaar). Het
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beleid gericht op de activering van bijstandsgerechtigden en de concrete
doelstelling van het wetsvoorstel om de zelfstandige bestaansvoorziening
doeltreffender te bevorderen zou aansluiting aan de regeling voor
gedeeltelijke vrijlating van arbeidsinkomsten (2 jaar) toch voor de hand
doen liggen?

Met betrekking tot de verwervingskosten wilden de leden van de
fractie van D66 graag een reactie op een door VNG/DIVOSA gesigna–
leerde inconsequentie. De voorgestelde systematiek van het in mindering
brengen van de verwervingskosten zou kunnen leiden tot verschillen in
vrij besteedbaar inkomen. VNG/DIVOSA doen het voorstel om bij de
beoordeling of er recht bestaat op een gedeeltelijke vrijlating van
inkomsten uit arbeid, uit te gaan van het «zuiver inkomen», het inkomen
na aftrek van de verwervingskosten. De leden van de fractie van D66
zagen graag een reactie tegemoet op de geconstateerde inconsequentie
en het wijzigingsvoorstel. Tot slot wilden de leden van D66-fractie nog
wijzen op het voorstel van de VNG/DIVOSA in hun «tien-puntenplan»
met betrekking tot de verrekening van inkomsten. Heeft de regering het
voorstel om de diverse ingewikkelde vrijlatingsregelingen tot één
nominale vrijlating per periode, gerelateerd aan de uitkeringsnorm van de
klant, of tot één vast percentage met één vast maximum voor alle
soorten inkomsten, serieus overwogen? Waarom heeft deze vereenvou–
diging van de verrekeningswijze niet de voorkeur gekregen boven het nu
voorgestelde systeem zoals neergelegd in artikel 53?

Met betrekking tot de verrekening van inkomsten vroegen ook de leden
van de SGP-fractie de aandacht voor de situatie zoals in de
«10-puntennota» wordt voorgesteld. Een bijstandsontvanger die per
maand 400 gulden bijverdient, houdt daar 1200 gulden per jaar van
over. Degene die 2 maanden uit de bijstand stapt, 2400 gulden per
maand verdient, en vervolgens weer een bijstandsuitkering aanvraagt
houdt daar zo'n 2600 gulden aan over. De leden van de fractie van de
SGP vroegen de regering op welke wijze zo'n situatie kan worden
vermeden. Zij vroegen de regering om een reactie op de suggestie om de
maandelijkse betalingen achteraf te verrekenen met het inkomen dat de
bijstandsontvanger in het afgelopen jaar of half jaar heeft genoten.

4.4 Het geldend maken van het recht

Naar aanleiding van de bepaling van de duur van de termijn,
waarbinnen B&W een besluit dienen te nemen op de aanvraag, vroegen
de leden van de VVD-fractie of de genoemde termijn voor zelfstandigen
te weten 13 weken, kan worden verkort.

4.5 Betaling, terugvordering en verhaal

De leden van de fractie van Groen Links hadden grote moeite met de
verplichte bepalingen inzake terugvordering en verhaal. Zoals ook door
de VNG en de vereniging DIVOSA gesteld zouden dergelijke activiteiten
van sociale diensten vooral moeten plaatsvinden met het oog op
resultaat. Het opereren via bedrijfseconomisch inzicht zou de uitvoering
geen kwaad kunnen doen. De verplichtende bepalingen staan haaks op
de noodzakelijke afweging van kosten en baten. Waarom wordt aan
gemeenten niet de vrijheid geboden kleine vorderingen eventueel af te
boeken? Waarom vindt de regering het zo noodzakelijk een overexacte
uitvoering van de wet af te dwingen, zo vroegen de hier aan het woord
zijnde leden zich af. Zij zagen het keurslijf waarin de uitvoering
gedwongen wordt als volstrekt overbodig.
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Teveel betaalde bijstand dient in beginsel te worden teruggevorderd.
Verrekening met een lopende bijstandsuitkering is een gemakkelijke
methode. Wordt echter geen bijstand meer verstrekt, dan dient de teveel
uitgekeerde bijstand te worden teruggevorderd. Vanuit het oogpunt van
rechtvaardigheid is dit een juist uitgangspunt. De leden van de fractie
van de SGP vroegen evenwel of B&W bij de plicht tot terugvordering
geen rekening mogen houden met doelmatigheidsaspecten. Indien de
kosten om terug te vorderen onevenredig hoog zijn in vergelijking met
het terug te vorderen bedrag, hebben zij dan de vrijheid om van terug–
vordering af te zien?

4.6 Aan de bijstand verbonden verplichtingen

4.6.1 Algemeen

De leden van de VVD-fractie herhaalden dat zij de gerichtheid van de
bijstandsverlening op het bevorderen van de zelfstandige bestaansvoor–
ziening onderschreven, evenals het uitgangspunt, dat de eigen inspan–
ningen om in het bestaan te voorzien voorrang dienen te hebben op het
in laatste instantie bieden van financiële ondersteuning door de gemeen–
schap. Met betrekking tot afstemming van de bijstand op de feitelijke
behoefte hadden de leden van de VVD-fractie in het voorgaande reeds
hun instemming betuigd. Zij achtten het voornemen van de regering om
de bijstand af te stemmen op de behoefte, en daarmee op de omstandig–
heden en mogelijkheden die zich in gezinsverband voordoen, daarop een
logisch gevolg. Ook de uitwerking van dit uitgangspunt door de
verplichting tot arbeidsinschakeling voor beide partners had de steun van
de aan het woord zijnde leden. Zij voegden daaraan wel de vraag toe hoe
de regering nader wil aanduiden of er bij de behoeftebepaling sprake zal
zijn van nadere criteria en zo ja, welke. Zij vroegen voorts of en hoe is
geregeld, dat, ingeval van een eventuele sanctie in de vorm van een
korting omdat betrokkenen niet aan hun verplichtingen voldoen, dan ook
andere relevante inkomensafhankelijke overdrachtsuitgaven (bij
voorbeeld huursubsidie) gekort worden. Voorts verzochten zij om een
nadere toelichting ten aanzien van hetgeen de regering voor ogen staat
bij de uitspraak, dat de regionale inkleuring een rol kan spelen bij de
beantwoording van de vraag of het passend is beide partners op hun
arbeidsmogelijkheden aan te spreken.

Door de regering wordt een aantal maatregelen genoemd ten behoeve
van de effectiviteit van de uitstroombevordering. Naar aanleiding daarvan
vroegen de aan het woord zijnde leden een nadere toelichting op de door
de regering gesuggereerde overige, niet zijnde wettelijke verplichtingen.

In het wetsvoorstel wordt terecht de mogelijkheid geboden om aan het
verwijtbaar niet naleven van de verplichtingen gevolgen te verbinden.
Ook op dit punt is een zo groot mogelijke rechtsgelijkheid van belang,
aldus de leden van de VVD-fractie, die daar de vraag aan toevoegde of
dat niet automatisch zal leiden tot het hanteren van de in artikel 14
mogelijk gemaakte algemene maatregel van bestuur.

In artikel 116 wordt aan B&W de bevoegdheid gegeven om tijdelijk
een gedeelte van het financiële beheer over te nemen. De aan het woord
zijnde leden waren van mening dat daarmee nadrukkelijk de eigen
verantwoordelijkheid van betrokkenen werd aangetast. Is hier geen
sprake van het de facto onder curatele stellen van handelsbekwame
mensen, zo vroegen zij.

Deze leden vroegen voorts welke frequentie de regering voor ogen
staat bij het regelmatig heronderzoek en de regelmatige afstemming van
de verplichtingen op de wijzigingen in de omstandigheden? Uiteraard is
het gewenst, dat B&W de mogelijkheid hebben om, indien redenen van
medische of sociale aard daartoe nopen, bepaalde verplichtingen niet op
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te leggen of daarvan ontheffing te verlenen. Van groot belang is echter
hoe, hoe vaak en hoe diepgaand B&W vaststellen c.q. laten vaststellen
dat dergelijke redenen aanwezig zijn, aldus deze leden, die dienaan–
gaande een reactie van de regering vroegen. Zij waren het overigens niet
eens met het automatisme dat leek te spreken uit de opvatting van de
regering dat er ten aanzien van de partner die, vanwege het langdurig
verrichten van verzorgende taken in het huishouden, niet of nauwelijks
over arbeidservaring beschikt en bij wie bovendien als gevolg van die
rolverdeling de oriëntatie op de arbeidsmarkt volledig ontbreekt,
aanleiding kan zijn te besluiten wegens sociale redenen geen arbeidsver–
lichting op te leggen. Naar hun mening sloot die opvatting van de
regering ook niet aan bij haar eigen uitspraak, dat niet kan worden
gesteld, dat een verzorgingsperiode als regel leidt tot een onherstelbare
breuk met de arbeidsmarkt.

Het door de regering vermelde met betrekking tot passende arbeid,
bracht de leden van de VVD-fractie tot de vraag in hoeverre de keuze om
in deze een ruime beoordelingsruimte te geven aan B&W aansluit bij de
huidige praktijk en regelgeving.

In het algemeen staat het kabinet een benadering voor ogen waarbij
afspraken met beklanghebbende worden gemaakt over de door hem te
verrichten inspanningen en in te zetten voorzieningen. Het verdient de
voorkeur deze afspraken zoveel mogelijk te concretiseren. De aan het
woord zijnde leden gaven aan deze door de regering gehanteerde formu–
leringen niet dwingend genoeg te vinden en vroegen haar het
wetsvoorstel in die zin aan te passen.

Ten aanzien van verplichte medewerking aan budgetbeheer vroegen de
leden van de fractie van Groen Links zich af, wat de huidige situatie is. Zij
meenden dat gerechtigden in deze situatie in feite onder curatele worden
gesteld van de sociale dienst. Dat is een zware beslissing, die bepaald
niet lichtvaardig genomen mag worden. Het betreft hier een inbreuk op
de persoonlijke vrijheid van betrokkene en deze leden legden de regering
de vraag voor, of een zwaardere procedure hier niet op zijn plaats is,
ondanks de restrictieve bepalingen in de wet. In feite wordt iemands
portemonnaie uit handen genomen en deze leden vroegen zich af of het
niet aan een buitenstaander bijvoorbeeld de rechter, is om een dergelijke
beslissing te nemen.

De aanscherping van de arbeidsplicht achtten de leden van de
GPV-fractie op zichzelf beschouwd een goede zaak. Nu het verschil
tussen RWW en niet-RWW vervalt rees ook bij hen de vraag of niet
tevens zou kunnen worden voorzien in een integratie van IOAW en IOAZ
in de ABW. Die bestanden zijn vaak dermate klein dat een volledig
zelfstandige regeling voor deze categorie nauwelijks lucratief te noemen
is. Het verdwijnen van het onderscheid tussen RWW en niet-RWW zal
vooral van betekenis blijken voor de vele gescheiden vrouwen. Maar er is
ook steeds een categorie niet-RWW-ers geweest die zo ver van de
arbeidsmarkt verwijderd zijn dat enig perspectief op deelneming aan die
arbeidsmarkt niet reëel meer moet worden geacht. Hoe zal hier in de
uitvoering mee worden omgegaan? Het zal in het algemeen toch weinig
zinvol zijn mensen steeds maar weer toeleidingstrajecten in te sturen
terwijl iedereen weet dat het uitzichtloos is. Dan moet een gemeentelijke
uitvoerende instantie toch ook de ruimte krijgen eventueel andere
voorzieningen te treffen of aan te bieden, bij voorbeeld in de
sociaal-culturele sfeer? Ook zal in sommige gevallen psycho-sociale
hulpverlening noodzakelijk zijn. Hoe oordeelt de regering hierover?
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4.6.2 Samenwerking met arbeidsvoorzieningsorganisatie

Eerder reeds brachten de leden van de PvdA-fractie het belang naar
voren van samenwerking tussen Burgemeester en Wethouders, het
Regionaal Bureau voor de Arbeidsvoorziening en organisaties voor
studie– en beroepskeuze. Hun stond een model voor ogen waarop zij met
belangstelling een uitgebreide reactie van de regering tegemoet zien. In
dit model wordt de persoon die bijstand vraagt direct doorverwezen naar
het Regionaal Bureau voor de Arbeidsvoorziening (zo mogelijk aan
hetzelfde loket, zie gemeente Huizen). Vervolgens wordt, indien voor die
persoon recht op bijstand ontstaat, voorlopig bijstand toegekend voor
een bepaalde, beperkte periode (bij voorbeeld 6 maanden). Tijdens die
perioden gelden uiteraard de gebruikelijke algemene voorwaarden voor
de bijstandsverlening. Door burgemeester en wethouders wordt
vervolgens advies gevraagd aan het Regionaal Bureau voor de Arbeids–
voorziening over de mogelijkheden op kortere en op langere termijn voor
betrokkene op de regionale arbeidsmarkt. Daaraan wordt zonodig ook
een passend advies inzake studie of beroepskeuze toegevoegd. Aan het
einde van de voorlopige bijstandsperiode (van 6 maanden) wordt dan
voor de verdere bijstandsverlening door Burgemeester en Wethouders na
overleg met de betrokken bijstandsgerechtigde een contract opgesteld
waarin worden opgenomen de wederzijdse rechten en plichten in de
vervolgperiode. De situatie van de betrokken bijstandsgerechtigde (bij
voorbeeld de zorg van een alleenstaande ouder voor zeer jonge kinderen)
in combinatie met de situatie op de lokale of regionale arbeidsmarkt
(bijvoorbeeld een hoge werkloosheid) kan, zo stelden de leden van de
PvdA-fractie, aanleiding zijn om in het contract te bepalen dat, bij
voorbeeld, de eerste jaren geen voorwaarden inzake scholing, werker–
varing, sollicitaties, enz. worden gesteld, tenzij de omstandigheden
aanzienlijk wijzigen. Waar de doelstelling is te komen tot economische
zelfstandigheid door middel van betaalde arbeid moet immers worden
erkend dat dit doel soms niet op korte termijn volledig in beeld kan
komen. Het voorgestelde contract schept in zo een situatie niet alleen
duidelijkheid over de verwachte inzet van beide partijen, maar kan ook
een zekere rust brengen. De gespecificeerde voorwaarden geven
bovendien een goede mogelijkheid om na te gaan of de afspraken
worden nagekomen.

Verwezen wordt hierbij naar het Franse «revenu minimum d'intention»
waar in de eerste drie maanden en «contract» wordt opgesteld dat de
voorwaarden regelt voor verdere bijstandsverlening (zie Pieters en Schell,
Het Sociale Zekerheidsrecht van de Europese Gemeenschap, febr. 1990).
Daaraan zou nog kunnen worden toegevoegd dat, wanneer de
(standaard)bepalingen van het contract de instemming van de rijkscon–
sulent, de ondertekening van het contract leidt tot het buiten werking
treden van bepaalde, aangeduide artikelen van de Bijstandswet.
Contractsbepalingen treden daarvoor dan in de plaats. Een dergelijk
contract tussen cliënt en gemeente kan een belangrijke vereenvoudiging
betekenen, zo stelden deze leden. Ook in de relatie tussen gemeente en
ministerie zou, zo vervolgden zij, een (andersoortig) contract vereenvou–
digend kunnen werken. Deze leden noemden als voorbeeld afspraken
over de wijze van declareren (ter voorkoming van dubbele controles) en
afspraken over hercontroles. In beide suggesties staat «contract» dan
voor een specifieke set van afspraken (voorwaarden en sancties) die in
het individuele geval (situatie) worden toegepast en gaan gelden voor
een afgesproken periode. Deze twee vormen van contracten kunnen elk
op zich bestaan, maar ze laten zich ook uitstekend combineren terwille
van vereenvoudiging en maatwerk, aldus deze leden. Met dergelijke
contracten kunnen gemeenten die dat wensen en die daartoe de
capaciteit hebben, komen tot verdere vereenvoudiging en maatwerk,
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zonder een voor het gehele land uniform geldende wijziging van de
Algemene bijstandswet.

In de vigerende Algemene Bijstandswet wordt in artikel 31 de basis
gelegd voor samenwerking tussen Burgemeester en Wethouders en de
Arbeidsvoorzieningsorganisatie. Op tal van plaatsen is reeds samen–
werking ontstaan. De regering is thans van oordeel dat deze in de
praktijk gegroeide situatie wettelijk verplicht gesteld dient te worden.
Wat is de toegevoegde waarde van art. 118, lid 2? Is dit een voorbeeld
van een «nieuw evenwicht»?

De leden van de VVD-fractie waren het met de regering eens, dat,
mede gezien het doel te komen tot een effectiever bevordering van de
zelfstandige bestaansvoorziening, groot belang dient te worden gehecht
aan de samenwerking tussen B&W en de Arbeidsvoorzieningsorgani–
satie. Desalniettemin vroegen zij zich af of de regering met hetgeen zij
op dit punt stelden die samenwerking bevordert.

De regering spreekt enerzijds van een eigen verantwoordelijkheid van
gemeente en RBA en geeft anderzijds aan dat de gemeente een comple–
mentaire taak heeft door het aanbieden en financieren van arbeidsmarkt–
gerichte voorzieningen. Het primaat wordt bij de RBA gelegd en de
gemeente moet aanvullend voorzieningen aanbieden en financieren.
Hetzelfde gebeurt ten aanzien van een oordeel over de noodzakelijkheid
van een opleiding. Behalve de vraag aan welke voorzieningen de regering
hierbij denkt, roept dat de vraag op of hier niet het gevaar bestaat voor
een storend compententievraagstuk, zoals dat ook nu reeds in de praktijk
helaas wel voorkomt, zo stelden de aan het woord zijnde leden. Zij
vervolgden met de constatering dat, zoals gezegd, de regering het
primaat bij de RBA legt, o.a. met het argument dat daar het inzicht in de
behoeften bestaat, en dat de conclusie van het RBA op het terrein van de
opleidingen dient te worden gevolgd. Tegelijkertijd stelt de regering dat
de consultatieplicht nu niet meer nodig is, gezien de bij de gemeente
bestaande arbeidsmarktkunde.

Naar de mening van deze leden is het de vraag of de gemeenten
inderdaad, zeker in een regionale benadering, het juiste inzicht hebben,
of zij de juiste contacten hebben en ook overigens, gezien de totale
belasting, de ruimte zullen hebben om aan de taken, welke primair tot
het terrein van de RBA behoren, invulling te geven.

De aan het woord zijnde leden verzochten de regering deze materie
nog eens te overwegen en te bezien of aan de noodzakelijke samen–
werking niet nadrukkelijker, ook in de praktische uitvoerende zin, gestalte
kan worden gegeven. Zij dachten daarbij aan een verplichting tot samen–
werking, waarvan in ieder geval het handhaven van de consultatieplicht
deel uitmaakt. Afgezien van de algemene opvatting met betrekking tot
een adviescommissie, waren de aan het woord zijnde leden van mening,
dat de voorgestane samenwerking, inclusief de door de regering
genoemde beleidsafstemming, naast het bestuurlijk niveau juist dient te
worden bereikt op managements– en uitvoerend niveau. Een participatie
van de RBA in een adviescommissie achtten zij dan ook minder
belangrijk dan de bepleite samenwerking in de dagelijkse praktijk.

De leden van de fractie van D66 hadden met belangstelling kennis
genomen van de in het wetsvoorstel neergelegde verplichting tot samen–
werking (artikel 118) tussen B&W en de arbeidsvoorzieningsorganisatie.
De hier aan het woord zijnde leden ondersteunden de gedachte dat een
effectievere bevordering van de zelfstandige bestaansvoorziening gebaat
is bij een wettelijke vastgelegde verplichting tot samenwerking tussen
gemeentelijke sociale diensten en arbeidsbureaus. Mede naar aanleiding
van het commentaar van de VNG hadden de aan het woord zijnde leden
nog een aantal vragen over de beoordeling van de noodzakelijkheid van
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de scholing en het met behoud van uitkering volgen van een opleiding. In
de memorie van toelichting wordt gesteld dat de conclusie van de
arbeidsvoorzieningsorganisatie over de noodzakelijkheid van een
scholing of opleiding in beginsel dient te worden gevolgd door B&W
respectievelijk de GSD. Op die manier zal zich niet langer het probleem
voordoen dat het arbeidsbureau een scholing niet noodzakelijk acht maar
B&W de uitkering toch niet continueert. Uiteindelijk doet zich echter
toch de vraag voor of de uitkerende instantie (B&W/GSD) niet een eigen
verantwoordelijkheid (zowel financieel als beleidsmatig) heeft over de
beslissing of scholing met behoud van uitkering al dan niet zal plaats–
vinden. De leden van de fractie van D66 zagen op dit punt toch graag
een helder antwoord tegemoet. Is het volgens de regering nu B&W of
het RBA dat verantwoordelijkheid draagt voor de te nemen beslissing?

4.6.3 Passende arbeid

Kan de regering nader toelichten wat wordt bedoeld met de
verwachting «... dan de feitelijke invulling van het begrip passende arbeid
in de praktijk ruimer zal zijn dat bij de uitvoering van de werkloos–
heidswet»? (memorie van toelichting, blz. 69). Welke uitwerking kan dat
hebben voor de bijstandsgerechtigden, zo vroegen de leden van de
PvdA-fractie.

De leden van de Groen-Linksfractie hadden zich al kritisch uitgelaten
over de generieke arbeidsplicht, zo men wil de verfijnd afgestemde
arbeidsplicht. Wat hen hier tevens opviel, was de mogelijkheid aan
gemeenten om zonder begrenzing nadere verplichtingen te stellen. Hier
misten zij het evenwicht met het verlenen van de bijstand. Daar mag de
gemeente zelf weinig bepalen. Op dit terrein wordt de gemeente juist
een ruime bevoegdheid toegekend. De leden vroegen het oordeel van de
regering over deze onevenwichtigheid. Het kwam hen voor dat
gemeenten nauwelijks de ruimte krijgen om armoedesituaties te
bestrijden, terwijl hen wel de vrijheid wordt gegeven gerechtigden met
een ruime hoeveelheid verplichtingen op te zadelen. De leden wensten te
vernemen of dit bijvoorbeeld kan betekenen, dat individueel of
categoraal kan worden vastgesteld, dat (een groep van) kansarme
gerechtigden verplicht wordt bijvoorbeeld tijdelijke arbeid in de bollen–
teelt te aanvaarden. Betekent dit niet de facto het verdwijnen van het
begrip passende arbeid? Ontstaan dan niet de situatie, dat alle arbeid
passend is?

De leden van de Groen-Linksfractie hadden eveneens reeds kritische
opmerkingen gemaakt over de verruiming van de arbeidsplicht en de
consequenties voor het begrip passende arbeid. Zij vroegen de regering
aan te geven wat de oorzaken zijn van de relatief langere duur, dat
alleenstaande ouders in de bijstand verblijven. Een goede analyse
daarvan zal namelijk vooraf moeten gaan aan te kiezen beleidsinstru–
menten ter vermindering van bijstandsafhankelijkheid. Alleen het
opnemen van een generieke arbeidsplicht doet het vermoeden rijzen dat
de regering denkt dat zowel de sociale diensten als gerechtigden het er
massaal bij laten zitten. Dat zal tocht niet geval zijn, dachten deze leden.
Waardoor is die achterstand ontstaan, zo vroegen de hier het woord
voerende leden. Welke instrumenten zet de regering in ter verbeterïng
van de arbeidsparticipatie van vrouwen?

4.6.4 Verplichtingen van gehuwden en alleenstaande ouders

De leden van de fractie van de PvdA onderschrijven de noodzaak dat
voor de bijstandsgerechtigde alleenstaande ouders een, op het individu
afgestemde, actieve, toeleiding naar de arbeidsmarkt moet plaatsvinden.

Tweede Kamer, vergaderjaar 1991-1992, 22 545, nr. 5 43



(Zeer) langdurige onderbreking van de arbeidsdeelname verkleint de
mogelijkheid van toetreding tot de arbeidsmarkt van belanghebbende en
kan zo leiden tot langdurige bijstandsafhankelijkheid of tot het
aanvaarden van arbeid onder het eigen niveau. Een preventief beleid
prevaleert boven een curatief. Goede cursus– en scholingsmogelijkheden
alsmede kinderopvang zijn daarbij essentieel. Wanneer sprake is van
kwalitatief goede voorzieningen, is het gewenst dat de gemeente met de
belanghebbende uitkeringsgerechtigde afspraken maakt over de
(misschien in de tijd nog ver weg gelegen) beschikbaarstelling voor de
arbeidsmarkt. Wellicht is het eerder door de leden van de PvdA-fractie
naar voren gebrachte contract hierbij een passend instrument. Zoals
deze leden al eerder aanduidden, kan het voorkomen, dat in de situatie
van bijstandsvrouwen met jonge kinderen de nagestreefde economische
zelfstandigheid pas op langere termijn realiseerbaar is. In de periode die
daaraan voorafgaat zou echter toch de band met de arbeidsmarkt, zo
mogelijk, tot stand kunnen komen of in stand kunnen worden gehouden.
Bijvoorbeeld, zo stelden deze leden, door het verrichten van deeltijd–
arbeid. Zij konden zich zeer goed voorstellen dat in dat verband de vrijla–
tingsbepalingen voor een veel langere periode zouden gelden dan de
maximale twee jaar die nu in het wetsvoorstel worden genoemd. Ook in
andere wetgeving, zo voegden zij daaraan toe, wordt over een langere
termijn rekening gehouden met verzorgende arbeid voor kinderen. Graag
vernamen zij de visie van de regering op deze suggestie. Het leek deze
leden zinvol te voorkomen dat bij afstemming op de zorg voor kinderen
de leeftijd van 12 jaar een automatisme wordt. Zowel naar onderen
(jongste kind is nog geen 12 jaar) als naar boven (jongste kind is ouder
dan 12). Is de regering het met deze leden eens dat, indien er sprake is
van kwalitatief goede kinderopvang, en er een passende baan, cursus of
opleiding beschikbaar is, in een individueel geval afgeweken kan worden
van de leeftijdsgrens van 12 jaar?

Ten aanzien van de zorg van kinderen ontging de leden van de fractie
van Groen Links het nut van opname van een leeftijdsgrens van 12 jaar.
Terzake volgden zij de kritiek van de Emancipatieraad. Als het toch zo is,
dat met de 12-jaar bepaling creatief mag worden omgesprongen dankzij
de gemeentelijke beleidsvrijheid, dan is afschaffing van deze bepaling op
zijn plaats, zo dachten deze leden. Anders gesteld: wat is het nut van een
dergelijke bepaling, gegeven de lokale mogelijkheden tot gevarieerde
toepassing?

In het wetsvoorstel is opgenomen dat in een gezin met kinderen
beneden de 12 jaar de ouders in beginsel de plicht hebben om werk te
aanvaarden. B&W kunnen echter een ontheffing van die plicht verlenen
wanneer er bijvoorbeeld geen adequate mogelijkheden voor kinder–
opvang zijn. De leden van de fractie van de SGP hadden ernstige
bezwaren tegen deze verplichting. Zij zagen de opvoeding en verzorging
van kinderen door de ouders als een belangrijke taak en verantwoorde–
lijkheid die primair bij de ouders berust. De overheid moet ouders dan
ook daartoe in de gelegenheid stellen. Het opleggen van een arbeids–
plicht deed naar hun mening te kort aan die verantwoordelijkheid, in
ieder geval aan de keuze-vrijheid die ouders hebben om te bepalen of
zijzelf hun kind(eren) thuis willen verzorgen. Omdat B&W, de
bevoegdheid hebben om deze verplichting eventueel niet op te leggen
bestaat bovendien het gevaar dat per gemeente een verschillend beleid
gevoerd wordt. Juist op een zo belangrijk punt, de opvoeding en
verzorging van kinderen, dient er rechtsgelijkheid te bestaan. De leden
van de fractie van de SGP waren dan ook van mening dat de wet
garanties dient te geven dat in ieder geval één ouder de zorg van
kinderen beneden de 12 jaar volledig op zich kan nemen. Voor een
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één-oudergezin betekent dit dat de ouder niet gedwongen kan worden
werk te aanvaarden, ook al is er kinderopvang aanwezig; voor een
twee-oudergezin dat niet beide ouders gedwongen kunnen worden werk
te aanvaarden. Ook met betrekking tot de kinderen in de leeftijdsgroep
van 12 tot 18 jaar waren de leden van de fractie van de SGP van mening
dat een full-time arbeidsplicht tekort doet aan de verantwoordelijkheid
van de ouders voor de opvoeding en verzorging van hun kinderen. De
leden van de fractie van de SGP vroegen de regering op welke gronden
er een verschil wordt gemaakt met betrekking tot de verzorging van de
kinderen in de ANW en de ABW.

De leden van de GPV-fractie merkten op dat een hoofdlijn van het
wetsvoorstel ook is een aanscherping van de arbeidsplicht voor partners
van bijstandsgerechtigden en voor alleenstaande ouders. Deze leden
erkenden de juistheid van het uitgangspunt dat de burgers primair zelf
verantwoordelijk zijn voor het voorzien in het eigen levensonderhoud. Dat
betekent dat niet bij voorbaat ervan kan worden uitgegaan dat in een
huishouden slechts één der partners geacht wordt zich beschikbaar te
houden voor de arbeidsmarkt. Er zullen in veel gevallen reële mogelijk–
heden zijn voor beide partners om zelfstandig een inkomen te verwerven.
Anderzijds ging het ook hen te ver om er bij voorbaat van uit te gaan dat
in een gezin met kinderen ouder dan 12 jaar beide partners beschikbaar
moeten zijn voor de arbeidsmarkt. Zeker bij de wat oudere generatie zal
er vaak sprake zijn van ernstig verouderde arbeidsmarktervaring. Slechts
ten koste van veel inspanning zal zo iemand alsnog geschikt gemaakt
kunnen worden voor de arbeidsmarkt. Dat zal niet altijd zinvol zijn. Zou
het niet beter zijn de inspanning te richten op die echtgenoot die de
meest reële arbeidsmarktperspectieven heeft? Deze leden vroegen voorts
een reactie op de suggestie van de Algemene Vakcentrale om bij de
uitvoering op dit punt zo veel mogelijk aan te sluiten bij de leeftijds–
grenzen die in de ANW gelden.

Ten aanzien van éèn-oudergezinnen reageerden deze leden nog terug–
houdender. Er kunnen redenen, in het kind gelegen, zijn die verhinderen
dat de verzorgende ouder economisch actief wordt. Deze leden zouden
dergelijke situaties willen honoreren, ook als er sprake zou zijn van goede
kinderopvangvoorzieningen. Hoe oordeelt de regering hierover?

Tevens vroegen deze leden in dit verband of het in de uitvoerings–
praktijk niet zinvol zou zijn onderscheid te maken tussen gewilde en
ongewilde situaties. Het maakte volgens hen in de beoordeling nog wel
wat uit of het gaat om een verlaten vrouw met kinderen of om een vrouw
die gekozen heeft voor het bewust ongehuwd moederschap. In het
eerste geval achtten zij een ruime mate van consideratie gepast. Hoe
oordeelt de regering daarover?

Het lid van de RPF-fractie maakte ernstig bezwaar tegen het feit dat in
het onderhavige wetsvoorstel geen vaste leeftijdsgrens ten aanzien van
de te verzorgen kinderen wordt gehanteerd voor de bepaling of van de
verzorgende ouder arbeidsinschakeling, of de voorbereiding daarop, kan
worden gevergd. Deze individualiserende benadering, zoals de regering
het zelf noemt, wees dit lid af, omdat hiermee inbreuk wordt gepleegd
op het gezinsleven. Hij pleitte er voor dat in de wet een bepaling wordt
opgenomen, waarin wordt bepaald dat geen arbeidsverplichting wordt
opgelegd als er sprake is van een alleenstaande ouder met één of meer
kinderen jonger dan 12 jaar.

4.6.5 Scholing

Kan worden aangegeven wat de argumenten van de regering zijn om
voor te stellen dat het oordeel over de noodzakelijkheid van een scholing
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of opleiding in de eerste plaats ligt bij de Arbeidsvoorzieningsorganisatie,
zo vroegen de leden van de PvdA-fractie. Deze leden verwezen naar hun
inbreng over de relatie tussen de gemeente en het RBA. Hoe verhoudt
zich hier de verantwoordelijkheid van de Arbeidsvoorzieningsorganisatie
ten opzichte van de verantwoordelijkheid van de gemeente? Het voorstel
van de regering kan volgens deze leden ook een nieuw probleem
oproepen, namelijk dat de uitvoerder in medebewind een opleiding of
scholing noodzakelijk acht, maar het arbeidsbureau niet. Wie hakt dan de
knoop door? Deze leden verwezen hier naar het beginsel dat «de
uitvoering van de Algemene Bijstandswet door Burgemeester en
wethouders in medebewind, op basis van complementair bestuur,
betekent dat de gemeentebesturen gezamenlijk met de rijksoverheid de
verantwoordelijkheid dragen voor het doelmatig functioneren van de
bijstandswet» (memorie van toelichting, blz. 75).

De leden van de fractie van D66 waren van mening dat de opmerking
met betrekking tot de duur van de te volgen scholing (maximaal 2 jaar)
er feitelijk op neer komt dat bijstandsgerechtigden allerlei MBO– en
LBO-opleidingen niet meer kunnen volgen, terwijl de individuele omstan–
digheden van dien aard kunnen zijn dat het in de rede ligt dat B&W wèl
toestemming zouden geven. De wettelijk te regelen maximale duur van
opieidingen kwam de hier aan het woord zijnde leden als onwenselijk
voor en leek hen op gespannen voet staan met de wettelijke doelstelling
van een zuiverder afstemming van de bijstand op de specifieke omstan–
digheden in het individuele geval. Zij pleitten er dan ook voor de
mogelijkheid te creëren dat B&W in individuele gevallen wel een langere
scholing dan twee jaar toe kunnen staan. (Zie advies van de Emancipa–
tieraad, november 1990).

Het opheffen van het huidige onderscheid in RWW-ers en
niet-RWW-ers zal er toe leiden dat een grote groep bijstandsgerech–
tigden - met name vrouwen - verplichtingen opgelegd zullen krijgen die
moeten leiden tot arbeids– en/of scholingsinschakeling. De leden van de
fractie van D66 vroegen zich af of betrokkenen, die dikwijls al jarenlang
inactief zijn (zonder inschrijvingsplicht bij het arbeidsbureau), direct
gebruik zullen kunnen maken van bestaande arbeidsmarktinstrumenten
voor langdurige werklozen zoals de banenpools.

Ten aanzien van de scholing vroegen de leden van de fractie van Groen
Links zich het volgende af. Met enige regelmaat kwam hen ter ore, dat
gerechtigden niet met bepaalde studies of opleidingen mogen beginnen
vanwege het gebrek aan arbeidsmarktrelevantie, terwijl geen sprake is
van een scholingsaanbod van de GSD, dat wel aan de eisen voldoet. Of
men is gedwongen een scholing te volgen, waarvan niet duidelijk is of
deze tot een arbeidsplaats leidt. Zij pleiten voor een andere opzet van de
regeling. Indien zich in de regio knelpunten voordoen op de arbeids–
markt, die door gerechtigden kan worden opgevuld na scholing, m.a.w.
er is een redelijke zekerheid dat op de scholing een baan volgt, dan is het
mogelijk gerechtigden te verplichten aan bepaalde scholing deel te
nemen. Indien gerechtigden niet worden aangesproken op een dergelijke
verplichting, zou een veel ruimhartiger financieringsbeleid op zijn plaats
moeten zijn. Elke scholingsactiviteit van de gerechtigde moet natuurlijk
als positief beoordeeld en gestimuleerd worden. In principe zou dat ook
gefinancierd moeten worden, tenzij voorliggende voorzieningen aanwezig
zijn. Het is dan aan de GSD om een alternatief te bieden dat (meer)
arbeidsmarktrelevant is. Is dat niet het geval, dan geldt het ruimhartige
beleid met een mogelijke, eventueel tijdelijke vrijstelling van arbeids–
plicht. Op deze wijze wordt voorkomen, dat gerechtigden elk moment
kunnen worden aangesproken op hun plichten, terwijl er feitelijk niets
gebeurt. Er wordt geen werk aangeboden, geen scholing, maar men mag
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zelf ook weinig ondernemen. Dat leek deze leden uiterst onwenselijk. Zij
konden zich tevens voorstellen dat maximale grens van twee jaar ook
door gemeentelijke beleidsvrijheid kan worden verruimd. Met name voor
kansarme gerechtigden kan de kans op herintreding zo gering zijn, dat
verruimde studiemogelijkheden wenselijk zijn, niet zozeer gericht op
reïntegratie in het arbeidsproces, maar als persoonlijk wenselijke en
nuttige tijdsbesteding. Zij vroegen de regering een reactie op genoemde
problematiek en voorgestelde oplossingsrichtingen. Zij begrepen in dit
kader ook niet goed waarom het voorstel van de Emancipatieraad inzake
de voorziening ex artikel 36 WWV niet wordt gevolgd. Ook hier slaat de
verkokering toe, zo meenden de leden van de Groen-Linksfractie. Juist
voor vrouwen met zorg voor kinderen kan een beroep op deze voorzie–
ningen ter voorbereiding op reïntegratie zeer nuttig zijn.

4.7 Uitvoering

De leden van de PvdA-fractie deelden de visie van de regering dat
onder andere om het draagvlak te verbreden en gebruik te maken van
plaatselijke en regionale deskundigheid, het gewenst, sterker, noodza–
kelijk is, dat er een plaatselijke adviescommissie aanwezig is. De vraag
die zich bij de aan het woord zijnde leden echter voordoet is of dat dit
perse bij wet moet worden geregeld. Plaats de regering zichzelf hier niet
op de stoel van Burgemeester en Wethouders of de gemeenteraad? De
regering zou op dit moment de gemeente ook het voordeel van de twijfel
kunnen gunnen!

De leden van de PvdA-fractie onderschreven de visie van de regering
inzake een planmatige ontwikkeling en evaluatie van de gemeentelijke
uitvoeringspraktijk en de daarbij gemaakte beleidskeuzes op het lokale
niveau. Met name plaatsen van het Algemene Bijstandswet-beleid door
Burgemeester en Wethouders op de politieke agenda en de daaruit
voortvloeiende discussie in gemeenteraad en –raadscommissie kan, naar
het oordeel van deze leden, bijdragen aan verbreding van het
maatschappelijk draagvlak van de Algemene Bijstandswet.

De regering geeft aan dat zij op grond van artikel 265 e.v. Gemeen–
tewet blijft beschikken over de mogelijkheid een besluit van het gemeen–
tebestuur te schorsen en te vernietigen in geval van strijdigheid met het
recht of met het algemeen belang. Wordt hier de Gemeentewet bedoeld
die thans bij de Eerste kamer in behandeling is? Of de vigerende
Gemeentewet? Is het laatste het geval, is dan verwijzing naar artikel 265
e.v. juist?

Waar, zo vroegen deze leden, is in het ontwerp van wet of in andere
wetgeving geregeld dat Burgemeester en Wethouders tegen een
aanwijzing van de Minister beroep kan aantekenen en bij welk orgaan?
Kan ook worden aangegeven hoe deze beroepsprocedure verloopt? Zijn
het rapport en het sociaal statuut van de werkgroep die de personele,
organisatorische en financiële consequenties bij de provincies in beeld
brengt, reeds uitgebracht? Kan het rapport, voorzien van een (voorlopig)
commentaar van de regering, aan de Kamer ter beschikking worden
gesteld?

De leden van de VVD-fractie waren het niet eens met het regerings–
standpunt met betrekking tot door gemeenten op te stellen beleids–
plannen en –verslagen. Met de IPSV zijn deze leden het eens, dat het
gewenst is dat B&W omschrijven hoe zij hun verantwoordelijkheid met
betrekking tot bijstand invullen en ingevuld hebben en dat dit planmatig
dient plaats te vinden. Op deze wijze wordt voor alle betrokkenen,
burgers, maatschappelijke organisaties, arbeidsvoorziening, toezicht–
houder enz. zichtbaar gemaakt welk beleid het gemeentebestuur heeft
gevoerd en naar de toekomst zal voeren. In zo'n beleidsplan zouden dan

Tweede Kamer, vergaderjaar 1991-1992, 22 545, nr. 5 47



ook de door het B&W vastgestelde richtlijnen moeten worden
opgenomen.

Naast dit aspect van openheid naar alle betrokkenen zal het werken
met dergelijke (taakstellende) beleidsplannen de doelmatigheid en
efficiency in de organisatie alleen maar bevorderen en voorts ook de
rechtsgelijkheid ten goede komen. Bovendien is het van grote waarde bij
de uitoefening van het noodzakelijke toezicht, zeker gezien de hiervoor al
verwoorde opvatting van de aan het woord zijnde leden aangaande de
eindverantwoordelijkheid van het Rijk. In een dergelijk beleidsplan zou,
ook dit in aansluiting op hetgeen deze leden daarover in het voorgaande
reeds hadden gesteld, tevens aandacht gegeven moeten worden aan het
aspect handhaving. Tenslotte verwezen deze leden in dit verband naar de
memorie van toelichting, waar de regering stelt, ook ten aanzien van de
algemene bijstand een planmatige ontwikkeling en evaluatie door de
gemeenten van de eigen ontwikkeling en evaluatie door de gemeenten
van de eigen lokale uitvoering en de daarbij gemaakte beleidskeuzes van
belang te achten. Zij zagen daarin een extra argument om te kiezen voor
de verplichting tot het opstellen van beleidsplannen en beleidsverslagen
door gemeenten. De leden van de VVD-fractie waren het evenmin eens
met de opvatting van de regering, dat het gewenst is dat een adviescom–
missie actief is. Wat is de toegevoegde waarde van een dergelijke
adviescommissie, zo vroegen zij en waarom kiest de regering ervoor om
eerst de gemeenten kennelijk capabel genoeg te achten om
(mede)verantwoordelijkheid te dragen voor de ABW, om vervolgens de
verplichting tot het instellen van een adviescommissie op te leggen? Zij
verzochten de regering haar standpunt te heroverwegen.

De leden van de fractie van D66 waren van mening dat de herin–
richting van de ABW aangegrepen zou moeten worden voor een wette–
lijke verplichting tot het vaststellen van een gemeentelijke klachtenre–
geling inzake de ABW. Op dit moment, zo begrepen deze leden, kunnen
gemeenten uit eigen beweging een klachtenprocedure ontwerpen danwel
gewoon achterwege laten. Het wettelijk vastleggen van een klachtenre–
geling kwam de aan het woord zijnde leden niet als een overbodige luxe
voor. Ook elders in de sociale zekerheid worden de rechten van de cliënt
zo goed als mogelijk gewaarborgd door vastomlijnde procedures met
betrekking tot de behandeling van klachten. Is de regering van mening
dat de complexe ABW-regelgeving alsnog een wettelijke klachtenre–
geling dient te bevatten? Ziet de regering mogelijkheden om hier aan te
sluiten bij de wettelijk verplichte gemeentelijke adviescommissies inzake
de bijstandsverlening?

4.8 Toezicht

De leden van de VVD-fractie waren van mening dat het aspect toezicht
van groot belang is, zoals zij in het voorgaande deel van hun bijdrage ook
al hadden laten blijken. Terecht wordt, zo stelden zij, in de memorie van
toelichting in ruime zin aandacht besteed aan dat toezicht. Helaas, zo
moesten zij vaststellen, werd daarmee toch niet de door hen gewenste
duidelijkheid omtrent het regeringsstandpunt aangaande het toezicht
verstrekt. Naar de mening van deze leden waren de opvattingen van de
regering niet eenduidig en in ieder geval niet duidelijk. Enerzijds spreekt
de regering zich uit voor minder toezicht en toezicht op afstand, ander–
zijds wordt om diverse redenen en op meerdere plaatsen in de memorie
van toelichting gewezen op noodzaak en belang van toezicht.

Naast de door de regering genoemde motieven, die aan het toezicht
ten grondslag liggen (financiën, beleidsafstemming, wetshandhaving en
coördinatie), is de noodzaak tot toezicht tevens gelegen in het bewerk–
stelligen van maximale rechtszekerheid, rechtsgelijkheid, doelmatigheid,

Tweede Kamer, vergaderjaar 1991-1992, 22 545, nr. 5 48



zowel in beleidsmatige als in beheersmatige zin. Bovendien is toezicht
ook onontbeerlijk om op adequate invulling te kunnen geven aan de
eindverantwoordelijkheid van het Rijk met betrekking tot de ABW,
waaraan in het voorgaande reeds aandacht werd gegeven, aldus deze
leden. Zij hadden voldoende aandacht voor juist deze aan het toezicht
ten grondslag liggende motieven gemist. Bovendien, zo vroegen zij, laten
al deze redenen ten faveure van toezicht een op afstandstelling daarvan
wel toe? Zij waren dan ook van mening, dat een nadere overweging
dienaangaande wenselijk is.

De leden van de VVD-fractie herhaalden, met name ten behoeve van
een adequaat toezicht, hun opvatting met betrekking tot de wenselijkheid
van een verplicht beleidsplan en –verslag.

De leden van de Groen-Linksfractie vonden het niet meer dan logisch
dat, nu aan gerechtigden meer plichten worden opgelegd, de gemeenten
ook gedwongen moeten worden om open kaart te spelen en toezicht van
zelforganisaties toe te staan. De vrijblijvende opmerkingen ten aanzien
van cliëntenraden en mogelijke opname van representanten van uitke–
ringsgerechtigdengroepen en –organisaties strookten niet met de wensen
van deze leden terzake. De cliëntenraden groeien snel in aantal en zijn al
in meer dan 100 gemeenten aanwezig, zo hadden deze leden begrepen.
Voor een bijstandsbeleid is cliëntenparticipatie dringend gewenst, en zij
begrepen niet wat tegen de verplichte oprichting van cliëntenraden pleit.
Dat niet in alle gemeenten deze raden aanwezig zijn, kan niet van
doorslaggevend belang zijn. Zij vroegen derhalve de regering haar beleid
op dit punt te wijzigen.

De leden van de fractie van de SGP vroegen de regering in te gaan op
de reactie van de VNG dat gemeenten nogal eens geconfronteerd
worden met zeer detaillistische onderzoeken door rijksconsulenten. Zij
vroegen hoe dit zich verhoudt tot de in de memorie van toelichting
genoemde terughoudendheid in de inzet van formele bevoegdheden
door rijksconsulenten. Nu de bijzondere bijstandsverlening volledig is
gedecentraliseerd, waren de leden van de fractie van de SGP van mening
dat het toezicht hierop door het rijk marginaal dient te zijn. Zij vroegen
de regering specifieker aan te geven op welke wijze dit toezicht gestalte
krijgt. De memorie van toelichting stelt dat de wijze van toezicht het
beste geregeld kan worden in bestuurlijke afspraken tussen rijk en
gemeenten en niet in de wet zelf. De leden van de fractie van de SGP
konden zich echter goed voorstellen dat gemeenten meer rechtsze–
kerheid wensten over de wijze van toezicht en vroegen zich af of dat er
niet voor pleit om toch in de wet zelf enkele regels over de wijze van
toezicht op te nemen.

Wat betreft de financiële controle vroegen de leden van de fractie van
de SGP van de regering een reactie op de suggestie om over te gaan op
een single-auditsystem bij de verantwoording van uitgaven, de inscha–
keling van een helder en eenvoudig accountantsysteem bij de rechtma–
tigheids– en doelmatigheidstoets, zoals in punt 2 van het 10-puntenplan
van de VNG, de vereniging DIVOSA en de sociale diensten van 20 grote
gemeenten is voorgesteld.

De leden van de GPV-fractie hadden ruime reserves ten aanzien van
het onderdeel van de memorie van toelichting, waarin het toezicht wordt
beschreven. Dit gebeurt in zulke algemene termen dat de kans bestaat
dat de toezichtspraktijk toch gaat leiden tot vrij gedetailleerde rijksbe–
moeienis. In feite kan het toezicht na de herinrichting van de Algemene
Bijstandswet uiterst beperkt zijn. Als het gaat om de uitvoering van de
reguliere bijstand is de regelgeving inmiddels dusdanig geobjectiveerd
dat met een rechtmatigheidstoets zou kunnen worden volstaan. Is de
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gemeentelijke accountantsdienst niet het meest aangewezen orgaan
hiervoor? Waarom kan overigens niet worden volstaan met een single–
audit-systeem? Als de gemeentelijke accountant heeft gecontroleerd
hoeft de rijksaccountant er toch ook niet nog eens overheen?

Als het gaat om de uitvoering van de bijzondere bijstand is er daaren–
tegen sprake van een eigen gemeentelijke verantwoordelijkheid. Met de
decentralisatie heeft het Rijk dit beleidsonderdeel uit handen gegeven.
Dan moet het Rijk toch niet proberen door middel van een uitgebreid
toezicht met de ene hand te nemen wat met de andere hand gegeven is?
Van belang is slechts dat de bijstand haar individuele karakter behoudt.

Indien een gemeente binnen het kader van de bijzondere bijstand
categorale regeling gaat treffen, zou daar dan niet via het reguliere
toezicht op gemeentelijke besluiten tegen opgetreden kunnen worden?

4.9 Financiering

De leden van de fracties van CDA en PvdA waren in hun algemene
beschouwingen reeds ingegaan op de financiële verhouding Rijk-ge–
meenten bij de uitvoering van de ABW.

Met interesse hadden de leden van de WD-fractie kennisgenomen van
de weergave van de argumenten van de commissie Sociale Voorzie–
ningen van de SER, de Raad voor de gemeentefinanciën, de Raad voor
het binnenlands bestuur en de regering aangaande de verdeling van de
financiële lasten van de bijstand. Het argument van de versterking van de
gemeentelijke verantwoordelijkheden werd door hen, zoals reeds aange–
geven, gedeeld, zelfs ook nu de in de adviesaanvraag genoemde, en in
de memorie weergegeven voorstellen ter vergroting van de gemeente–
lijke beleidsmarge niet in het wetsvoorstel zijn opgenomen. De regering
ziet in het niet doorgaan van die vergroting van de beleidsmarge echter
aanleiding om de invoering van een 80/20-verhouding te laten vervallen.
Dat standpunt had de aan het woord zijnde leden enigszins verbaasd,
daar er naar hun mening, en naar zij hadden begrepen toch ook naar de
mening van de regering, wel sprake was van uitbreiding van taken en
bevoegdheden van gemeenten. Waarom kon de uitbreiding van de taken
met betrekking tot de verfijning van de bijstandsverlening en het volume,
alsmede de daarmee corresponderende uitbreiding van verantwoordelijk–
heden en beleidsruimte niet als voldoende grond worden beschouwd
voor een uitbreiding van het gemeentelijk aandeel in de bijstandslasten,
zo vroegen deze leden.

Zij namen voorts kennis van de mededelingen met betrekking tot het
onderzoek naar de mogelijkheid van een andere bekostigingssystematiek
van de algemene bijstand en vroegen wanneer de uitkomst van dat
onderzoek beschikbaar zal zijn.

De leden van de fractie van D66 namen met belangstelling kennis van
het voornemen van de regering om de huidige financiële verhouding,
waarin het Rijk 90 procent van de lasten draagt en het gemeentelijk
aandeel 10 procent bedraagt, te handhaven. De aan het woord zijnde
leden begrepen dat met name het feit dat een aantal concrete
voorstellen ter vergroting van de gemeentelijke beleidsmarge geen
doorgang zullen vinden, voor de regering reden is geweest om de
huidige verhouding 90/10 te handhaven en niet over te gaan tot
invoering van een 80/20-verhouding. De leden van de D66-fractie
vroegen zich af op welke termijn de regering de discussie over een
mogelijke nadere bekostigingssystematiek voor de ABW wenst voort te
zetten. Ook zij vroegen op welke termijn het onderzoek in het kader van
de zogenaamde decentralisatie-impuls resultaten kan opleveren voor een
dergelijke discussie?
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De leden van de fractie van D66 wilden er nog op wijzen dat
gemeenten slechts een beperkte invloed hebben op de omvang van de
bijstandsuitgaven. Zo kan er van gemeenten niet verwacht worden dat zij
op enigerlei wijze de instroom in de ABW kunnen beïnvloeden. Wél
kunnen de gemeenten beleidsinstrumenten inzetten om de uitstroom uit
de ABW te bevorderen. Daarvoor biedt dit wetsvoorstel, zo geeft de
regering zelf ook toe, echter slechts beperkte mogelijkheden. De aan het
woord zijnde leden wilden nog aandacht vragen voor een aanbeveling
van de Interbestuurlijke Projectgroep Sociale Vernieuwing (IPSV) om te
experimenteren met budgetfinanciering in een aantal gemeenten dat zich
vrijwillig aanmeldt (zie het rapport «Bijstand verdienen»). Betrokken
gemeenten zouden dan bijvoorbeeld een jaarlijks vastgesteld budget van
het Rijk ter beschikking krijgen wat ingezet kan worden voor eigen
maatregelen om het aantal bijstandsontvangers naar beneden te
brengen. Het door de IPSV voorgestelde experiment vergroot enerzijds
de financiële verantwoordelijkheid van de gemeenten maar stelt daar
anderzijds een grotere gemeentelijke beleidsvrijheid tegenover. Wat is de
opvatting van de regering over dit voorstel?

De leden van de fractie van D66 hadden enkele opmerkingen over de
zogenaamde incentive-regeling die gemeenten, die meewerken aan de
banenpools, de mogelijkheid geeft in aanmerking te komen voor een
eenmalige incentive-premie van 10 procent over de effectieve daling van
de totale bijstandsuitgaven. Uit de op 28 februari 1992 naar de Kamer
gestuurde «Tussenrapportage evaluatie bijdragereling 1990» blijkt dat
met name kleine gemeenten met een inwonertal tot 30000 inwoners
relatief forse incentives hebben ontvangen. Van de totale incentivesom a
44 miljoen gulden is maar liefst 29 miljoen gulden bij bedoelde
gemeenten terecht gekomen. De vier grote steden hebben daartegen
genoegen moeten nemen met een totale bijstandsincentive van slechts 2
miljoen gulden. De leden van de fractie van D66 constateerden dat juist
in de grote gemeenten de bijstandsdichtheid enorm veel groter blijkt te
zijn dan in de relatief kleine gemeenten. Is de regering van mening dat
de momenteel gehanteerde correctiefactoren een heroverweging
behoeven (bijvoorbeeld rekening houden met instroomcijfers in de ABW)
of ziet zij geen knelpunten uit de tussenevaluatie naar voren komen?

De leden van de GPV-fractie hadden met belangstelling kennis
genomen van het onderzoek naar een andere bekostigingssystematiek
die een eenvoudige wijze van uitvoering mogelijk moet maken. Deze
leden vroegen in hoeverre het mogelijk zou zijn bij een dergelijke syste–
matiek rekening te houden met forse verschillen in bestanden tussen de
onderlinge gemeenten. Het maakt nogal wat uit of in een gemeente veel
gezinnen bijstandsgerechtigd zijn of juist veel gezinnen bijstandsge–
rechtigd zijn of juist veel alleenstaanden. Met een vast bedrag per
bijstandsgerechtigde is dat toch moeilijk goed te regelen.

4.10 Rechtsbescherming

Sprekend over rechtszekerheid en rechtsgelijkheid en zorgvuldige
afwegingen, waren de leden van de CDA-fractie niet overtuigd dat de
voorgestelde beroepsprocedure in de ABW voor uitkeringsgerechtigden
de juiste is. Zij vreesden dat door het komen te vervallen van «kunnen
voorzien» en het terugverwijzen van de cliënt naar B&W, de cliënt de
dupe wordt. Een snellere besluitvorming mag, gezien de werkdruk bij de
rechterlijke macht, ook niet worden verwacht, zo meenden deze leden.
Zij wilden daarbij eveneens graag een reactie van de regering op het
commentaar van het IPO.
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De leden van de PvdA-fractie hadden met belangstelling kennis
genomen van de voorgestelde rechtsprocedure: bezwaar bij Burge–
meester en Wethouders, beroep bij de rechtbank, hoger beroep bij de
Centrale Raad van Beroep. Hierbij is de Algemene wet bestuursrecht van
toepassing. Deze leden onderschreven de wens van de regering te
voorkomen dat over een bijstandsverschil in vier «instanties» zou kunnen
worden geprocedeerd. Tegelijkertijd moet echter worden gezegd dat de
huidige procedure een aantal waardevolle aspecten heeft.

Immers, op dit moment kunnen, wanneer na de bezwaarschriftenpro–
cedure een beroepschrift wordt ingediend, Gedeputeerde Staten op
korte termijn een besluit nemen en daarbij voorzien in een nieuwe
beslissing, met inachtneming van eventuele nieuwe feiten. In de nieuw
voorgestelde procedure zal het, zo vrezen deze leden vanwege de grote
werkdruk bij de rechtbanken in veel gevallen langer duren voordat een
uitspraak is gedaan. Kan in de nu voorgestelde procedure, indien de
beslissing van Burgemeester en Wethouders geen stand kan houden, de
rechter een nieuwe, vervangende beslissing nemen? Of kan de rechter
alleen terug verwijzen naar de gemeente, die dan een nieuw besluit moet
nemen? Om zich een oordeel over de meest verkieslijke procedure te
kunnen vormen, vroegen de leden van de PvdA-fractie om een overzicht
van de voor– en nadelen van de huidige en de voorgestelde procedure.
Zij vroegen ook geïnformeerd te worden over de opvattingen op dit
onderdeel van de Colleges van Gedeputeerde Staten.

De aan het woord zijnde leden vroegen zich af waarom de verwijzing
naar de Algemene wet bestuursrecht niet gebeurt in de tekst van het
wetsvoorstel Herinrichting Algemene Bijstandswet, doch geschiedt in het
wetsvoorstel Invoeringswet Herinrichting Algemene Bijstandswet
(22614).

De keuze van de regering om de rechtsgang van ABW-zaken in de
toekomst in eerste instantie door de rechtbanken en in hoger beroep
door de Centrale Raad van Beroep te laten plaatsvinden, sluit goed aan
bij de eerste fase van de herziening van de rechterlijke organisatie, zo
oordeelden de leden van de fractie van D66. Ook de daaraan vooraf–
gaande bezwaarfase past in het nieuwe stelsel van administratiefrechte–
lijke rechtsbescherming. De beslissing omtrent onverwijlde bijstandsver–
lening door de voorzitter van Gedeputeerde Staten wordt bij wijze van
uitzondering, gelet op het karakter van de ABW, gehandhaafd. Indien
B&W besluiten om de aanvrager van een bijstandsuitkering geen, of een
in zijn ogen een ontoereikend voorschot toe te kennen, blijft zodoende
beroep mogelijk bij Gedeputeerde Staten. De leden van de fractie van
D66 vroegen zich af of het niet eerder voor de hand lag, de voorlopige
voorziening (per 1 januari 1993) bij de president van de rechtbank
zodanig uit te breiden, dat deze eveneens van toepassing wordt op de
beslissing omtrent onverwijlde bijstandsverlening. Zodoende blijft de
aansluiting op de herziening van de rechterlijke organisatie ook voor wat
betreft de ABW volledig in stand.

In het wetsvoorstel is gekozen voor de rechtsbescherming via bezwaar
bij het college van B&W, beroep bij de rechtbank en hoger beroep bij de
Centrale Raad van Beroep. Alleen in de situatie dat onverwijld bijstands–
verlening wordt gevraagd, kan de voorzitter van Gedeputeerde Staten
daarover beslissen. De leden van de fractie van de SGP achtten dit niet
consequent. Ook zij vroegen of het niet mogelijk gemaakt kan worden
om bij de voorzitter van de rechtbank een voorlopige voorziening aan te
vragen. Tevens vroegen zij hoe vaak het voorkomt dat beroep wordt
gedaan op de voorzitter van Gedeputeerde Staten betreffende een
verzoek om onverwijlde bijstandsverlening.
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5. FIIMANCIËLE GEVOLGEN

Als Burgemeester en Wethouders optimaal gevolg geven aan de
verplichtingen zoals voorgesteld in dit ontwerp van wet en de (impliciete)
verwachtingen die van dit College en de gemeenteraad in de memorie
van toelichting worden gewekt, leidt dit tot verhoging van de uitvoerings–
kosten, meenden de leden van de PvdA-fractie. Dit is overigens geen
schande: de kosten gaan voor de baat uit. Twijfel hadden deze leden wel.
Hadden zij uit het voorstel van wet en de toelichting daarop goed
begrepen dat deze verhoging van de uitvoeringskosten geheel voor
rekening van de gemeenten komt? Het argument van de regering dat het
voorstel van wet op termijn ook in financieel opzicht voor gemeenten
gunstig kan zijn, kan
volgens hen betekenen dat gemeenten moeten «voorfinancieren». De
leden van de PvdA-fractie vroegen een reactie.

De regering geeft te kennen dat plussen en minnen elkaar opheffen.
Per saldo resulteren geen financiële baten of lasten. De leden van de
Groen-Linksfractie vroegen de regering wat meer informatie hierover te
geven. Zij zouden graag een overzicht krijgen van financiële gevolgen,
desnoods voorzover deze 10 miljoen gulden per wijziging overschreden.

Volgens de regering dient de herinrichting van de ABW budgettair
neutraal te verlopen. Ook de leden van fractie van de SGP zetten achter
deze bewering een groot vraagteken. Zij waren van mening dat zeer
waarschijnlijk de kosten van de uitvoering van de ABW zullen stijgen en
wezen daarbij op de toegenomen taken van de gemeenten: meer
voorlichting en bemiddeling, een betere afstemming op de specifieke
omstandigheden van de bijstandsontvanger, de splitsing van gezinsbij–
stand, de berekening van de vakantietoeslag, de toename van het aantal
inlichtingenformulieren, een duidelijker verplichting om te bevorderen dat
bijstandsontvangers weer zelf in het onderhoud kunnen voorzien. De
leden van de fractie van de SGP misten vooral een deugdelijke cijfer–
matige onderbouwing van de financiële gevolgen van de herinrichting en
vroegen de regering eveneens om die te geven. Hoe sterk zullen de
kosten voor de gemeenten oplopen, hoeveel zullen de inverdieneffecten
bedragen, wat is de raming van het aantal bijstandsontvangers voor de
toekomst? Graag wilden ook de leden van de fractie van de SGP hierover
meer duidelijkheid.

6. BUZONDEREN ASPECTEN

6.1 Internationale aspecten

De leden van de fractie van D66 hadden enige vragen met betrekking
tot de administratieve sancties en de relatie tot artikel 6 van het EVRM.
Uit het advies van de Commissie voor de Toetsing van Wetgevingspro–
jecten wordt duidelijk dat de Straatsburgse organen zich niet hebben
uitgesproken over de vraag of administratieve sancties in de sfeer van de
sociale zekerheid onder de werking van artikel 6 EVRM vallen. Desalniet–
temin verwacht de Commissie dat toepassing van artikel 13 van dit
wetsvoorstel in bepaalde gevallen zeer waarschijnlijk wel een «criminal
charge» oplevert. Verwacht de regering dat toepassing van artikel 13
steeds aan de eisen van artikel 6 EVRM zal voldoen? Zo ja, waarop
baseert zij deze verwachting? De indruk van de Commissie is dat de
uitvoeringspraktijk feitelijk in de meeste gevallen reeds voldoet aan de
eisen die uit artikel 6 EVRM en artikel 14 IVBPR zijn af te leiden. De
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regering onderschrijft die opvatting, zo blijkt uit de memorie. Bij welke
gevallen zal er mogelijk naar verwachting toch strijdigheid met
genoemde internationale regelgeving kunnen optreden?

Voor wat betreft de onschuldpresumptie (artikel 6, 2e lid EVRM)
constateert de Commissie dat er geen ondubbelzinnig antwoord kan
worden gegeven op de vraag of de sanctie al dan niet pas ten uitvoer
mag worden gelegd nadat de (hoogste) rechter over de sanctie heeft
geoordeeld. De leden van de fractie van D66 onderschreven de opvatting
van de Commissie dat het verlenen van schorsende werking aan het
bezwaar of beroep tegen een administratieve sanctie een effectieve
handhaving kan belemmeren. Dat laat echter onverlet dat de wijze van
toepassing van administratieve sancties en de «lik op stuk benadering»
zeer wel in strijd kan zijn met internationale rechtspraak. De aan het
woord zijnde leden waren van mening dat hier dan ook een onzekerheid
ligt waarover op zo kort mogelijke termijn duidelijkheid verkregen dient
te worden.

De leden van de D66-fractie begrepen uit het regeringsstandpunt met
betrekking tot het advies van de Commissie voor de Toetsing van Wetge–
vingsprojecten (bijlage 6) dat de bedoelde commissie in haar advies over
de leefvormenproblematiek nog in zal gaan op het verschijnsel dat bij
gehuwden het opleggen van een sanctie tot effect heeft dat ook de
partner daarmee wordt geconfronteerd, zonder dat diens gedrag daartoe
aanleiding geeft. Uit het op 20 december 1991 verschenen advies van
de Commissie voor de Toetsing van Wetgevingsprojecten over de
leefvormenproblematiek werd het de hier aan het woord zijnde leden niet
duidelijk hoe de Commissie hierover denkt en welke relaties zij ziet met
artikel 6 EVRM en/of artikel 14 IVBPR. Hoe denkt de regering hier zèlf
over?

6.2 Gevolgen voor vrouwen

Het viel de leden van de PvdA-fractie op dat in de memorie van
toelichting de paragraaf «Gevolgen voor vrouwen» was opgenomen in
het hoofdstuk «Enkele bijzondere aspecten». Voor met name vrouwen die
thans een uitkering krachtens de Algemene Bijstandswet hebben, kan
deze herinrichting grote gevolgen hebben. De aan het woord zijnde leden
dachten hierbij aan de gevolgen welke voortvloeien uit de integratie van
de RWW.

Hoewel deze gevolgen in het algemeen zeker niet als negatief te kwali–
ficeren zijn, doen zij zich wel voor. De leden van de Partij van de Arbeid
hadden behoefte aan een meer diepgaande en principiële uiteenzetting
van de regering op de problematiek van vrouwen die nu afhankelijk zijn
van een bijstandsuitkering. Zij vroegen haar in die uiteenzetting ook
nader in te gaan op de eisen die op dit onderdeel aan het College van
B&W en aan het RBA mogen worden gesteld. Deze leden verkregen van
de regering ook graag de toezegging dat na invoering van de gewijzigde
Bijstandswet de Kamer zal worden geïnformeerd over de wijze waarop
gemeenten en Regionale Bureaus voor de arbeidsvoorzieningen hun
taken met betrekking tot bijstandsvrouwen hebben ingevuld.

De leden van de fractie van D66 constateerden dat het wetsvoorstel
de verplichtingen voor bijstandsgerechtigden (met name vrouwen) sterk
benadrukt, maar afziet van globale verplichtingen ten aanzien van een
door de gemeenten te voeren emancipatiebeleid. De door de Emancipa–
tieraad (ER, november 1990) geuite opvatting om gemeenten bij de
herinrichting te verplichten tot inspanning gericht op vrouwen in de
bijstand, wordt door de regering afgewezen. De leden van de fractie van
D66 constateerden dat de regering het ongewenst acht om bijstands– en
emancipatiebeleid te vermengen. Dat stelde de aan het woord zijnde
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leden teleur aangezien de regering zelf wel verplichtingen oplegt aan, in
principe alle, bijstandsvrouwen (ABW-sec), en dus ook aan diegenen die
niet geëmancipeerd zijn. Enerzijds hanteert de regering zodoende wél
een emancipatiedoelstelling van de ABW (namelijk wanneer het de
bijstandsgerechtigden betreft), met daarbij behorende verplichtingen,
anderzijds ontkent zij een Rmannipatifidoelstelling wanneer het er op aan
komt daaraan verplichtingen te stellen aan de gemeenten. Kan de
regering haar standpunt wellicht wat uitvoeriger onderbouwen?

Kan de regering bijvoorbeeld aangeven waarom zij het opstellen van
individuele actieplannen ten aanzien van (her)intredende vrouwen bij de
gemeentelijke uitvoerders aanbeveelt en niet wettelijk verplicht wil
stellen? Kan de regering aangeven hoe zij zich het bevorderen van de
uitstroom van vrouwelijke bijstandsgerechtigden voorstelt wanneer er in
een gemeente onvoldoende aanbod van kinderopvangplaatsen voordoet?
Moet van de betrokken vrouwen dan toch redelijkerwijs verwacht worden
dat zij zich op de arbeidsmarkt gaan begeven danwel arbeidsmarktrele–
vante scholing zullen gaan volgen?

De leden van de Groen-Linksfractie hadden kennis genomen van het
feit, dat de voorstellen van de Emancipatieraad geen genade konden
vinden in de ogen van de regering. Zonde, zo meenden zij, want de
voorstellen zijn zeer de moeite waard. Ten aanzien van een verplichtend
gemeentelijk emancipatiebeleid stelden de leden vast dat de regering
een beetje in kronkels denkt. Bijstandsbeleid mag dan zowel voor
mannen als vrouwen gelden, het feit, dat vooral het ABW-sec bestand
overgrote mate uit vrouwen bestaat, geeft aan dat inzake het gemeen–
telijk te bepalen bijstands– en arbeidsmarktbeleid emancipatiedoelstel–
lingen juist zeer belangrijk moeten zijn. Dat pleit dus voor het verplicht
opnemen van emancipatoire doelstellingen in het gemeentelijk bijstands–
beleid.

6.3 Informatievoorziening

Welke samenhang is er met recente discussies over passende arbeid
en fraudebestrijding, zo vroegen de leden van de CDA-fractie. Is dat
alleen een landelijke discussie, of is er ook sprake van een eigen lokale
verantwoordelijkheid in dezen? Hoe denkt de regering over verdere
verplichtingen tot raadpleging van bestanden van bijvoorbeeld de Rijks–
dienst voor Wegbeheer en de Kredietadministratie in Tiel in het kader
van fraudebestrijding, zo vroegen deze leden.

In het kader van het heronderzoek kan, aldus de regering, worden
nagegaan welke activiteiten op het gebied van scholing, opleiding en
werkervaring nodig zijn en kunnen worden ondernomen om de kans op
betaald werk te vergroten. Daartoe, zo begrepen de leden van de
PvdA-fractie, kan door Burgemeester en Wethouders zonodig contact
worden opgenomen met de Arbeidsvoorzieningsorganisatie. Hoe
verhoudt zich dat tot het regeringsstandpunt dat het oordeel over
noodzakelijkheid van een scholing of opleiding in eerste instantie bij de
Arbeidsvoorzieningsorganisatie ligt?

Wat betreft de relatie met de Arbeidsvoorzieningsorganisatie legt het
wetsvoorstel de gemeente een inspanningsverplichting op, die is gericht
op de totstandkoming van structurele samenwerking. Maar dient dan niet
sprake te zijn van een wederzijdse inspanningsverplichting, zo vroegen
deze leden, zodat ook de Arbeidsvoorzieningsorganisatie een overeen–
komstige inspanningsverplichting moet worden opgelegd? Het verplicht
stellen desgevraagd kosteloos opgaven en inlichtingen te verstrekken die
noodzakelijk zijn voor de uitvoering van deze wet, art. 128 lid 1 d, noch
hetgeen staat omschreven in artikel 134 leidt a priori tot de gewenste
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samenwerking, respectievelijk een wederzijdse inspanningsverplichting,
aldus deze leden, die daarbij wederom verwezen naar eerder door hen
gemaakte opmerkingen over de verdeling van verantwoordelijkheden
tussen de gemeente en de Arbeidsvoorzieningsorganisatie.

6.4 Deregulering

Het valt niet te ontkennen dat de voorgestelde herinrichting van de
ABW bijdraagt aan een vermindering van de regelgeving, hetgeen naar
de mening van de leden van de fractie van de VVD als positief te beoor–
delen was. Dat alles nam, naar hun mening niet weg, dat met betrekking
tot een groot aantal onderdelen van de wet nog immer een omvangrijke
en ingewikkelde regelgeving bestaat. Zo stelt de regering enigszins
berustend dat de regeling van de hoogte van de uitkering een grote
regeldichtheid geeft in verband met de bestaande differentiatie in
normering naar leefvormen, leeftijden en overige omstandigheden,
hetgeen vervolgens weer leidt tot een groot aantal verschillende
bijstandsniveaus.

Het bestaan van een groot aantal verschillende uitsluitingsgronden, de
toevoegingen van weer nieuwe groepen, zoals personen jonger dan 21
jaar en schoolverlaters van 21 tot 27 jaar, het hanteren van diverse,
veelal gedetailleerd vastgestelde toeslagen, het verlagen van de
bijstandsnorm bij woningdeling of het ontbreken van woonkosten en de
mogelijkheid tot het verhogen van de norm, de verschillende regels met
betrekking tot vermogen, enz. enz. doen de vraag rijzen of een verdere
vereenvoudiging niet mogelijk is. Heeft de regering die vraag onder ogen
gezien, zo vroegen de aan het woord zijnde leden.

De leden van de VVD-fractie waren van mening, dat het een gemiste
kans zou zijn, om nu, waar er sprake is van een omvangrijke herinrichting
van de ABW, deze niet tevens te gebruiken voor een dergelijke vereen–
voudiging. Bij voorkeur zou van de gelegenheid ook nog gebruik moeten
worden gemaakt om te komen tot een verdere individualisering. Zij
vroegen zich af of beide doelen bereikt zouden kunnen worden in een
andere systematiek, waarbij uitgegaan wordt van een (veel lagere)
geïndividualiseerde basisnorm, te differentiëren naar kinderen, jong
volwassenen en volwassenen. In die gedachte kan de basisnorm, als het
ware modulair worden aangevuld met normbedragen voor wonen, te
differentiëren naar alleenwonend en samenwonend. Mogelijkerwijs zijn
nog een of twee aanvullende modulen nodig. Bij een dergelijke opbouw
zal onvermijdelijk sprake zijn van een vergroving in de uitkomsten van de
bedragen vergeleken met de huidige situatie, maar de aan de gemeenten
gegeven mogelijkheden tot verfijning zouden dat voor een deel kunnen
corrigeren. De aan het woord zijnde leden waren geïnteresseerd in een
reactie van de regering op deze hoofdlijnen van een eventueel nader uit
te werken systematiek.

ARTIKELSGEWIJZE OPMERKINGEN

Artikel 5

Voor jongeren funktioneert thans de Jeugdwerkgarantiewet.
Eventueel recht op bijstand ontstaat niet voordat een half jaar is

verstreken sinds het beëindigen van de opleiding. Pas op dat moment zal
intensief contact ontstaan tussen de betreffende schoolverlater en de
gemeente. In de praktijk doet zich op dit moment de situatie voor dat het
activerend arbeidsmarktbeleid voor jongeren gedurende het eerste half
jaar niet funktioneert, omdat de jongere niet als schoolverlater bekend is,
noch bij de uitkeringsinstantie, noch bij het RBA. Zou het recht op
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bijstand eerder ontstaan, dus zonder wachttijd van een half jaar, dan zal
de bijstandsverlenende gemeente de jongere eerder kunnen begeleiden
in de richting van de arbeidsmarkt, door middel van bijstandsvoor–
waarden en toezicht. Extra kosten behoeven daarvoor niet te worden
gemaakt; het gaat immers niet om de hoogte van de uitkering gedurende
het eerste jaar als wel om de voorwaarden die daarbij kunnen worden
gesteld en de begeleiding die in die periode vanuit de gemeente kan
worden gegeven. De leden van de PvdA-fractie vroegen de regering een
reactie op deze suggestie.

De leden van de GPV-fractie vroegen waarom in het derde lid een
verschil wordt gemaakt op grond van de leeftijdsgrens van 21 jaar voor
wat betreft het tijdstip waarop recht ontstaat op bijstand. In het ène
geval een half jaar, te rekenen vanaf het tijdstip waarop de jongere wordt
geacht de opleiding te hebben beëindigd; in het andere geval een half
jaar te rekenen vanaf de eerste dag van de maand volgend op die waarin
hij deelname aan de opleiding heeft beëindigd. Is het nu niet juist dit
soort detaillering in regelgeving waardoor de uitvoeringspraktijk zo zwaar
wordt belast?

Artikelen 8 en 10

Het territorialiteitsbeginsel is thans neergelegd in artikel 1, eerste lid,
Algemene Bijstandswet («Aan iedere Nederlander, die hier te lande

»), aldus de Afdeling voor de geschillen van bestuur van de Raad
van State. Dit beginsel brengt volgens deze afdeling met zich mee, dat
zich nimmer, ongeacht de noodzaakvan een langer verblijf in het
buitenland dan 4 weken, voortzetting van bijstandsverlening kan
voordoen na deze 4 weken. In tal van uitspraken heeft genoemde
afdeling het absolute karakter van het territorialiteitsbeginsel beklem–
toond. Overmachtssituaties als ziekte, overlijden, autopech, vliegramp,
detentie, of situaties van dringende aard (bijv. zoeken naar werk) kunnen
bedoeld beginsel op geen enkele wijze ontkrachten.

In artikel 8, eerste lid, van het voorstel van wet wordt dit beginsel in
gelijke bewoording tot uitdrukking gebracht. In artikel 10 worden de
bijstands-uitsluitingsgronden opgesomd. In het eerste lid, aanhef en
onder d, wordt vermeld, dat geen recht op bijstand heeft, degene die zijn
woonplaats in Nederland heeft doch die, langer dan de gebruikelijke
vakantieduur buiten Nederland verblijf houdt. Als «gebruikelijke vakan–
tieduur» wordt thans door het ministerie en door de Raad van State (in
alle gevallen) 4 weken aangehouden. In de artikelsgewijze toelichting
wordt op pagina 116, laatste alinea, met zoveel woorden gesuggereerd,
in strijd met zeer vaste jurisprudentie van de Raad van State, maar wel
tot genoegen van de leden van de PvdA-fractie, dat de gemeenten de
noodzaak van een langer verblijf in het buitenland zouden mogen beoor–
delen. Deze leden waren het daarmee eens, omdat zij zich de reden van
een verblijf in het buitenland voor een wat langere periode goed konden
voorstellen. Met name voor oudere allochtonen die twijfelen tussen
terugkeer naar hun thuisland en blijvende vestiging in Nederland. Door
een wat langer verblijf in het land van herkomst kunnen zij wellicht tot
een meer gefundeerde keuze komen. Deze leden informeerden naar de
visie van de regering in deze. Meer specifiek rezen bij deze leden,
verwijzend naar paragraaf 2, artikel 11 van het voorstel van wet (de
gemeente kan in afwijking van paragraaf 1 bijstand verlenen indien zeer
dringende redenen daartoe noodzaken) de navolgende vragen. Wordt
een breuk beoogd met de huidige zeer vaste jurisprudentie, dat aan in
het buitenland verblijvenden na een periode van 4 weken nimmer
bijstand kan worden verleend? Zo ja, betekent zulks dat eveneens een
breuk is beoogd met de daarop aansluitende vaste jurisprudentie dat ook
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geen bijstand mogelijk is in de kosten die in het buitenland opkomen (in
verband met in het buitenland verblijvende familieleden, in begrafenis–
kosten, reis– en verblijfskosten, proceskosten e.d.)? Zo ja, in hoeverre en
welke waarde moet worden gehecht aan het in artikel 8, eerste lid, van
het voorstel van wet neergelegde territorialiteitsbeginsel?

Hoe dient de gemeente dan de noodzaak van langer verblijf in het
buitenland dan 4 weken en/of kosten in het buitenland gemaakt te
beoordelen?

Artikel 16

De leden van de fractie van de SGP vroegen de regering waarom aan
dit artikel geen bepaling is toegevoegd, dat B&W in zeer dringende
gevallen wel bijstand kunnen verlenen, zoals in artikel 11 ten opzichte
van personen die geen recht hebben op bijstand is vastgelegd.

Artikel 25

De leden van de fractie van de SGP vroegen de regering of de voorge–
stelde regeling met betrekking tot het vaststellen van de vakantiebijslag
voor gemeenten niet een extra administratieve last betekent. Is de
administratieve last van het maandelijks berekenen van de netto–
aanspraken op vakantiegeld inderdaad minder dan die van het achteraf
terugvorderen van teveel betaalde bijstand? Wat is de mening van de
instanties die de bijstand uitvoeren in dezen?

Artikel 26

De leden van de GPV-fractie konden op zichzelf beschouwd wel
instemmen met het feit dat nu duidelijk wordt bepaald dat de hoogte van
de bijstand per kalendermaand wordt bepaald. Maar op deze algemene
norm zouden toch uitzonderingen mogelijk moeten zijn, in het bijzonder
wanneer het gaat om mensen met sterk wisselende inkomsten. Het is
toch weinig bevredigend dat iemand die in een aantal maanden van het
jaar een riant inkomen verdient, in de overige maanden van het jaar een
beroep op de bijstand kan doen? Zou er daarom toch niet achteraf een
soort jaartoets losgelaten moeten kunnen worden op een bijstandsver–
lening in het geval van sterk wisselende inkomsten?

Artikel 29 e.v.

De leden van de fractie van de SGP vroegen de regering of het wel
zinvol is om de normbedragen expliciet in de wet zelf vast te leggen, nu
die elk (half) jaar wijzigen. Zijn dit niet onderdelen die bij uitstek in
nadere regelgeving kunnen worden vastgelegd, aangezien volgens de in
dit wetsvoorstel vastgelegde procedure de wet inhoudelijk af gaat wijken
van de realiteit?

Artikel 30

Inzake het voorgestelde artikel 30, derde lid, bijstand aan «co-ouders»,
stelden de leden van de PvdA-fractie het volgende. Onder alleenstaande
ouder wordt verstaan (artikel 4, aanhef en onder b): de ongehuwde die
de volledige zorg heeft voor èén of meer tot zijn last komende kinderen.
Het begrip volledig zorg wordt hier gehanteerd met het oog op de
gedeelde zorg die zich voordoet bij vormen van co-ouderschap (pag. 107
en 108 van de memorie van toelichting). Omdat artikel 30, derde lid,
naar zij begrepen, beoogt aansluiting te zoeken bij de jurisprudentie,
rezen bij deze leden de navolgende vragen, welke ook van uitvoerings–
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technische aard waren. De Afdeling geschillen van de Raad van State
vermijdt kennelijk het begrip zorg en hanteert als hoofdcriterium «een
meer dan incidenteel verblijf», welk verblijf uit de aard ervan aanzienlijke
kosten met zich brengt». Is het daarom niet beter dit verblijfscriterium in
de heringerichte Algemene Bijstandswet op te nemen? Hoe moet anders
het begrip (volledige) zorg worden gezien? Valt ook een nogal beperkte
omgangsregeling van een ouder met het kind (bijv. eens per 14 dagen
verblijft het kind op zaterdag van 10 uur tot 17.00 uur bij de vader)
onder de nieuwe regeling of moet het volgens een vast patroon om ten
minste bijv. 2 aaneengesloten dagen gaan? Betekent toekenning van een
toeslag op de alleenstaande-norm over de verblijfsduur van het kind bij
de ene ouder automatisch verlaging van de eventuele bijstandsuitkering
van de andere of zelfs normomzetting? (Volgens de Afdeling geschillen
komt de eenoudergezinsnorm slechts toe aan degene bij wie het kind
doorgaans verblijft). Hoe moet de inkomensvrijlating (artikel 53 voorstel
van wet) en de vermogensvrijlating (artikel 59) worden toegepast bij
co-ouderschap? In het op verzoek van het ministerie van Sociale Zaken
en Werkgelegenheid in januari 1991 uitgebrachte rapport «Gebruikers–
ruimte in de Sociale Voorzieningen» wordt gewezen op de verschillende
gedragsopties van de uit elkaar gaande ouders ten einde met het oog op
het verkrijgen van een hogere uitkering of hogere uitkeringen te kiezen
voor een zodanig feitelijk verblijf van het kind of de kinderen bij een van
hen of beurtelings bij beiden, dat deze hogere uitkering(en) ook wordt
(worden) gewaarborgd. Is het voor de hanteerbaarheid in de praktijk en
ter voorkoming van oneigenlijk gebruik en misbruik niet beter om (net als
de Centrale Raad van Beroep doet bij de beoordeling van het recht op
kinderbijslag) te eisen dat er sprake moet zijn van het uitvoering geven
aan een door de rechter opgelegde regeling of onderling overeenge–
komen objectief verifieerbare afspraak? Hieruit en uit de feitelijke situatie
zou dan moeten blijken, dat er sprake is van een meer dan incidenteel
verblijf van het kind of de kinderen bij een der ouders volgens een vast
gedragspatroon over bijv. minimaal 2 aaneengesloten dagen per maand.

Artikel 46

De leden van de GPV-fractie vroegen of verstrekkingen in natura door
bijvoorbeeld een kerkelijke diaconie worden begrepen onder de middelen
die niet in aanmerking zullen worden genomen bij de vaststelling van het
recht op bijstand.

Artikel 49

Met betrekking tot de periode van één jaar waarin blijvende noodzake–
lijke verwervingskosten kunnen worden afgetrokken van het inkomen,
vroegen de leden van de fractie van de SGP om een duidelijker argumen–
tatie, waarom de regering is afgeweken van het standpunt van de
commissie Sociale Voorzieningen van de SER.

Artikel 53

De leden van de fractie van de SGP vroegen de regering of het met
name vanwege de administratieve lasten niet aan te bevelen zou zijn om
voor het vrijlatingsbedrag alleen een maximumpercentage van bijvoor–
beeld 15% van de bijstandsnorm te hanteren. Wat zouden de financiële
gevolgen zijn?

Artikel 56

Artikel 56 bepaalt het vermogen als de waarde van de bezittingen
waarover bij de aanvang van de bijstandsverlening werd beschikt of
redelijkerwijs kon beschikken, verminderd met de op dat tijdstip
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aanwezige schulden. De leden van de fractie van de SGP vroegen de
regering of deze bepaling wel rekening houdt met het feit dat bijstands–
ontvangers in de loop van de tijd ongetwijfeld spaargelden zullen moeten
aanspreken voor het doen van noodzakelijke uitgaven. Zij vroegen of het
niet wenselijker zou zijn het huidige systeem van vermogensvrijlating te
handhaven.

Artikel 57

De leden van de fractie van de SGP vroegen of het bezit van een auto
in het algemeen bij het vermogen wordt meegerekend of dat deze valt
onder bezittingen in natura die naar hun aard en waarde algemeen
gebruikelijk zijn.

Artikel 59

De leden van de GPV-fractie vroegen in hoeverre het mogelijk moet
worden geacht meerdere malen een beroep te doen op de vermogens–
vrijstelling door de bijstandsondersteuning te doen onderbreken en
daarna weer een nieuwe aanvraag te doen. Zij vroegen de regering om
een reactie op het commentaar van de vereniging DIVOSA terzake.

Artikel 76

De in artikel 76 neergelegde verplichting dat alle bijstandgerechtigden
maandelijks een inlichtingenformulier dienen in te vullen waarin onder
andere gegevens moeten worden verstrekt over de in die maand
ontvangen middelen, kwam de leden van de fractie van D66 wat al te
rigide over. In navolging van de VNG leek het deze leden beter als
gemeenten enigszins flexibel met de gebruikmaking van dergelijke inlich–
tingenformulieren zouden kunnen omgaan. Artikel 76, lid 2, zou in die zin
aanpassing behoeven dat de gemeenten zelf meer mogelijkheden krijgen
om zelfstandig te bepalen, afhankelijk van individuele situaties, wanneer
zij gebruik wensen te maken van de informatieplicht van bijstandsgerech–
tigden. Kan de regering haar keuze voor een wettelijke maandelijkse
informatieverplichting nader onderbouwen?

Ook de leden van de GPV-fractie vragen of het zinvol moet worden
geacht dat alle rechthebbenden op bijstand iedere kalendermaand een
inkomensformulier moet inleveren. De inkomenspositie van een bejaarde
met enkel een AOW-pensioen die bijzondere bijstand ontvangt zal zich
toch niet zodanig wijzigen dat maandelijkse gegevensverstrekking
noodzakelijk is. Moet de gemeente niet de mogelijkheid hebben in
voorkomende gevallen ontheffing van deze verplichting te verlenen?

Artikel 77

De leden van de fractie van de SGP wilden van de regering weten
welke nadere regelgeving zij overweegt met betrekking tot de frequentie
en de inhoud van de verplichte heronderzoeken. Zal ook daarin
voldoende recht gedaan worden aan het principe van decentralisatie in
die zin dat B&W meer vrijheid zullen krijgen dan thans het geval is?

De leden van de GPV-fractie vroegen of de plicht tot heronderzoek niet
dient te worden aangevuld met de verplichting actief na te gaan in
hoeverre resocialisatie mogelijk c.q. nodig is met behulp van andere
instrumenten dan alleen arbeidsmarktgerichte instrumenten.
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Artikel 79

De leden van de fractie van de SGP vroegen de regering of de stelling
dat bij uitkering van de bijstand aan het einde van de maand al rekening
gehouden kan worden met de eventuele inkomsten in die maand wel
houdbaar is, aangezien de inkomsten vaak ook pas tegen het einde van
de maand bekend zijn.

De leden van de GPV-fractie erkenden het praktisch nut van een
algemene regel de bijstand aan het einde van de kalendermaand uit te
betalen. Maar voor acute gevallen biedt dit geen soelaas. Dan kan
weliswaar een voorschot worden geleverd, maar dat gaat direct
verrekend worden met de eerstvolgende uitkeringen. Dat betekent direct
al een voelbare aanslag op de draagkracht. Is het niet mogelijk na dit
eerste voorschot om te voorzien in de acute nood de maandbetalingen
achteraf normaal uit te keren, tot en met de laatste maand. Die laatste
maand zou dan als extra moeten worden gezien, en pas daarna moeten
worden terugbetaald. De betaalcapaciteit mag groter worden geacht op
het moment dat men niet meer in de bijstand zit. Is dit administratief
voor de uitvoeringspraktijk ook niet veel eenvoudiger?

Artikel 113

In artikel 113 wordt door de regering gekozen voor de formulering:
« kunnen Burgemeester en Wethouders verplichten tot inschakeling in
de arbeid ». Waarom wordt niet gekozen voor: « zullen Burge–
meester en Wethouders verplichten tot inschakeling in de arbeid », zo
vroegen de leden van de PvdA-fractie.

Artikel 114

Welke extra uitvoeringskosten zullen gemoeid zijn met het als regel
ook aan de partner opleggen van de beschikbaarheid voor de arbeids–
markt, zo vroegen de leden van de GPV-fractie. Is met deze mogelijk
extra kosten rekening gehouden? Is ook overwogen om in plaats van de
leeftijd van 12 jaar de overgang van basisonderwijs naar voortgezet
onderwijs als grens in de wet op te nemen? Zo ja, waarom is daar dan
van af gezien?

Artikel 116

De leden van de fractie van de SGP vonden het te ver gaan om
vanwege een dreiging van schulden de financiële verantwoordelijkheid
van de bijstandsontvanger voor een deel over te hevelen naar B&W.
Zolang er geen daadwerkelijke schulden zijn, kan er naar hun oordeel
geen gegronde reden zijn om tot deze stap over te gaan. Zij vroegen dan
ook een nadere toelichting van de regering op dit punt.

Artikel 118

De leden van de GPV-fractie juichten een wettelijke verplichting tot
samenwerking met de arbeidsvoorzieningsorganisatie sterk toe. Zij
vroegen zich echter af of het enkel opnemen van een wetsartikel terzake
het beoogde effect heeft. Zij wezen erop dat de praktijk thans zeer
verschillend is. Soms zal de samenwerking van buitenaf geïnitieerd
moeten worden. Hoe stelt men zich dit proces voor? Welke mogelijkheid
heeft de regering de Arbeidsvoorzieningsorganisatie te dwingen samen
te werken met de Sociale diensten? Hoe kunnen gemeenten aan deze in
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dit artikel opgenomen samenwerkingsverplichting voldoen als de andere
partij niet is geïnteresseerd in samenwerking? Moet niet iets naders
worden bepaald over de onderlinge verhouding tussen beide organisaties
als het gaat om de beslissing over al dan niet voortzetting van de
uitkering? Als de arbeidsvoorzieningsorganisatie te maken heeft met een
kennelijk onwillige cliënt een stopzetting van de uitkering geïndiceerd is,
is de gemeente dan gehouden dit te doen?

Artikel 120

Waarom wordt in dit artikel nog over passende arbeid gesproken,
terwijl elders in de sociale zekerheid het begrip gangbare arbeid steeds
meer school maakt, zo vroegen de leden van de GPV-fractie.

Artikel 137 en 138

Zonder ook maar enigszins te pleiten voor een wettelijke regeling op
dit punt vroegen de leden van de PvdA-fractie zich af of in de memorie
van toelichting niet nader zou moeten worden ingegaan op de vraag of
en hoe cliënten op bijzondere wijze zouden kunnen worden betrokken bij
het gemeentelijke bijstandsbeleid. Zij vroegen evenals de leden van de
fractie van Groen Links een reactie van de zijde van de regering.

De bepaling in artikel 138, onder de c (leden van de gemeentelijke
adviescommissie op voordracht van het Regionaal Bureau voor de
Arbeidsvoorziening) achtten deze leden qua strekking van belang; zij
zagen echter geen reden dit bij wet te bepalen. Zoiets, zo stelden zij, kan
toch aan de gemeenten zelf worden overgelaten?

De leden van de fractie van de SGP waren van mening dat de
verplichting om een adviescommissie in te stellen niet in overeen–
stemming is met het beginsel van decentralisatie en deregulering. Zij
waren van mening dat het aan de gemeenten zelf overgelaten dient te
worden of zij een adviescommissie installeren en hoe de samenstelling
van die commissie is. De grotere verantwoordelijkheid van gemeenten
wordt anders tekort gedaan. De leden van de fractie van de SGP wezen
erop dat de leden van de commissie die de wet voorschrijft, ook direct of
indirect deel uitmaken van de RBA's. Het argument in de memorie van
toelichting dat hierdoor het beleid steviger draagvlak krijgt, vonden de
leden van de fractie van de SGP niet doorslaggevend. Zij wezen erop dat
B&W ten opzichte van de gemeenteraad verantwoording dienen af te
leggen en dat ervan uitgegaan mag worden dat zolang de gemeenteraad
B&W steunt er een maatschappelijk draagvlak voor het beleid bestaat.
Bovendien kunnen B&W en de gemeenteraad uit eigen beweging
deskundigen raadplegen indien zij daar behoefte aan hebben. Voor deze
leden was dat een reden te meer om de regering te vragen artikel 137 en
138 te schrappen.

Artikel 139

De leden van de GPV-fractie vroegen of in het kader van de wet geen
onderscheid zou dienen te worden gemaakt tussen het toezicht op de
uitvoering van deze wet voor wat betreft de reguliere bijstand enerzijds
en de bijzondere bijstand anderzijds. De eigen verantwoordelijkheid van
de gemeente strekt in het laatste geval toch veel verder?

Artikel 149

Waarom wordt in het geval van het treffen van een voorlopige
voorziening op grond van artikel 80 een dubbele rechtsgang nodig
geoordeeld, zo vroegen de leden van de GPV-fractie.
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Artikel 153

De leden van de GPV-fractie vroegen naar de noodzaak van deze zeer
ongbegrensde delegatiemogelijkheid naast de vele delegatiebepalingen
die het wetsvoorstel reeds kent. Is de algemene lijn niet dat bij delegatie–
bepalingen de wet een materiële norm hanteert?

De voorzitter van de Commissie,
Doelman-Pel

De griffier van de Commissie,
Van Dijk
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